
 شهردار قیامدشت - حسین ترکاشوند

آگهی مناقصه عمومی پروژه های
شهرداری قیامدشت

 نوبت اول

شهرداری شهر قیامدشت در نظر دارد عملیات پروژه عمرانی به شرح ذیل را به پیمانکاران واجد شرایط واگذار نماید . لذا از اشخاص حقوقی 
دعوت می شود با در دست داشتن رتبه جدید سازمان مدیریت و برنامه ریزی جهت دریافت اسناد مناقصه ظرف مدت ده روز از تاریخ درج 
آگهی نوبت دوم به امور مالی این شهرداری واقع در بزرگراه امام رضا )ع( ؛ قیامدشت ؛ خیابان آزادی ؛ تقاطع بلوار امام خمینی )ره( مراجعه 
یا با شماره تلفن 33587001-33591014 داخلی 111 تماس حاصل فرمائید . به این پروژه هیچگونه تعدیل ؛ ضریب منطقه ای و مابه 
التفاوت تعلق نخواهد گرفت . بدیهی است شهرداری در رد یا قبول پیشنهادات مختار بوده و هزینه آگهی بر عهده برنده مناقصه می باشد. 
مهلت دریافت اسناد از شرکت کنندگان تا پایان وقت اداری روز شنبه 14:30مورخ 1398/08/18 و اسناد در مورخه 1398/08/19در 

کمیسیون معاملات مفتوح می گردد .

تاریخ انتشارنوبت اول: 1398/08/01
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1398/08/08

نام پروژهردیف
مبلغ سپرده شرکت
 در مناقصه به ریال

هزینه خرید اسناد به ریالرتبهاعتبار پروژه به ریال

1.090.000ابنیه 250.000.0005.000.000.000احداث آبنمای پارک زیتون 1
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کمیسیون معاملات مفتوح می گردد .رتبه های مورد تائید سازمان مدیریت و برنامه ریزی جهت شرکت در مناقصه شهرداری قیامدشت یک 

تا چهار می باشد .

تاریخ انتشارنوبت اول: 1398/08/01
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1398/08/08

نام پروژهردیف
مبلغ سپرده شرکت 

در مناقصه به ریال
هزینه خرید اسناد رتبهبرآورد ریالی پروژه 

به ریال

1
احداث کمر بندی شرقی )خیابان 
کوهسار( حد فاصل خیابان حصار 

امیر تا خیابان باهنر 
ابنیه ، راه ، راه آهن و 1.153.150.00023.063.000.000

2.180.000باند فرودگاه 

آگهی مزایده عمومی

روابط عمومی شهرداری شهرقدس

شهرداری شهرقدس درنظر دارد نسبت به واگذاری غرفه های مجتمع تجاری ابریشم براساس قیمت پایه کارشناسی به 
صورت اجاره برای مدت یکسال شمسی و بشرح جدول ذیل از طریق مزایده عمومی اقدام نماید. 

متقاضیان می توانند ظرف مدت 10 روز کاری از تاریخ چاپ نوبت دوم آگهی که به فاصله یک هفته از نوبت اول چاپ 
خواهد شد با مراجعه به امور قراردادهای شهرداری واقع در : شهرقدس، بلوار انقلاب اسلامی، ساختمان مرکزی شهرداری 

شهرقدس، طبقه دوم  با ارائه معرفینامه نسبت به دریافت و تحویل اوراق مزایده اقدام نمایند.
 خرید اوراق مزایده به مبلغ 500/000 ریال قابل واریز به حساب 0105708298000 بانک ملی شعبه  شهرقدس.

 سپرده شرکت در مزایده معادل 5% قیمت پایه سالیانه می باشد.
 سپرده نفرات اول تا سوم تا زمان انعقاد قرارداد مسترد نمی گردد.

 شهرداری در رد یا قبول پیشنهادها مختار است.
 هزینه آگهی به عهده برنده مزایده است.

تاریخ انتشار نوبت اول: 1398/8/1
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1398/8/8

 نوبت اول

شماره طبقهردیف
غرفه

مساحت 
)مترمربع(

مبلغ پایه اجاره بها/ 
شماره طبقهردیفماهیانه/ ریال

غرفه
مساحت 
)مترمربع(

مبلغ پایه اجاره بها/ 
ماهیانه/ ریال

12332/403/200/000اول106017/000/00012همکف1

12540/383/500/000اول116017/000/00013همکف2

20140/1178/500/000دوم12606/000/00014همکف3

21058/53/200/000دوم2722/25/000/00015همکف4

21244/703/000/000دوم28254/800/00016همکف5

21365/603/200/000دوم2922/304/750/00017همکف6

214302/650/000دوم11043/55/500/00018اول7

21833/802/750/000دوم11144/075/700/00019اول8

21959/903/500/000دوم11265/63/500/00020اول9

22233/403/250/000دوم118593/200/00021اول10

229253/200/000دوم12133/603/300/00022اول11
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در بورس چه رفتاری کنیم
آیزاک سعیدیان/ تحلیلگر اقتصادی

از ابتدای ســال ٩٨ شــاخص بورس اوراق بهادار ایران روند رو به رشد و مثبتی را آغاز 
کرد و در مهر  ســال ٩٨، شاخص کل بورس توانســت تا مرز ٣٣٠۴۴٧ واحد رشد را به 
ثبت برســاند.در درجه اول  مهمترین دلایل رشد بورس را مورد بررسی قرار خواهیم داد 
و سپس چشــم انداز این بازار را برای نیمه  دوم سال مورد تحزیه و تحلیل قرار خواهیم 
داد:رشد بازار ســهام در هر کشور می تواند نشانه رشد مثبت  اقتصادی و تولید ناخالص 
مثبت در آن کشــور تلقی شود. اما رشد فعلی بورس کشور ما نمی تواند به  صورت کلی 
موید مثبت بودن شــاخص های یاد شــده باشد که ســعی خواهیم کرد دلایل آن را به 
صورت  خلاصه مرور کنیم.اکثریت کارگزاری ها به این موضوع اذعان داشــتند که در سه 
ماهه دوم ســال  متقاضیان دریافت کد بورسی بسیار زیاد بوده است. این اثر نشان دهنده 
ورود نقدینگی از ســوی افرادی  که اولین بار است در این بازار شرکت می کنند به بدنه 
بازار ســرمایه کشور است.بیشترین رشد رخ داده  در بورس اوراق بهادر و اکثر شاخص ها 
متاثــر از جهش نرخ ارز حاصل از تنش های سیاســی و خروج  آمریکا از برجام بود. زیرا 
پس از این رخداد، شرکت ها سعی در پالایش صورت های مالی خود و لحاظ  نرخ جدید 
ارز در آن بودنــد. در این بین برخی از شــرکت ها در گــزارش صورت های مالی خود از 
بهبود  روند صادرات و فروش به ســهام داران خود خبر دادند که همین موجب شــد تا 
سهام این دست از شرکت ها  با همین پشــتوانه رشد چشمگیری را به ثبت برسانند.اما 
عامل بعدی شــتاب دهنده به بازار سهام رشد تورم  بود که توانست به صورت مستقیم و 
غیرمســتقیم روی شاخص سهام اثرگذاری داشته باشد. از سویی  دیگر مثبت بودن بازار 
سهام یک جو خوش بینی بسیار بزرگی در بین اقشار مختلف مردم برای  سرمایه گذاری 
در بورس به وجود آورد و ســبب شــد حجم نقدینگی قابل توجهی در بازه زمانی کوتاه 
به  این بازار وارد شود.اکثریت کارگزاری ها به این موضوع اذعان داشتند که در سه ماهه 
دوم ســال  متقاضیان دریافت کد بورسی بسیار زیاد بوده است. این اثر نشان دهنده ورود 
نقدینگی از ســوی افرادی  که اولین بار اســت در این بازار شرکت می کنند به بدنه بازار 
سرمایه کشور است.جمع همه عوامل فوق  توانست اکثریت شرکت های بورسی را با رشد 
مواجه سازد ، اما از نیمه دوم سال جاری چه پیش بینی  می توان از این بازار داشت؟برای 
تحلیل و بررسی شش ماهه دوم سال بر آن خواهیم بود با تجزیه و تحلیل عواملی که به 
آن اشــاره  داشتیم به پیش بینی بازار بپردازیم:١-نرخ تسعیر ارز: همان طور که اشاره شد 
بخش بزرگی از رشــد  بازار ســرمایه با تکیه بر تغییر در نرخ تسعیر ارز صورت پذیرفت. 
٢- صورت های مالی: با انتشار  گزارش ها)صورت های مالی( شش ماهه شرکت ها مشخص 
خواهد شد که از بین آنها کدام شرکت  توانسته بیشترین تراز مثبت را نصیب خود کند 
و به همان نسبت عملکرد ضعیف برخی شرکت ها  نمایان خواهد شد. ٣- نقدینگی: ورود 
حجم نقدینگی به هر بازاری می تواند به روند مثبت آن کمک  کند.در عین حال این امر 
می تواند فضای حباب گونه ای ایجاد کند، به طوری که برخی از سهام از  ارزش واقعی خود 

فاصله گرفته و با حباب مثبت کاذب خریدوفروش می شوند. 

چهارشنبه 1 آبان ماه  24   1398 صفر  1441  سال چهارم  شماره  271 قیمت 1000 تومان

صفحه 4

صفحه 2

صفحه 4

صفحه 6

بدحسابهاوامبیوام!

عمدهسفرایایران
اقتصادنمیدانند

صفحه 2

راه یابی کارت سوخت 
نامحدود به برخی 

جایگاه های عرضه بنزین

تخفیف25درصدی
برایصادراتغیرنفتی

23 Oct 2019 yadegar_emrooz@yahoo.com yadegaremroz.ir  

روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران

4 صفحه

  باید با رونق صادرات 
کمبودهای ارزی کشور را جبران کنیم

اخذ مالیات
 باید با شفافیت همراه باشد

صفحه 2

نگاه روز

عطش دولت برای توزیع رانت ارزی

روزنامه یادگار امروز منتظر ارائه پیشنهادات و نظرات شما می باشد 

yadegar_emrooz@yahoo.com



��272��شماره�-��1398��1�آبان�ماه�چهارشنبه yadegar_emrooz@yahoo.com 2

اســحاق جهانگیری معــاون اول رئیس جمهوری با 
تاکید بر اینکــه رونق  صادرات می تواند کمبودهای 
ارزی را جبــران کند، گفت: در شــرایط  کنونی که 
درآمدهای ارزی کشــور به دلیل تحریم های نفتی 
کاهش یافته  است باید از این فرصت بهره جسته و با 
تقویت بخش صادرات غیر  نفتی ارز مورد نیاز کشور 

را تامین کنیم. 
جهانگیری در جلســه شــورای عالــی مناطق آزاد 
تجاری صنعتی و ویژه  اقتصادی با اشــاره به اهمیت 
موضوع صادرات افزود: همه دســتگاه ها و  نهادهای 
کشــورکه در حوزه صادرات مســئولیت دارند باید 
ضمــن حمایت  از تجــار و صادر کنندگان کشــور، 
زمینه افزایش صادرات غیــر نفتی را  بیش از پیش 

فراهم کنند. 
معاون اول رییــس جمهوری با بیــان اینکه صادر 
کننــدگان در نــوک پیکان  جنگ اقتصــادی علیه 
کشورمان هستند،  تصریح کرد: با وجود همه تحریم 
 ها و فشــارهای ظالمانه میزان صادرات کشــور در 
شــش ماهه نخســت  امسال نســبت به شش ماهه 
نخســت ســال ۱۳۹۷،   به لحاظ وزنی بیش از   ۲۲ 
درصد افزایش داشته است که بیانگر تلاش مجدانه 
بخش خصوصی  و دولتی کشور برای پیروزی در این 

رویارویی اقتصادی است. 

وی یکــی از اهداف ایجاد مناطــق آزاد را کمک به 
صادرات کشور  توصیف کرد و اظهار داشت: مدیران 
مناطق آزاد کشــور باید برنامه  ریزی ویژه ای برای 
افزایش صادرات از این مناطق انجام دهند تا  تعادل 
و توازن لازم میان صادرات و واردات کشــور بوجود 

آید. 
جهانگیری افزود: بطور طبیعی کشــورهای همسایه 
اصلی تریــن  بازارهای محصولات صادراتی کشــور 
هســتند و حتما باید مناطق آزاد  برای حضور موثر 
تولیدات شــرکت های ایرانی در کشــورهای عراق، 
 افغانستان، ترکیه، همســایگان جنوبی و کشورهای 
آســیای میانه  هدفگذاری کنند و دولت نیز در این 

زمینه اقدامات لازم را انجام خواهد  داد. 
معــاون اول رییس جمهوری با تاکید بر اینکه رونق 
صادرات مــی تواند  کمبودهای ارزی را جبران کند، 
گفت: در شــرایط کنونی که درآمدهای  ارزی کشور 
به دلیل تحریم های نفتی کاهش یافته است باید از 
این  فرصت بهره جســته و با تقویت بخش صادرات 

غیر نفتی ارز مورد نیاز  کشور را تامین کنیم. 
جهانگیری با قدردانی از صادرکنندگان کشور در روز 
ملی صادرات،  اظهار امیدواری کرد؛ مراسم تجلیل از 

صادر کنندگان نمونه کشور به  زودی برگزار شود. 

حجت الاســلام والمســلمین حســن روحانی رئیس 
جمهــوری با تاکیــد بر  اینکه اخذ مالیــات باید همراه 
با شــفافیت باشــد، تصریح کرد: مردم در یک  فرایند 
شفاف ســازی، باید بدانند که ســهم مالیات در بودجه، 
برای خدمات  و توسعه کشور هزینه می شود و فرهنگ 
ســازی و تعامل بیشتر با مردم،  روند پرداخت مالیات را 

تسهیل می کند. 
رئیس جمهوری در جلسه بررسی اجرای سیاست های 
مالیاتی، مراقبت  از بنگاه ها و کســب و کارهای کوچک 
را ضروری خواند و  اظهارداشــت: باید به گونه ای عمل 
شود که این مجموعه ها تحت فشار  مالیاتی قرار نگیرند 
و همزمان لازم اســت به گونه ای برنامه ریزی شــود  که 

بنگاه های بزرگ فرار مالیاتی نداشته باشند. 

روحانی در این جلســه که با حضور »فرهاد دژپسند« 
وزیر امور  اقتصادی و دارایی و »امیدعلی پارسا« رئیس 
ســازمان امور مالیاتی  کشور برگزار شد، گفت: این مهم 
نیز تنها از طریق الکترونیکی کردن  نظام مالیاتی کشور 

محقق خواهد شد. 
رئیــس جمهوری با بیان اینکــه »رضایت مردم زمانی 
بیشــتر حاصل  می شــود که هر کس بدون تبعیض و 
براساس کسب سهم درآمدش، مالیات  پرداخت کنند«، 
تاکیــد کرد: هدف گذاری ســازمان مالیاتی باید اجرای 
 کامل قانون و کاستن از دخالت های مأموران و محاسبه 
مالیاتی از طریق  الکترونیکی و با روش های  هوشــمند 

باشد. 
روحانی اظهارداشــت: مبارزه با فســاد بایــد در درون 
ســازمان مالیاتی با  جدیت پیگیری شده و تلاش شود 
با هوشمندسازی، ارتباط مراجعات  حضوری قطع شود. 

رئیــس جمهوری تصریح کرد: تمام دســتگاه ها نیز به 
منظور  هوشمندسازی و عدالت مالیاتی باید با سازمان 

امور مالیاتی کشور  همکاری نزدیک داشته باشند. 
در ابتدای این جلســه نیز وزیر امور اقتصادی و دارایی 
و رئیس ســازمان  امور مالیاتی کشور، گزارش هایی را از 
عملکرد سازمان مالیاتی به  همراه چالش ها و فرصت های 

این حوزه ارائه کردند. 

روحانی:

اخذ مالیات باید با شفافیت همراه باشد

رییــس کمیســیون اصــل ٩٠ مجلس گفــت: در بخش 
واگذاری هــا به حوزه  خصوصی واقعا با گرفتاری های زیادی 

مواجه شده ایم. 
سیدعلی ضیا در برنامه »فرمول یک« میزبان داوود محمدی 

رئیس  کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شورای اسلامی بود. 
محمدی درباره سرنوشت شرکت کنتورسازی قزوین اظهار 
کــرد: ما در  بخش واگذاری ها به حــوزه خصوصی واقعا با 
گرفتاری های زیادی  مواجه شده ایم. تعداد شرکتهایی که 
در حوزه خصوصی واگذار شــده و  موفق بوده انگشت شمار 
هســتند. این شرکت را هم خصوصی سازی  نابود کرد و در 
حالی که شرکت کنتورسازی مثل ساعت کار می کرد،  بعد 
از خصوصی ســازی گرفتار شد و از تولید بازماند و کارگران 

هم  شب عید بدون حقوق ماندند. 
وی افزود: افرادی از رانت برخوردار می شــوند و به اشتغال 
و اقتصــاد  لطمه می زنند که باید جدی با آنها برخورد کرد. 
این شرکت هم ١١٠٠  میلیارد بدهی دارد که سه میلیارد را 
نقد داده است و بقیه را طی اقساط  قرار است بدهد. از مبلغ 
بدهی این شــرکت، ٧٠٠ میلیارد فقط بــه ادارات  مالیاتی 
است چون آنها درآمدشان را غیرواقعی اعلام کرده بودند و 
در  حالی ١١٠٠ میلیارد بدهی دارند که ارزش و دارایی های 

شرکت ١٠٠  میلیارد است! 
نماینده مردم قزوین در مجلس ادامه داد: درباره شــرکت 
کنتورســازی،  خصوصی سازی خطای اول بوده است و این 
شرکت در دستگاه قضایی  و بورس هم پرونده های مختلفی 
دارند. مدیرعامل و هیات رییســه از ٩5  در زندان هستند. 
ســهام شرکت از ٢١٠ تومان به هزار تومان و سپس از  سال 
٩4 تا ٩6 هر سهم به ٨ هزار تومان ارتقا یافته است! آن هم 
نه  درباره ١٠، ٢٠ هزار سهم، بلکه درباره ٨5 میلیون سهم 

که آن را هم  تا ٢٠٠ میلیون سهم ارتقا داده اند. 
محمدی تصریح کرد: اکنون ما با وضعیت ناهنجاری روبرو 
هستیم و  نگرانی مان ١٧5 کارگر است که کارد به استخوان 
آنها رسیده است. با  دستگاه های قضایی، مسئولان اجرایی 
استان، وزیر کار و وزیر صنعت  معدن تجارت جلسه گذاشته 
ایم و گروهی دو ماه پیش مامور شــد کــه به  این موضوع 

رسیدگی کند. 
وی اضافــه کرد: قانــون حمایت از صنایــع و جلوگیری از 
تعطیلی از  کارخانجات به نحوی است که می کوشیم چرخ 
کارخانه را به گردش  دربیاوریم. این شرکت ٣٠٠ هزار قطعه 
اولیه در گمرک داشــته که  بدهــکاران آن را توقیف کرده 
اند. با دســتگاه قضایی صحبت شــده و  همکاری کردند تا 
١5 هزار قطعه آزاد شــود. اگر همه قطعات آزاد شود  روزانه 
هزار کنتور آماده می شود و کارخانه امکان یک سال تولید 
را  خواهد داشــت و در این مدت برای واقعی شدن مالیات 
فرصــت خواهد  بود. ما برای انجام آنچه امکان پذیر بود ذره 
ای کوتاهی نکرده ایم و  مکاتبات بســیاری نیز انجام شــده 

است. 
رییس کمیســیون اصل ٩٠ در بخش دیگری از سخنانش 
وظیفه این  کمیسیون را اینگونه برشمرد: ما برای رسیدگی 
به شــکایات از طرز کار  قوای ســه گانه موظف هســتیم و 
مرجع عمومی مثل دادگستری نیستیم. ما  بررسی می کنیم 
چه تخلف یا جرمی در وزارتخانه ها اتفاق افتاده و در  صورت 
وجود تخلف برای بالاترین مقام یعنی وزیر می نویسیم که 
در  تشــکیلات شــما این فرآیند معیوب است، این سیستم 

بــد کار کرده و... اگر  خود وزیــر متخلف بود هم به رییس 
جمهور می گوییم. 

محمدی ادامه داد: گاهی اوقات جرمی صورت گرفته است، 
مثلا خدایی  نکرده کســی رانت یا ویژه خواری یا اختلاس 
کرده اســت که این پرونده  به دستگاه قضا داده می شود و 
ما که قادر به مجازات نیســتیم. نکته ســوم  کار کمیسیون 
که موثر و کارآمد اســت اعلام گزارش برای استحضار  ملت 
ایران است و در صحن علنی مجلس گزارش این تخلفات و 
جرایم  را قرائت می کنیم تا مردم بدانند ما این موضوعات را 

بررسی کردیم و  این تخلفات وجود داشته است. 
وی در خصوص تکلیف ماجرای ســقوط هواپیمای یاسوج 
توضیــح داد:  مادر این خصوص فقط ٢5 جلســه تخصصی 
داشتیم و وزیر راه و  شهرسازی را خواستیم، از کارشناسان 
خبــره کمک کردیــم، از بیرون  کســانی را آوردیم و ابعاد 
موضوع را بررســی کردیم. این پرونده در  شــرف اعلام در 

صحن علنی مجلس و ارجاع به دستگاه قضایی است. 
این نماینده مجلس در پاســخ به این ســوال ضیا که چرا 
با گذشــت دو ســال  هنوز پرونده جمع بندی نشده، گفت: 
مدارکی باید به فرانســه ارســال می  شــد و هنوز به جمع 

بندی نرســیده ایم و نتوانســته ایم بگوییم مقصر کیست. 
 قدیم همیشــه می گفتند خلبان به ویژه که به رحمت خدا 
رفته مقصر اســت،  اما این بار کمیسیون وارد شده و مته به 
خشــخاش گذاشته و جزئیات را  بررســی می کند. به نظر 
مــا فقط خلبان مقصر نیســت و عوامل دیگری هم  دخالت 
داشــتند. محمدی در ادامــه برنامه گفت: دربــاره موضوع 
احمدی نژاد ما بررسی  کردیم و موارد متعددی داشتیم که 
ایشــان قانون مصوب مجلس را که به  تایید شورای نگهبان 
رســیده بود، اجرا نمی کرد یا استیناف می کرد و  مواردی 
داشــتیم قانون را ابلاغ نمی کرد و رییــس مجلس اجبارا 
بــه جای  او این کار را انجام مــی داد. یا آیین نامه اجرایی 
قوانین را باید می  نوشــتند که ننوشتند و پرونده ای داریم 
که قوه قضاییه دارد آن را بررسی  می کند و کار دیگری هم 
نمی توانســتیم بکنیم. گزارش این موضوع را  هم در صحن 
علنــی اعلام کردیم. این موارد در این دولت کمتر بود و در 
 دولت احمدی نژاد بیشــتر بوده است. وی در پاسخ به ضیا 
در خصوص سمت و ســوی سیاسی اش، با بیان  اینکه من 
مســتقل به انتخابات می آیم، دربــاره زمین خواری اذعان 
کرد:   ١٠٢ پرونده زمین خواری را به صورت میدانی بررسی 
کردیم.  کارشناسانمان مخفیانه رفته اند و از این ١٠٢ مورد 
ده هــا هزار هکتار  اراضی با کمک دســتگاه قضایی به بیت 
المال برگشــته اســت. گزارش این  موارد هم نوشته شده و 
قبل از اربعین باید قرائت می شــد اما هنوز  قرائت نشــده 
اســت. یکی از نقاط قوت کمیســیون این است که مقدار 
زیادی  از اراضی که تجاوز به بستر رودخانه و تغییر کاربری 
و ... داشــت  شناســایی کردیم و از حلقوم متخلفان بیرون 

کشیدیم. 
رییس کمیسیون اصل ٩٠ در پاسخ به این سوال ضیا که آیا 
اگر  مسئولان هم با استفاده از جایگاهشان چنین تخلفاتی 
کننــد برخورد می  کنید، گفت: بله حتما برخورد می کنیم 
و با مشی که توسط آقای رییسی  در قوه قضاییه اتخاذ شده 
امیدوارم این برخورد جدی ادامه داشــته باشد.  من خودم 
قاضی بوده ام و در قانون رکنی داریم که باید با کسانی که 

از  جایگاهشان سواستفاده می کنند برخورد شود.  

تشکیل مجلس رانتی نتیجه ورود پول های کثیف 
به انتخابات

نماینــده ایذه در مجلس گفــت: زمانی که نماینده ای بــا پول کثیف وارد 
 مجلس شود، مجلسی رانتی شکل می گیرد که وامدار حامیان خود است. 

چگونگــی تأمیــن هزینه های انتخاباتــی و منابع مالــی داوطلبان و نحوه 
 هزینه کــرد آن در قالــب پرونده ای با عنوان »معمّای پــول و پارلمان« در 

 خبرگزاری تسنیم پیگیری می شود.  
در روزهای گذشــته با تعدادی از نمایندگان مجلس شــورای اســلامی در 
 این باره به گفتگو نشســتیم تا ببینیم برای تبلیغات انتخاباتی چقدر هزینه 
 کرده اند. بررســی متوسط حقوق و دریافتی یک نماینده مجلس دهم دیگر 
 گزارش ما در مورد این موضوع بود، تا مشخص شود یک نماینده در 4  سال 
دوره نمایندگــی چه میزان دریافتی دارد که برخی از کاندیداها تا  میلیاردها 

تومان برای کسب کرسی های پارلمان هزینه می کنند؟
هدایت ا... خادمی نماینده مردم ایذه و باغملک در مجلس شورای اسلامی  با 
اشاره به وجود پول های کثیف در انتخابات، اظهار داشت: اشخاصی  هستند 
که هزینه های سنگینی برای انتخابات پرداخت می کنند و زمانی  که از آنها 
پرســیده می شــود که این پول ها از کجا آمده، عنوان می کنند  افرادی از ما 
حمایــت می کنند؛ با توجه به اینکه حامیان، بدون دلیل از  نماینده حمایت 
نمی کند می توان نتیجه گرفت آنها در پی استفاده از رانت  و اعتبار نماینده 

هستند. 
وی افزود: چنین نماینده ای وامدار افرادی است که از وی حمایت  کرده اند، 
بنابراین  نماینده دیگر وکیل مردم نیســت بلکه نماینده آن قشر و  اشخاص 

خاص است تا بتوانند از کمک و حمایت نماینده استفاده کنند. 
نماینده مــردم ایذه در مجلس،گفت: برخی از افراد و گروه ها هســتند که 
 اشــخاص مورد نظر خود را برای ورود به انتخابات شناســایی می کنند تا  با 
حمایــت از آنها با پول های کثیف، این نمایندگان را وامدار خود کنند تا  در 

زمان مناسب از آنها استفاده کنند. 
خادمی با بیان اینکه موافق شــفاف شدن هزینه های انتخابات است چرا که 
 شــفاف شدن هزینه های انتخابات پاکدستی را افزایش می دهد، تاکید کرد: 
 ضروریست تا شــفافیت مالی کاندیدا های انتخابات ها اعلام و مشخص  شود 

منابع هزینه انتخابات یک کاندیدا از کجا آمده و چطور هزینه شده  است. 
نماینده ایذه در مجلس با بیان اینکه سیســتم های نظارتی قطعاً باید به این 
 مسئله توجه کنند، چرا که عده ای از هم اکنون سرمایه گذاری خود را  روی 
افراد آغاز کرده اند، تصریح کرد: وزارت کشــور به عنوان مجری  انتخابات و  
دســتگاه های نظارتی و اطلاعاتی باید این موضوع را زیر  نظر داشته باشند 

تا چنین نمایندگانی با استفاده از پول های کثیف وارد  قوه مقننه نشوند. 
وی با اشاره به تبعات حضور نمایندگان با پول های کثیف در مجلس،  اظهار 
داشــت: چنین نماینده ای، نمی تواند از نظام  و مصالح کشــور دفاع  و حق 
و حقــوق وکلای خود را پیگیری کنند و در نهایت مجلســی رانتی  شــکل 

می گیرد که وامدار  حامیان خود است. 
نماینــده مردم ایذه در مجلــس در پایان تأکید کــرد: انتخابات مجلس و 
 تبلیغات هزینه دارد بنابراین ضروریســت قوه مقننه و دســتگاه های ذیربط 
 قاعده و قانونی برای شــفاف کردن هزینه هــای انتخاباتی کاندیدا ها تعیین 

 کنند تا جلوی ورود پول های کثیف به انتخابات گرفته شود.  

کمیســیون  عضو  پورابراهیمی  محمدرضا 
اقتصادی مجلس با بیــان اینکه در  جنگ 
اقتصادی نباید به اندازه ســر سوزنی نگاه 
به مذاکره داشــته  باشیم،گفت: وزارت امور 
خارجــه باید وارد عرصــه جنگ اقتصادی 

شود. 
پورابراهیمی در خصــوص عملکرد وزارت 
امور خارجه در اجرای  دیپلماسی اقتصادی 
گفت: وزارت امور خارجه تا امروز گزارشی 
در این  خصوص به مجلس ارائه نداده است، 
جلســاتی در موضوع دیپلماسی  اقتصادی 
با آقای ظریف وزیــر امور خارجه و معاون 
اقتصادی وزارت  امور خارجه برگزار شــده 
اســت و وزارت امور خارجــه برنامه هایش 
را  برای اجرای دیپلماســی اقتصادی ارائه 
داده اما تا امروز گزارش مکتوبی  از عملکرد 
وزارت امور خارجه در اجرای دیپلماســی 

اقتصادی به مجلس  ارائه نشده است. 
وزارت خارجه تا امروز گزارش مکتوبی  در 
اجرای دیپلماسی اقتصادی  به مجلس ارائه 

نکرده است

رویکــرد وزارت امور خارجه دیپلماســی 
سیاسی است

وی با بیان اینکه رویکرد وزارت امور خارجه 
دیپلماسی سیاسی است  گفت: وزارت امور 

خارجه در عرصه دیپلماسی اقتصادی ورود 
جدی  نداشــته است اگرچه بعد از سوالات 
بنده از آقای ظریف در صحن علنی  مجلس  
و احکامــی که در برنامه ششــم توســعه 

مصوب شد، فضا به سمتی  رفت که وزارت 
امور خارجه رویکرد اقتصادی اتخاذ کند اما 
عملًا شــاهد  اقدام خاصی از سوی وزارت 

خارجه در این خصوص نبودیم. 
نماینده مــردم کرمــان در مجلس اظهار 
داشت: وزارت امور خارجه به جای  رویکرد 
محتوایی به حوزه اقتصادی، رویکرد شکلی 

به این حوزه داشت. 
پورابراهیمی گفت: معتقدم در حوزه وزارت 
امور خارجه، دیپلماســی  اقتصــادی باید 
محور اقدامات وزارت امور خارجه باشــد و 
تغییرات  محتوایی در این حوزه محقق شود 
اما اقدامات وزارت خارجــه در این زمینه 

 عمدتا شکلی بوده است. 
وی بــا بیان اینکــه وزارت امور خارجه در 
راستای اجرای دیپلماســی  اقتصادی تنها 
حکمی بــرای انتصاب معاونــت اقتصادی 
این وزارتخانه  زد،اظهار داشــت: بدون آنکه 
مولفه های مربوط به راهبردها، مســیرها، 
 هماهنگی بین ســفارتخانه ها و مجموعه 

های دیگر بتواند مســیر مشخصی را  برای 
دیپلماسی اقتصادی تعیین کند. 

برداشــت وزارت خارجه به اقتصاد ساده و 
سطحی است

عضو کمیســیون اقتصادی مجلس تصریح 
کرد: برداشت ساده و سطحی از  دیپلماسی 
اقتصادی در وزارت امور خارجه عمده ترین 
چالش ما در اجرای  این راهبرد اســت. به 
عنوان مثال عمده ترین کاری که وزارت امور 
خارجه  در زمینه دیپلماسی اقتصادی انجام 
داد، پیگیری بدهی یک فعال اقتصادی  در 
کشور خارجی یا ایجاد بازار برای یک فعال 
اقتصادی در کشورهای  خارجی بوده است. 

پورابراهیمی تاکیدکرد: دیپلماسی اقتصادی 
به این معناست که اساس  حرکت اقتصادی 
وزارت امور خارجه به نحوی طراحی شــود 
که ابزار  اقتصادی مسیر حرکت دیپلماسی 
را تعییــن کند. این راهبــرد باید در کوتاه 
 مدت پایه ریزی شــود تا در میان مدت و 
بلند مدت جواب دهد. متاســفانه تا  امروز 
علائمی از این برنامه ریزی دیده نمی شود. 

وی افزود: در حال حاضر ۹۰ درصد تجارت 
ایران با ۱۰ کشــور انجام می  شود مفهوم 
ســاده آن این اســت که وزیر امور خارجه 
امروز در جنگ  اقتصادی باید ۱۰ کشــور 
را هــدف گذاری کنــد، واردات و صادرات 

 کشورمان را به آنها تعریف کند. 

سیاسی

عضوکمیسیونآموزشوتحقیقاتمجلس:

لیست ۹۸ نفره اسامی آقازاده های 
بورسیه ای در اختیار قوه قضائیه قرار  گرفت

محمود صادقی عضو کمیســیون آمــوزش و تحقیقات مجلس 
شورای  اسلامی گفت: بعد از جلسه طرح سوال بنده از وزیر علوم 
در مجلس  مبنی بر صدور احکام بورســیه، به درخواست یکی از 
مسئولان قوه  قضائیه لیســت ۹۸ نفره از آقازاده های بورسیه ای 
در اختیار قوه قضائیه  قرار گرفت و توضیحات لازم نیز ارائه شد. 

صادقی با اشــاره به بورســیه تحصیلی برخی آقازاده ها و آقایان 
اظهار  داشــت: بنده فهرستی شامل اسامی ۹۸ نفر از آقازاده ها و 
آقایانی را دارم  که با رانت بورســیه گرفته اند، این لیســت شامل 
بعضی مسئولان در  رده های مختلف است که بعد از جلسه طرح 
سوال از وزیر علوم در  صحن علنی مجلس مبنی بر صدور احکام 
بورسیه، به درخواست یکی  از مسئولان قوه قضائیه این لیست ۹۸ 
نفره در اختیار قوه قضائیــه قرار  گرفت و توضیحات لازم نیز در 

این خصوص ارائه شد. 
وی افزود: همچنین در وهله اول درخواســت کردم گزارشی که 
ســازمان  بازرسی کل کشور در ســال ۹۲-۹۳ درباره بورسیه ها 
تهیه کرده بود  ولی این گــزارش را به مراجع ذیربط ارائه نکرده 

بود، مورد بررسی  قرار بگیرد. 
چندی پیش محمود صادقی در مورد لیست ۹۸ نفره از آقازاده ها 
و  آقایانی که با رانت از بورس تحصیلی برخوردار شدند در جلسه 

علنی  مجلس در سئوال از وزیر علوم اظهاراتی را مطرح کرد. 

رییسکمیسیوناصل90مجلس:

در واگذاری ها به بخش خصوصی با گرفتاری های زیادی مواجه شده ایم
خبر:

خبر جهانگیری:

  باید با رونق صادرات کمبودهای ارزی کشور را جبران کنیم

پورابراهیمی:

عمده سفرای ایران اقتصاد نمی دانند
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آمار گاز گرفتگی در ۶ ماه امسال ۱۵ 
درصد افزایش یافت

ســازمان پزشــکی قانونی اعلام کرد: در نیمه نخست 
امســال )۱۳۹۸(،   ۲۲۳ نفــر بر اثر مســمومیت با گاز 
مونواکسیدکربن در کشــور جان خود  را از دست دادند 
که این رقم در مقایســه با مدت مشابه سال گذشته که 
 آمار فوت شــده ها ۱۹۴ نفر بــود، ۱۴.۹ درصد افزایش 

یافته است. 
از ابتدای فروردین تا پایان شهریور ماه امسال ۲۲۳نفر به 
دلیل گاز  گرفتگی با گاز مونواکسید کربن) co (در کشور 
فوت کردند. آمارهای سازمان پزشکی قانونی کشور نشان 
می دهــد بیش از ۷۰  درصد تلفات مســمومیت با گاز 
مربوط به نیمه دوم هر سال است، به  نحوی که از ۷۴۹ 
فوتی مسمومیت با گاز منواکسید کربن در سال   ۱۳۹۷، 
۷۴.۱ درصد طی شــش ماهه دوم سال جان خود را از 
دســت  دادند و این درصد به طور تقریبی در دیگر سال 
ها نیز تکرار شده  است. با توجه به برودت هوا و استفاده 
از وسایل گرمایشــی در نیمه دوم هر  سال، آمار تلفات 
مســمومیت با گاز منواکسید کربن در این مدت با رشد 
 قابل توجهی نســبت به نیمه اول سال همراه است؛ در 
سال ۱۳۹۷ در  مجموع ۷۴۹ نفر بر اثر مسمومیت با گاز 
منواکسیدکربن در کشــور جان  خود را از دست دادند 
که ۵۵۵ نفر از آنان در نیمه دوم سال جان باخته  اند. بر 
اســاس این گزارش در نیمه دوم سال گذشته بیشترین 
آمــار تلفات  گازگرفتگی با ۱۳۷ فوتی در دی ماه و پس 
از آن با ۱۳۵ فوتی در بهمن  ماه به ثبت رسیده است. هر 
چند آمار مســمومیت با گاز منواکســیدکربن در سال 
گذشته نسبت به  ســال قبل از آن با کاهش جزئی ۲.۲ 
درصدی مواجه بود اما طی پنج  سال گذشته )۱۳۹۳ تا 
۱۳۹۷( ۳ هزار و ۶۰۳ نفر در کشــور جان خود  را بر اثر 
گازگرفتگی از دست دادند که بیشترین آن با ۸۳۶ فوتی 
در  ســال ۱۳۹۵ و کمترین آن با ۶۲۶ نفر در سال های 

۱۳۹۳ و ۱۳۹۴ به  ثبت رسیده است. 

مردان دو برابر زنان افسرده می شوند

عدم مراجعه افراد به روانشــناس و یا روان پزشک فقط به 
علت نگرش  دیگــران و بار منفی نام »بیماری روانی« بوده 
و اغلب بیماران نگران  این هســتند که انگ بیمار روانی به 
آن ها زده شــود. یک روانشــناس میزان افسردگی در بین 
مــردان را دو برابر زنان اعلام  کــرد و گفت: مردان به علت 
عــدم توجه به حالات روحی، روانــی و  ریختن بیماری در 

خود میزبان بیماری هایی همچون افسردگی هستند. 
ســیدنصرت ا... میرمعینی  با اشــاره به شیوع افسردگی در 
کشور  خاطرنشان کرد: بیش از ۵۰ درصد مردم از افسردگی 
خود اطلاع  نداشــته و فقط با مراجعه به پزشــک است که 

بیماری آن ها تأیید یا رد  می شود. 
وی ادامــه داد: عــدم مراجعه افــراد به روانشــناس و یا 
روان پزشــک فقط به  علت نگرش دیگــران و بار منفی نام 
»بیماری روانی« بوده و اغلب  بیماران نگران این هستند که 

انگ بیمار روانی به آن ها زده شود. 
این کارشناس ارشد روانشناســی افزایش آگاهی از طریق 
رســانه های  مکتوب و تصویری را یکی از راه های شکست 
تابوی افســردگی در بین  مردم دانست و گفت: باید در بین 
مردم فرهنگ ســازی شود که افســردگی  نیز مانند سایر 
بیماری ها بوده و با درمان گفتاری و گاهی دارویی  می تواند 

به راحتی درمان شود. 
وی افزود: در حال حاضر افــرادی که از تحصیلات بالایی 
برخوردار  هستند به درک درمان افسردگی خود رسیده اند، 
امــا کوتاه بودن نگرش  در بین آحاد مــردم جامعه مانع از 

مراجعه به روانشناس و روان پزشک  می شود. 
میرمعینی سه عامل جسمانی، روانی و اجتماعی را از عوامل 
افســردگی  در بین مردم خواند و اظهار کرد: گاهی ممکن 
اســت بیماری افســردگی  ارثی بوده و در یک خانواده به 
نســل های بعد منتقل شــود و در بعضی از  واقع وابستگی 
بیش ازحــد به عنصر خاصی در صورت از دســت دادن آن 

 افسردگی را در پی خواهد داشت. 
وی میزان افسردگی در سراسر کشور را یکسان اعلام کرد 
و یادآور  شــد: گاهی شرایط جوی و فشار های اجتماعی در 
برخی از اســتان ها  معیار میزان افسردگی در بین مردم را 
جابه جا کــرده، اما تا کنون  پژوهشــی در زمینه رده بندی 

استان ها در میزان افسردگی انجام نشده  است. 
وی میزان افسردگی در بین مردان را دو برابر زنان اعلام و 
تصریح  کرد: خانم ها به علت بالا بودن آستانه تحمل در برابر 
بیماری ها و  همچنین رســیدگی به خود در زمان احساس 
بیماری کمتر در معرض  بیماری افسردگی قرار می گیرند، 
اما مــردان به علت عدم توجه به حــالات  روحی، روانی و 
ریختن بیماری در خــود میزبان بیماری های روحی  روانی 

هستند. 

مهدی نوید ادهم دبیرکل شورای عالی آموزش وپرورش 
با اشاره به اینکه  طبق مصوبه این شورا امکان آموزش ۵ 
زبان خارجی دیگر در کنار  انگلیســی در مدارس وجود 
دارد، گفت: طــرح مجلس برای رفــع انحصار  از زبان 

انگلیسی مخالف عدالت آموزشی است. 
نوید ادهم با اشاره به طرح رفع انحصار از زبان انگلیسی 
در نظام  آموزشــی همگانی کشور، اظهار کرد: این طرح 
به امضای 5٧ نفر از  نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
رسیده و یک فوریتی است که هنوز به  تصویب مجلس 
شورای اسلامی نرسیده است بنابراین تا تصویب فاصله 
 دارد و اگر در صحن علنی مجلس تصویب شود، قانون 
بوده و  لازم الاجراست  البته نقدهای جدی بر این طرح 

از سوی متخصصان و  صاحب نظران واردشده است. 
ë  شورای عالی آموزش وپرورش  تدریس

زبان های دیگر در مدارس را  مجاز می داند
وی افزود: در این طرح، رفع انحصار از زبان انگلیســی 
ذکرشــده  به طوری که گویا فقط زبان انگلیسی از سوی 
آموزش وپرورش مجاز  شناخته شده است. شورای عالی 
آموزش وپرورش در جلســه 6٧٨ مــورخ   ٢آبان ١٣٨١ 
مصوبه ای دارد که این انحصار را شکسته است و تدریس 
 زبان های دیگر را هم در مدارس مجاز دانســته و در آن 
طرح سازمان  پژوهش و برنامه ریزی آموزشی را موظف 
کردیم که در زمینه تدوین  مواد درســی و تأمین معلم 

برنامه ریزی کند. 
ë  امکان تدریس 5 زبان خارجی در

کنارانگلیسی
دبیرکل شورای عالی آموزش وپرورش خاطرنشان کرد: 
طبق این مصوبه  علاوه بر زبان انگلیسی، امکان تدریس 

زبان های روسی، ایتالیایی،  اسپانیایی، آلمانی و فرانسوی 
توسط آموزش وپرورش وجود دارد. 

نویــد ادهــم بابیــان اینکــه ازنظــر شــورای عالی 
آموزش وپرورش به عنوان  مرجع قانون گذار منعی برای 
آمــوزش زبان های دیگر وجود ندارد، گفت:  اگر تاکنون 
این اتفاق نیفتاده است باید بررسی شود. همان طور که 
در  کانــون پرورش فکری کودکان و نوجوانان در بخش 
کانون زبان که  وابسته به آموزش وپرورش است، ظرفیت 
برای آمــوزش زبان های دیگر  وجود دارد و اگر در آنجا 
هم کلاس زبان های دیگر تکمیل نمی شود باید  دلیل آن 

جستجو و بررسی شود. 
ë  دانش آموزان متقاضی سایر زبان های خارجی

نیستند
دبیــرکل شــورای عالــی آموزش وپــرورش در ادامه 
اضافه کرد: در  بررسی هایی که انجام دادیم، مشخص شده 
که از اصلی ترین دلایل، عــدم  تقاضای اجتماعی برای 

آموزش زبان های دیگر است. 
وی تصریح کــرد: کــودکان و نوجوانــان بــا زبان یاد 
می گیرنــد که زندگی  کنند و امــور زندگی خود را در 
مراودات فکری، علمی، تجاری و  ســیاحتی با آن زبان 
سپری کنند. زبان انگلیسی زبان غالب دنیا است و  تنها 
کشــورهای انگلیسی زبان نیستند که در زبان انگلیسی 
توانا هســتند و  هر شهروندی که  به این زبان آشناست 
در هرکشــوری می تواند به حل  نیازهای خود بپردازد و 
در مراکز علمی و کنفرانس ها شرکت کند و  بهره بگیرد 

و بهره دهد. 
ë انحصار در اجرا

نوید ادهم با اشــاره به تأکید مقــام معظم رهبری بر 

این کــه انحصار وجود  نداشــته باشــد، اظهار کرد: در 
آموزش وپرورش تــلاش خود را کرده ایــم و  مصوبه و 
قانون آن را داریم و باید بستر اجتماعی را فراهم کنیم 
چراکه  از نظر اجرا انحصار وجود دارد اما از نظر قانونی و 

سیاست گذاری  انحصاری وجود ندارد. 
وی افزود: در بخشــی از این طرح آمده است که چون 
آموزش زبان  انگلیســی در آموزش وپــرورش کارآمد 
نیست به آموزشگاه های آزاد  واگذار شود. اگر کمی دقت 
کنیم متوجه می شویم که در آموزش ریاضی،  فیزیک یا 
زبان عربی چالــش این چنینی داریم و باید دلیل را در 
عوامل  دیگر مثل سن آموزش، روش آموزش، مهارت ها 
و شایستگی معلمان  برای آموزش محتوای آموزشی و...

جســتجو کرد و این موارد می تواند  دلایل ناکارآمدی 
زبان انگلیسی شده باشد. 

دبیرکل شــورای عالــی آموزش وپــرورش تأکید کرد: 
خوشــبختانه در  ســال های اخیر بر اساس سند تحول 
بنیادین و برنامــه درس ملی تغییرات  خیلی خوبی در 
آموزش زبان انگلیسی داده شده است و پیشنهاد می کنم 
 تمام مخاطبان و نمایندگان مجلس شــورای اسلامی 
کتاب های درســی جدید  را ببینند و بازخورد آن را از 

صاحب نظران جویا شوند. 
نوید ادهم خاطرنشــان کرد: نگرانی نمایندگان مبنی 
بر اینکه آموزش  زبان انگلیســی دانش آموزان را برای 
گفت وگــو آمــاده نمی کند و بر قواعــد  و گرامر تأکید 
می کند، ســال ها است که روش ســابق وجود ندارد و 
امروز  آموزش زبان انگلیســی بــر پایه چهار مهارت در 

مدارس آموزش داده  می شود. 

اجتماعی

دکتر زهــرا عبداللهی مدیــرکل دفتر 
بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشــت  با 
اشــاره به اینکه در دو دهه گذشته سوء 
تغذیه به میزان چشــمگیری در  کشور 
دیگــر همچون  یافتــه، گفت:  کاهش 
سالیان قبل مشکل سوء تغذیه  کودکان 
زیر پنج ســال به شکل کم وزنی و کوتاه 
قدی مشــکل عمده ما  نیست و در دو 
دهه گذشته کوتاه قدی تغذیه ای از ۲۰ 
درصد به ۴.۸  درصــد و کم وزنی از ۱۷ 

درصد به ۴.۳ درصد رسیده است. 
عبداللهی ضمن بیان شــعار امسال روز 
جهانی غذا،   گفت: شعار امسال  تعیین 
شــده از سوی ســازمان فائو " رفتار ما 
آینده مارا می سازد، رژیم  غذایی و تغذیه 
ســالم برای دنیایی بدون گرســنگی" 
اســت. هدف از  اختصاص دادن روزی 
به موضوع غذا حساس سازی مسئولین 
کشــورها  برای کسب حمایت بیشتر در 
زمینه بهبود و امنیت غذا در کشــورها 
و  نیــز افزایش آگاهی مردم نســبت به 
تغذیه سالم است که می تواند در توسعه 

 کشورها موثر باشد. 

ë  گرسنگیِ ۸۰۰ میلیون و
اضافه خواریِ ۲ میلیارد تن در دنیا

وی در ادامه با اشــاره به آمار ارائه شده 
از سوی سازمان فائو در  خصوص تعداد 
گرسنگان در جهان، تصریح کرد: ۸۰۰ 
میلیون نفر در  جهان از گرســنگی رنج 
می برند که ایــن رقم معادل ۱۱ درصد 
جمعیت  جهان اســت. در عین حال نیز 
حدود دو میلیارد نفر در جهان به دلیل 
 بیش خــواری دارای اضافه وزن و چاقی 
هســتند. نکته قابل توجه آن است  که 
همانگونه که گرســنگی را سوء تغذیه 
می دانیــم، چاقی و اضافه وزن  نیز نوعی 

از سوء تغذیه به حساب می آیند. 
مدیــرکل دفتــر بهبود تغذیــه جامعه 
وزارت بهداشــت ضمن تاکید بر اینکه 
 کشــورهای جهان باید برای پیشگیری 
از ســوء تغذیه متحد شوند، اظهار  کرد: 
در کشور خودمان معاونت های بهداشتی 
دانشــگاه های علوم پزشکی  برای تحقق 
این هــدف اقدام به برگزاری برنامه های 

آموزشی،  جشنواره  غذایی با هدف ترویج 
و شناســایی غذاهای ســنتی، آموزش 
تغذیه صحیــح  در مــدارس،  برگزاری 
غرفه هــای تغذیه در معابــر عمومی و 
پارک ها با  حضور کارشناسان تغذیه و... 

کرده ایم.   
عبداللهی در ادامه در خصوص خدمات 
مردم،  گفت:  کارشناسان  به  آموزشــی 
تغذیــه مراکز جامع خدمات ســلامت 
که در قالــب طرح تحول  ســلامت به 
کار گرفتــه شــده اند، بــرای جمعیت 
تحت پوشــش این مراکز اقدام  به ارائه 
گروه های  می کنند.  آموزشــی  مباحث 
هدف معمــولا گروه های  آســیب پذیر 
شامل مادران باردار، کودکان،  سالمندان 
و نوجوانــان هســتند  کــه در قالــب 
آموزش هــای گروهی و انفــرادی مورد 

تعلیم قرار می گیرند.   

ë  شیوع بیماری های غیرواگیر در
دنیا و ایران

وی با اشــاره به اینکه در کشــور ما نیز 
مانند اکثر کشــورهای دنیا  بیماری های 
برخوردار  بالایــی  از شــیوع  غیرواگیر 
اســت، افزود: دیابت،  بیماری های قلبی 
_ عروقــی، ســرطان ها و... مهم تریــن 
علل مرگ ومیر  میان افراد است که این 
موضوع به علت الگوی غذایی نامناسب 
و  مصرف زیاد قنــد، نمک، مصرف کم 
ســبزی و میوه، حبوبــات،  نان و  غلات 

سبوس دار و... اتفاق می افتد. 

مدیــرکل دفتــر بهبود تغذیــه جامعه 
وزارت بهداشــت در خصوص برنامه ها  و 
اهداف وزارت بهداشت برای پیشگیری 
از عوامل خطر تغذیــه ای،  تصریح کرد: 
کاهــش مصــرف قند، نمــک و چربی 
با همــکاری صنایع  غذایــی، بازنگری 
اســتاندارد محصولات غذایی در جهت 
پایین آمدن  میزان قند و نمک، اجرای 
بسیج های ملی تغذیه سالم برای آگاهی 
مــردم و  ارائه خدمات در شــبکه های 
اولویت های ما  از  بهداشتی کشــورمان 

است. 

ë  کاهش چشمگیر کوتاه قدی
تغذیه ای و کم وزنی در ایرانیان

وی با اشاره به اینکه در دو دهه گذشته 
ســوء تغذیه به میزان چشــمگیری  در 
کشــور کاهش یافته، ادامــه داد: دیگر 
همچون سالیان قبل مشکل سوء  تغذیه 
کودکان زیر پنج سال به شکل کم وزنی 
و کوتاه قدی مشــکل عمده  ما نیست؛ 
طبق مطالعات کشوری صورت گرفته در 
دو دهه گذشته  کوتاه قدی تغذیه ای از 
۲۰ درصد بــه ۴.۸ درصد و کم وزنی از 
۱۷  درصد به ۴.۳ درصد رســیده است. 
این ارقام نشان می دهد وزارت  بهداشت 
در کاهش ســوء تغذیه کودکان تا چه 
میزان توانســته موثر عمــل  کند. البته 
نبایــد از این نکته غافــل بود که اضافه 
وزن و چاقی در افراد  روبه افزایش است 
و این موضوع مســتلزم آن اســت که 

برنامه گســترده ای  برای کنترل چاقی 
دنبال شود. 

عبداللهی با اشــاره به آخرین مطالعات 
صــورت گرفته در حوزه تغذیه و  چاقی، 
اظهــار کرد: ۶۰درصــد جمعیت بالای 
۱۸ســال دچــار چاقــی و  اضافه وزن 
هســتند. همچنین ۲۱ درصد افراد در 
بازه سنی هفت تا ۱۸  سال از اضافه وزن 
و چاقی شــکمی رنج می برنــد. در این 
میان ســهم زنان  و مردان از این میزان 
اضافه وزن به ترتیــب ۳۵ و ۳۸ درصد 
است و  چاقی نیز در زنان ۳۰درصد و در 

زنان ۱۵ درصد است.   

ë  برنامه پیشگیری و کنترل
اضافه وزن و چاقی در کودکان و 

نوجوانان

وی افزود: برنامه پیشــگیری و کنترل 
اضافــه وزن و چاقی بــرای کودکان  و 
نوجوانان تدوین شــده اســت که ابتدا 
در مناطق تحت پوشش شش  دانشگاه 
علوم پزشکی به شکل پایلوت و سپس به 
طور کلی در تمام  استان ها اجرا خواهد 
شــد. پــس از معرفی افراد شناســایی 
شده به  کارشناســان تغذیه ای، نیاز به 
مداخلات از بخش های خارجی اســت. 
در  این زمینــه وزارت ورزش و جوانان 
جهت اجــرای برنامه هایی برای  تحرک 
و ورزش و شهرداری ها جهت اختصاص 
فضای عمومی و  استفاده از ظرفیت های 
شــهری همکاری می کنند. البته بخش 
دیگر انجام  وظایف توسط مهدکودک ها 
بــرای آموزش  با همکاری بهزیســتی 
کودکان  و مربیان آن ها صورت می گیرد. 
از آنجایــی که رفتــار و عادت غذایی از 
 کودکی شــکل می گیرد این موضوع از 

اهمیت زیادی برخوردار است. 
عبداللهــی در خصوص ایجــاد امنیت 
غذایی تصریــح کرد: از طریق  دبیرخانه 
شورای عالی ســلامت و امنیت غذایی، 
ســند ملی تغذیــه و امنیــت  غذایی با 
همــکاری دفتــر بهبود تغذیــه وزارت 
بهداشــت تدوین شده اســت که  روند 
اجــرای آن در اســتان ها در حال طی 

شدن است. 

دلایل گرایش جوانان به ازدواج سفید  

یک وکیل دادگســتری گفت: دلیل اصلی ظهور پدیده ازدواج ســفید، نبود 
 مسئولیت پذیری حداقل در یک طرف از رابطه است. 

  ســیدهادی موسوی  با بیان این که هم خانگی بدون ازدواج یا ازدواج سفید 
 پدیده ای است که دختر و پسر به عنوان هم خانه با یکدیگر زندگی  می کنند، 
بی آنکه میان آن ها پیوند رســمی ازدواج و رابطه زن و شوهری  باشد، اظهار 
کرد: این روزها هشــدارهایی در خصوص رواج مخفیانه  ازدواج ســفید در 
کشــورمان می شــنویم؛ اتفاقی که نه از نظر ســنت و نه از  نظر شرع برای 

خانواده های اصیل ایرانی، پذیرفتنی نیست
وی اظهــار کرد: در دنیای غرب، با توجه به تغییر ســبک زندگی و در  کنار 
آن، افزایش فشارهای اقتصادی، به طور کلی میل به ازدواج  شرعی و رسمی 
کاهــش یافته و روابط، بیشــتر بر پایه ارضای غرایز و  آزمایش گونه شــکل 

می گیرد. 
این وکیل دادگســتری با اشاره به علل گرایش به ازدواج سفید، ادامه دهد: 
 دلیل اصلی ظهور پدیده ازدواج سفید، نبود مسئولیت پذیری حداقل در  یک 
طرف از رابطه اســت و در چنین روابطی، افراد مسئولیت عملکرد  خود را بر 

عهده نمی گیرند. 
چنین عاملی می تواند در تداوم زندگی مشــترک تاثیر بسیار زیادی داشته 
 باشــد، این در حالی است که اکنون فضای ازدواج مناسب نیست و افراد  به 
علت مشــکلاتی مانند مســائل اقتصادی، تمایل به ازدواج و رفتن زیر  یک 

سقف را ندارند. 
موسوی با اشاره به پیامدهای حقوقی ازدواج سفید، یادآور شد: ازدواج  سفید 
زنا به حساب می آید و فرزند ناشی از آن فاقد مشروعیت قانونی  است، چون 

نسبت فرزندی او با پدر قابل اثبات نیست. 
وی با اشاره به سرنوشــت بد فرزندان حاصل از ازدواج سفید، بیان کرد:  در 
چنیــن مواردی اغلب زن به خاطر پرهیز از بی آبرویی به دنبال اثبات  رابطه 
ابویــت فرزند و والد نمی رود و حتی اگر ادعا کند که صیغه بوده  اســت، در 

صورت انکار مرد، ادعای زن، به خاطر ثبت نبودن، قابل  اثبات نیست. 
موســوی تاکید کرد: در این میــان فرزندان بی پدر و بی خانــواده ای باقی 
 می مانند که نه آن ها از والدین ارث می برند و نه والدین از آن ها. گرچه  سایر 
حقوق این کودکان چون بقیه کودکان است، اما معمولًا کسی  حضانت آنان 
را بر عهده نمی گیرد؛ مگر اینکه یک پروســه پیچیده قانونی  طی شود و در 
این موارد ســپردن حضانت به مادر محتمل تر است و زن  چه از نظر روانی و 

چه از نظر حقوقی شکست خورده و بلاتکلیف باقی  می ماند. 
این وکیل دادگستری با اشــاره به اثرات اجتماعی ازدواج سفید، بیان  کرد: 
چنین افرادی برداشت درستی از خانواده و کارکردهای آن ندارند،  خیلی دیر 
به بلوغ فکری لازم برای تعهد و مســئولیت پذیری ازدواج  می رسند و از آن 
می گریزند، زیرا یک الگوی موفق در مورد ازدواج و  خانواده تجربه نکرده اند. 

وی تصریح کرد: تحقیقات نشان داده است زنان در چنین رابطه هایی  بیش 
از انواع دیگر ازدواج دچار خشونت خانگی می شوند و چنین  روابطی زودتر از 

ازدواج های رسمی و شرعی از هم می پاشد. 

 ۴۰درصد حقوق بگیران صندوق 
بازنشستگی کشوری سالمندند

مدیرکل دفتر برنامه ریزی صندوق بازنشستگی کشوری گفت:۵۶۱  هزار و ۴۲۳ 
نفر از حقوق بگیران این صندوق در رده سنی ۶۵ سال به  بالا هستند برهمین 
اســاس ۳۹.۳ درصد حقوق بگیران اصلی ما سالمند  محسوب می شوند. بهروز 
انتظاری در گفتگو با خبرنگار مهر به نتایج مطالعات آماری  منتشــر شــده در 
ســالنامه آماری این صندوق در سال ۱۳۹۷ اشاره کرد و  گفت: صندوق ۱۹۱ 
هزار و ۳۵۷ نفر حقوق بگیر بالای ۷۵ ســال دارد  که با در نظر گرفتن ســن 
امید به زندگی در کشــور که ۷۵ سال اســت،   ۱۳.۳۸ درصد از حقوق بگیران 
صندوق بالاتر از میانگین کشــوری سن  امید به زندگی هستند. انتظاری افزود: 
در پایان ســال گذشته میانگین سن حقوق بگیران  بازنشسته ۶۳.۳، میانگین 
ســن حقوق بگیران از کارافتاده ۵۸.۹ سال و  سن حقوق بگیران در زمان فوت 
به طور متوسط ۷۰ سال بوده است. وی تصریح کرد: براساس داده های سالنامه 
آماری ســال ۱۳۹۷،  میانگین سنی وراث وظیفه بگیر صندوق حدود ۵۹ سال 
بوده است که   ۹۳ درصد آنان زن و ۷ درصد مرد بوده اند. مدیرکل دفتر برنامه 
ریزی و توســعه سیستم های صندوق بازنشســتگی  کشوری همچنین اظهار 
داشــت: طبق آخرین آمار منتشرشده، صندوق  بازنشستگی کشوری ماهانه به 
یــک میلیون و ۴۲۹ هزار و ۸۶۱ نفر  حقوق می پــردازد که از این میان یک 
میلیون و ۱۷۶ هزار و ۳۵۰ نفر  بازنشسته و ازکارافتاده اند. گفتنی است از میان 
بازنشســتگان و ازکارافتادگان این صندوق  ۹۴ نفر  کمتر از ۴۰ سال دارند که 

بخش عمده این تعداد را افراد ازکارافتاده  تشکیل داده اند.  

روند رو به رشد اضافه وزن و چاقی در کشور خبرخبر

امکان تدریس ۵ زبان خارجی در کنار انگلیسی در مدارس

اصلاحیه 
پیرو آگهی منتشره  موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند 
برابر رای شماره 98/07/21-502139860306007000  رسمی  

صحیح می باشد که بدینوسیله اصلاح می گردد  . 
 سیدمجتبی جوادزاده- رئیس ثبت اسنادواملاک تربت جام 

اصلاحیه 
پیرو آگهی منتشره  موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی  
برابر رای شماره  507 139860306007000 -98/7/23 صحیح 

می باشد که بدینوسیله اصلاح میگردد  . 
 سیدمجتبی جوادزاده- رئیس ثبت اسنادواملاک تربت جام 

اصلاحیه 
پیرو آگهی منتشره  موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی  
برابر رای شماره   39860306007000492-98/07/17 صحیح می 

باشد که بدینوسیله اصلاح میگردد  . 
 سیدمجتبی جوادزاده- رئیس ثبت اسنادواملاک تربت جام 

اصلاحیه 
پیرو آگهی منتشره  موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی  
صحیح  شماره 98/07/23-139860306007000509  رای  برابر 

می باشد که بدینوسیله اصلاح میگردد  . 
 سیدمجتبی جوادزاده- رئیس ثبت اسنادواملاک تربت جام

اصلاحیه 
پیرو آگهی منتشره  موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی  
صحیح  شماره 98/07/21-501139860306007000  رای  برابر 

می باشد که بدینوسیله اصلاح میگردد  . 
 سیدمجتبی جوادزاده- رئیس ثبت اسنادواملاک تربت جام 

اصلاحیه 
پیرو آگهی منتشره  موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون 
فاقد سند  اراضی و ساختمانهای  و  ثبتی  تکلیف وضعیت  تعیین 
رسمی  برابر شماره 508139860306007000-98/07/23 صحیح 

می باشد که بدینوسیله اصلاح میگردد  . 
 سیدمجتبی جوادزاده- رئیس ثبت اسنادواملاک تربت جام 

اصلاحیه 
پیرو آگهی منتشره  موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی  
صحیح  شماره 98/07/21-139860306007000500  رای  برابر 

می باشد که بدینوسیله اصلاح می گردد  . 
 سیدمجتبی جوادزاده- رئیس ثبت اسنادواملاک تربت جام

آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: 139804013450000272/1
بدین وسیله به آقای حسین احمد زاده فرزند محمد به شماره ملی 2909907171 بدهکار 
پرونده کلاسه  139804013450000272/1 به نشانی مهاباد – کوی فجر – پارتمان نرگس 
واحد 2 که برابر گزارش مامور اداره پست مهاباد شناخته نگردیده اید ابلاغ می گردد که برابر سند 
ازدواج شماره 1501 مورخه 1395/02/25 دفتر ازدواج شماره 10 و طلاق شماره 8 مهاباد بین 
شما و خانم فاطمه قاسم زاده مقدار چهل و پنج مثقال طلاایی هیجده عیار بدهکار می باشید که 
بر اثر عدم پرداخت وجه بستانکار درخواست صدور اجرائیه نموده پس از تشریفات قانونی اجرائیه 
صادر و به کلاسه فوق در این اجراء مطرح می باشد لذا طبق ماده 18/19 آئین نامه اجرائی مفاد 
اسناد رسمی به شما ابلاغ می گردد از تاریخ انتشار این آگهی که تاریخ ابلاغ اجرائیه محسوب 
است فقط یک نوبت در روزنامه کثیرالانتشار درج و منتشر می گردد ظرف مدت ده روز نسبت به 
پرداخت بدهی خود اقدام و در غیر این صورت بدون انتشار آگهی دیگری عملیات اجرائی طبق 

مقررات علیه شما تعقیب خواهد شد.
تاریخ انتشار: 98/8/1

مسئول واحد اجرای اسناد رسمی مهاباد – صدیق رنجبر
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ماجرای ۸۴ هزار نفری
 که یارانه شان قطع شد

ســتاد تبصره ۱۴ بودجه اعلام کرده یارانه ۹۱ هزار یارانه بگیر در 
 شهریورماه به اشتباه حذف شــده اما سازمان هدفمندی یارانه ها 

می گوید  که فقط یارانه ۷۳۰۰ نفر به اشتباه حذف شده است. 
ســتاد تبصره ۱۴ اعلام کرده که یارانه نقدی ۹۱ هزار یارانه بگیر 
در  شهریورماه امســال به اشتباه واریز نشد اما سازمان هدفمندی 
یارانه ها  اعلام کرده به دلیل تغییر شــماره حســاب بانکی، یارانه 
فقط ۷۳۰۰ نفر  واریز نشــده است؛ با این حساب، در مورد کسانی 
که یارانه نقدی شان  به اشتباه قطع شده، دو روایت کاملا متفاوت 
با اختلاف بســیار فاحش  وجود دارد، یعنی یک اختلاف ۸۳۷۰۰ 
نفری. از تابستان سال جاری که موضوع حذف سه دهک پردرآمد 
از شمول  دریافت یارانه نقدی جدی شد ، وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی با  همکاری وزارت ارتباطات و ســازمان برنامه به عنوان 
متولی اصلی با  تدوین دستورالعملی، آغاز غربالگری یارانه بگیران 
پردرآمد را کلید زد  و طی یک ماه گذشته با آغاز حذف یارانه دهک 

های پردرآمد، شاهد  حواشی زیادی در این زمینه بودیم.  
 ۷۳۰۰ نفر یا ۹۱ هزار نفر؟

یکی از مهم ترین حواشــی، حذف ۹۱ هزار نفر از شمول دریافت 
یارانه  نقدی در شــهریور مــاه بود، آنطور که حســین میرزایی، 
سخنگوی ستاد  تبصره ۱۴ بودجه ۹۸ اعلام کرده بود این ۹۱ هزار 
خانوار در فهرستی  که ســتاد تبصره ۱۴ برای حذف یارانه نقدی 
به ســازمان هدفمندی یارانه  ها ارجاع داده بود، قرار نداشتند اما 
با این حال ســازمان هدفمندی یارانه  ها، یارانه نقدی شهریور ماه 
آنها را واریز نکرد.  ســازمان هدفمندی یارانه ها بیانگر این بود که 
تعداد جاماندگان از یارانه  نقدی شــهریور ماه ۹۱ هزار نبوده بلکه 
فقط ۷۳۰۰ نفر بوده است؛ براین  اساس مقرر شد یارانه این ۷۳۰۰ 
نفر  همراه با یارانه مهر ماه، به  حســاب سرپرستان خانوارهایشان 

واریز شود.  
یارانه همان ۷۳۰۰ نفر هم هنوز واریز نشده است

بــا این حال برخــی از جامانــدگان یارانه شــهریور در تماس با 
خبرگزاری  مهر اعلام کردند که یارانه مربوط به شــهریور را هنوز 
دریافت نکرده  اند. یکی از این افراد گفت که شهریور ماه یارانه ای 
دریافت نکرد و مدتی  بعد پیامکی از ســازمان هدفمندی دریافت 
کرد که در آن اعلام شــده بود  باید برای تایید حســاب بانکی به 
شــعب بانکی مراجعه کند؛ وی گفت: ایــن  اقدامات را انجام دادم 
اما باز هم یارانه شهریور ماه به حسابم واریز  نشد.  اما موضوع مهم 
، همان »اختلاف آماری« دو ارگان متولی یارانه نقدی  اســت؛ از 
سویی ستاد تبصره ۱۴ اعلام می کند که ۹۱ هزار نفر به  اشتباه از 
سوی سازمان هدفمندی در شهریور ماه حذف شده اند و از  سویی 
دیگر سازمان هدفمندی با اعلام عدد ۷۳۰۰ نفر، خبر از واریز  یارانه 

جاماندگان شهریور در مهر ماه می دهد. 

محمدباقر نوبخت رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: از 
۱.۵ میلیارد  دلاری که قرار بود از صندوق توســعه ملی به 
اشتغال روستایی  اختصاص یابد، تاکنون ۱.۲ میلیارد دلار 

پرداخت و ۲۳۷ هزار نفر  مشغول کار شده اند. 
نوبخت در مراسم بزرگداشت روز آمار و برنامه ریزی با بیان 
اینکه ما  برای ایجاد ۹۸۸ هزار فرصت شغلی برنامه ریزی 
کــرده ایم و در قالب   ۸ برنامه ایــن طرح را جلو می بریم، 
اظهار داشت: هر استانی دارای  یک برنامه اشتغال است و 

۲۵ درصد پول را همان ابتدای کار داده ایم. 
رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور افزود: برای اشتغالزایی 
تاکنون   ۱۸۰۰ میلیارد تومان از بودجه عمومی و بیش از ۷ 
هزار میلیارد تومان  از تسهیلات بانکی پرداخت کرده ایم.  

وی ادامه داد: قرار بود ۱.۵ میلیارد دلار با مجوز رهبری از 
صندوق  توسعه ملی برداشت شود که تاکنون  یک میلیارد 

و ۲۵۵ میلیون دلار  برداشت شده است. 
نوبخــت تصریح کرد: معادل ریالــی این مبلغ، ۱۳ هزار و 
۳۰۰ میلیارد  تومان می شود. یعنی بالای ۱۳ هزار میلیارد 

تومان برای اشتغال  روستایی و شهری هزینه شده است. 
وی افــزود: تاکنــون ۱۰۹ هزار طرح پذیرفتــه و ۷ هزار 

میلیارد تومان  بابت این طرح ها پرداخت شده است. 

نوبخــت گفت: حداقل برای ۲۳۷ هزار نفر با اســتفاده از 
تسهیلات  صندوق توسعه ملی اشتغال ایجاد شده است. 

وی با اشــاره به انتقادات وارده بــه آمار مرکز آمار به ویژه 
در حوزه  اشــتغال، تاکید کرد: آمار اعلامی از سوی مرکز 
آمار ایران متقن اســت. معاون رئیس جمهور اظهار داشت: 
بر اســاس آمار خزانه، ۲۸ هــزار و   ۹۵۰ میلیارد تومان در 
۶ ماه نخست ســال برای طرح های عمرانی پول  داده ایم 
این مساله به نگه داشتن کارگران بر سر کار کمک می کند. 

معاون رئیس جمهور در ادامه اظهار داشــت: اینکه بروند 
ســر چهارراه در  رابطه با نرخ بیکاری بپرســند و بشنوند 
که »اوضاع من داغون اســت.  نرخ بیکاری اساســا یعنی 
چه« درست نیست؛ در حالیکه اطمینان دارم  تعریف نرخ 
بیکاری را هم بلد نیســتند از این رو این نحوه پرســش و 

 پاسخ نمی تواند مبنای آمار باشد. 
وی افزود: البته چه ضرورتی دارد که مردم بدانند و تعریف 
نرخ  بیکاری را بلد باشــند و انتظار نیست همه مردم خبر 
داشته باشند. نوبخت با بیان اینکه هر فردی زندگی خودش 
را مبنا قرار می دهد،  افزود: توقعی نداریم اگر آمار نامناسب 
است شما آن را مناسب نشان  دهید کما اینکه در بحث نرخ 
تورم که آمارها تا ۵۰ درصد هم رســید این  ارقام منعکس 
شد. در واقع باید آنچه واقعیت است بیان شود و زمانی که 

 نرخ پایین می آید دیگر نباید در آن تشکیک کرد. 
رئیس سازمان برنامه و بودجه همچنین با اشاره به نظارت 
دستگاه های  مختلف ، گفت: یکی از وظایف سازمان برنامه 
و بودجه نظارت بر  دســتگاه ها اســت که در کنار دیوان 
عدالت اداری، سازمان بازرسی،  سازمان حسابرسی، دیوان 
محاسبات،  وزارت اطلاعات و ســایر  دستگاه های نظارتی 

عهده دار نظارت هستند. 

درحالی که کارت های سوخت جایگاه ها، در دو مرحله 
در میــزان  ســوخت گیری محدود شــده اند و اکنون 
طبق اعلام وزارت نفت، تنها  امکان سوخـــتگیری با 
کارت جایگاه ها تا ســقف ۲۰لیتــر در هر نوبت  وجود 
دارد، کارت ســوخت نامحدود بــه جایگاه های عرضه 
بنزیــن راه پیدا  کرده اســت. وزارت نفــت به منظور 
تشــویق مردم به اســتفاده از کارت سوخت  شخصی، 
ظرفیت ســوخت گیری با کارت جایگاه داران را از اول 
 شــهریورماه در هــر نوبت به ٣٠ لیتــر کاهش داد. با 
توجه به اینکه محدودسازی سوخـــت گیری با کارت 
جایگاه ها به ٣٠  لیتر نتوانســت آن طور که پیش بینی 

می شــد، مردم را به استفاده از کارت  سوخت شخصی 
ترغیب کند، بار دیگــر در میانه مهرماه )١6 مهرماه( 
 ظرفیت ســوخت گیری با کارت جایگاه داران کاهش 
یافت، به طوری که  در هر نوبت فقط به میزان حداکثر 
٢٠ لیتــر می توان با یک کارت  جایگاه، بنزین دریافت 
کرد. درحالــی که کارت هــای ســوخت جایگاه های 
عرضــه بنزیــن، در دو مرحله  در میزان ســقف قابل 
ســوخت گیری در هر نوبت محدود شده و طبق  اعلام 
شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی، هم اکنون در 
تمامی  جایگاه ها، با کارت سوخت شخصی در هر نوبت 
می تــوان تا 6٠ لیتر و  با کارت ســوخت جایگاه ها در 

هر نوبت می توان تنها تا ٢٠ لیتر بنزین  دریافت کرد، 
در برخی جایگاه های عرضه، کارت ســوخت هایی در 
 دســت جایگاه داران اســت که چنین محدودیتی در 

سوخت گیری ندارند. 

عطــش توزیع رانت ارزی بــه بهانه حمایت از 
اقشــار متوسط و آســیب پذیر  در حالی ادامه 
دارد که نه تنها این ارز به سفره  آنها نمی رسد 
بلکه فقط  دام دلالان برای جمع آوری دلارهای 

ارزان را گسترده تر می کند. 
دولــت همچنان بر تداوم توزیــع دلار ۴۲۰۰ 
تومانی به بخشــی از کالاها  پافشاری می کند. 
سیاســتی که اگرچــه منتقدان بســیاری در 
خارج از دولــت  دارد، اما برخی اظهارنظرهای 
دولتمردان در درون دولت هم نشــان  می دهد 
که حتی در کابینه نیز، مخالفان بســیاری در 
مــورد اختصاص  ارزهــای ارزان قیمت وجود 
دارنــد؛ اما داســتان هر چه باشــد، یک نفر 
 فصل الخطــاب اختصاص ارزهــای دولتی به 
کالاها را بیان می کند و آن  فردی جز حســن 

روحانی نیست. 
دو روز پیش بود که عبدالناصر همتی، رئیس 
کل بانک مرکزی در جمــع  فعالان اقتصادی 
در هیات نمایندگان اتــاق بازرگانی ایران، به 
صراحت  اعلام کرد که به عنوان سکاندار پولی 
و ارزی کشــور، اعتقادی به  پرداخت دلارهای 
۴۲۰۰ تومانی ندارد؛ امــا او یک عضو کابینه 
است و  حرف آخر را در این باره نمی زند. البته 
او به این نکته هم اشــاره کــرد که  دولت هم 
ملاحظاتی برای حمایت از اقشــار آسیب پذیر 
دارد، ولی بــه  صراحت گفت که بــا ارایه ارز 

۴۲۰۰ تومانی موافق نیست. 

رئیــس جمهور هم البته در آخرین نشســت 
خبــری که به تازگی با رســانه ها  برگزار کرده 

اســت، اگرچه از زیر بار مسئولیت ارز ۴۲۰۰ 
تومانی  شــانه خالی کرد و اتخاذ این سیاست 
را بــر گردن دیگران انداخت اما  تاکید کرد که 
این سیاســت درستی بوده اســت؛ وی گفت: 
»اعــلام ارز   ۴۲۰۰ تومانی علیرغم اینکه بنده 
موافــق نبودم، کار درســتی بــود؛ اما  عده ای 
سوءاستفاده کردند که حتماً باید بررسی شود 
و کســی اگر تخلف  کرده، بایــد با آن برخورد 
شــود«. این صحبت ها در حالی مطرح شــد 
که  مردم از ســال گذشته تا کنون بارها شاهد 
و  اخلال گران  دادگاه های مفســدان  برگزاری 
نظام اقتصادی از رســانه های مختلف بوده اند 
و مشــخص  نیســت چرا دولت علیرغم وجود 

این همه فساد ناشــی از اجرای این  سیاست، 
همچنان به آن ادامه می دهد. 

اصرار دولت به تداوم سیاست ارز ۴۲۰۰تومانی 
به بهانه حمایت از  اقشار آسیب پذیر در حالی 
است که مطابق قانون بودجه سال ۹۸،  مجلس 
دو روش دیگــر نیز برای حمایت از معیشــت 
مردم پیش پای دولت  گذاشته اســت که روش 
اول، استفاده از کارت های اعتباری الکترونیک 
و  روش دوم، افزایش یارانه نقدی بوده است؛ اما 
با وجود این، دولت  راهکار سوم یعنی اختصاص 
۱۴ میلیــارد دلار از منابــع ارزی کشــور به 
 واردات کالاهای اساسی را انتخاب کرده است؛ 
راهکاری که به گفته  بسیاری از کارشناسان نه 

تنها تاثیری برمعیشت مردم نداشته است بلکه 
 باعث بوجود آمدن بسترهای گسترده فساد در 

کشور شده است. 
ë  عدم افزایش قیمت کالاهای اساسی با

حذف دلار ۴۲۰۰ تومانی
مســئولان اقتصادی دولت، بارهــا دلیل عدم 
علاقه دولت به حــذف دلار   ۴۲۰۰ تومانی را 
پیشــگیری از افزایش قیمت کالاهــا و تورم 
در کالاهای  اساســی بیــان کرده اند. غلامرضا 
برنامه،  بودجه  رئیس کمیســیون  تاجگردون 
مجلس خرداد مــاه ۹۸ در برنامه گفت وگوی 
ویژه خبــری در این  رابطه، گفت: » از آنجایی 
که هــر اتفاقی بیفتد، مســئولیت آن متوجه 
دولت  است، شــخص رئیس جمهور احساس 
می کند این اتفــاق، قیمت ها را  افزایش دهد 
و هنوز درباره آن به نتیجه نرســیده و احتیاط 

می کند«. 
امــا تجربــه حــذف ارز دولتــی در بعضی از 
محصولات از جمله گوشت  خلاف این اظهارات 
را نشان می دهد. دلیل این امر نیز بدون شک 
حذف  واســطه های غیر مرتبط از بــازار بوده 
اســت؛ چرا که ســودهای کلان  ناشی از دلار 
ارزان قیمت در واردات کالاهای اساسی که در 
برخی  کالاها به ۲۰۰ درصد نیز رســید، باعث 
ورود بسیاری از سودجویان به  این بازارها شد. 

زمان حذف ارز دولتی از واردات گوشت
در این میان، علیرغم حذف دلار ۴۲۰۰ تومانی 
از واردات گوشت،  تبعات حضور واردکنندگان 
در بازار گوشت همچنان ادامه دارد؛ به  نحوی 
که دو هفته قبل، رئیس کانون انجمن صنفی 
گاوداران ایران گفت:   »واســطه ها نمی گذارند 

قیمت گوشــت پایین بیاید، چون می خواهند 
 گوشت منجمد وارد کنند«. 

در این میــان، علیرغم پایین آمدن قیمت دام 
زنده، واردکنندگان گوشــت با  واســطه گری 
مانع از کاهش قیمت آن می شــوند تا بتوانند 
گوشــت های  منجمد وارد شده خود را در بازار 

به فروش برسانند. 
ë  بازگشت به عقب دولت با اتخاذ تصمیم

دلار ۴۲۰۰ تومانی
در این میان، با وجود اینکه مســئولان دولتی، 
افزایــش قیمت و بوجود  آمــدن تورم را علت 
عدم حذف ارز دولتی عنوان کرده اند اما عوامل 
 دیگری را نیز می توان به عنوان دلایل پافشاری 
دولت بر ادامه اجرای  این سیاست غلط دانست. 

یکی از علت های گفته شده  برای ادامه اجرای 
این سیاســت، ترس دولت  از متهم شــدن به 
»بازگشــت به عقب« است؛ درحالیکه یکی از 
شعارهای  اصلی دولت تدبیر و امید در انتخابات 
۹۶ ، »به عقب بــاز نمی گردیم«  بود؛ افزایش 
یارانه نقدی می توانســت دولــت را در منگنه 
بازگشت به  سیاســت های دولت های گذشته 

قرار دهد. 
اما نکته حائــز اهمیت در این رابطه، تشــابه 
تصمیم دولــت روحانی با  دولت گذشــته در 
هنگام جهش قیمت دلار است. در زمان رئیس 
جمهور  ســابق و با افزایش نرخ ارز در ســال 
۱۳۹۱، دولــت دلار ۱۲۲۶ تومانی  را به عنوان 
ارز مرجع برای واردات کالاهای اساسی در نظر 
گرفت  که نتیجه آن مشــابه اتفاق امروز بازار 

کشور بود. 
در همــان زمان نیز بارها اقتصاددانان به اتخاذ 
چنین تصمیمی اعتراض  کردنــد اما تا پایان 
دولت تغییری در این روش روی نداد و تا پایان 
 اجرای این سیاست تلاطم قیمت کالاها بر بازار 

حاکم بود.مهر

اقتصادی

راه یابی کارت سوخت نامحدود به برخی جایگاه های عرضه بنزین

اصلاحات به جای آرایش بودجه

رضا خسروی

رئیس ســازمان برنامه و بودجه کشور در روزهای اخیر 
چارچوب  اصلاح ســاختار بودجه را معرفی کرده است. 
براســاس این اظهارات  نقشــه راه بودجه ســال آینده 
بــر مبنای اختصــاص درآمدهای نفتی بــه  هزینه های 
ســرمایه ای و عدم اســتفاده از آنها بــرای تامین مالی 

هزینه های  جاری است. 
این بســیار مایه خوشــحالی و قدم مهمــی در اصلاح 
ساختار بودجه ریزی  اســت. اما نکات مهمی در همین 

راستا وجود دارد که شایسته توجه  است. 
 ۱- سیاســت موردنظر سازمان برنامه و بودجه، یک نوع 
قاعده مالی  اســت. هدف از قواعــد مالی )که می توانند 
اشــکال متعددی داشــته باشــند(  مقید کردن دولت 
به اصول مشــخص در بودجه ریزی اســت؛ ولی مهم تر 
 مشــخص کردن هدف از اعمال قواعد مالی اســت که 
باید توسط  بودجه ریزان در افق کوتاه مدت و میان مدت 

تعریف و مشخص شود. 
 ۲- اگر همــت دولت به اصلاح ســاختار عمیق بودجه 
اســت و قصد جدایــی  بودجه را از ناحیــه تامین مالی 
نفت دارد، راه بهتر ایجاد یک ســاختار  مالی پایدار برای 
استفاده از منابع صادرات نفت برای هزینه های  عمرانی 
است. به طور مشــخص، دولت باید تمام درآمد حاصل 
از نفت را  به حســاب صندوق توسعه ملی واریز کند. در 
مقابل، هر هزینه عمرانی  را به صورت یک پروژه مستقل 
تعریف و برای آن صــورت ریز هزینه  و درآمدهای آتی 
و صورت های مالی را به همــراه توجیه مالی تهیه کند. 
 ســپس برای هر طرح اوراق قرضه ریالی پایه ارز منتشر 
کند. این  اوراق با سررسید مشخص و نرخ سود مشخص 
پایه ارزی در بازار  ارائه شــود و البته صندوق توســعه 
ملی اجازه داشته باشد تا ســقف مشخص  سالانه ای از 
اوراق خریداری کند. این روش با اســتفاده از کانال های 
 مختلف زمینه را برای شفافیت بیشتر بودجه و همچنین 
حرکت به سمت  بودجه ریزی مبتنی بر قواعد اقتصادی 

فراهم می کند. برخی از این  کانال ها عبارتند از: 
الف: دولت از هرگونه انگیزه دخالت در بازار ارز و  نرخ آن 

کنار  گذاشته می شود. 
ب: صندوق در قبال هــر دلار نفتی که به ریال تبدیل 
کرده و به دولت  می دهــد، برگه قرضه ای از دولت دارد 
که ســود و اصل آن توســط دولت  تضمین شده است. 
این روش باعث شــفافیت هزینه هــای عمرانی دولت و 
 همزمان حفظ ثروت ملی ناشــی از نفت برای نسل های 

آتی می شود. 
ج: بانــک مرکــزی بــا توجه بــه عرضه ارز از ســوی 
صندوق توســعه ملی  در بازار فقط در صورت تداخل با 
سیاست های پولی، در بازار دخالت  کرده و سامانه نیما و 

مانند آن تبدیل به بازار اصلی ارز می شود. 
د: به دلیل شفافیت این فرآیند در تعریف پروژه ها و نیز 
ثبت آنها در  طرف بدهی های دولت، انگیزه دولت برای 
ارائه طرح های بی بازده و  بی پایان بسیار محدود می شود. 

 ۳- اوراق قرضه پایه ارزی در بسیاری از کشورهایی که 
مشکل تورم  بالا و نرخ ارز میخکوب شده داشته اند، اجرا 
شده و نتیجه آن اتفاقا در  اکثر کشورها موفق بوده است. 
بنابراین چنین پیشــنهادی برای اقتصاد  ایران بدعت به 
حســاب نمی آید. در قالب چارچوب پیشنهادی نیز بند 
نــاف  بودجه از نفــت و دلار قطع می شــود و صندوق، 
ضربه گیــر نوســان ارزی  و شــوک نفتی خواهد شــد. 
صندوق عرضه کننده ارز می شود و بر اساس  نیاز اقدام به 
تخصیــص ارز به بازار خواهد کرد و بانک مرکزی نیز بر 
 اساس اهداف تورمی خود می تواند اتخاذ سیاست کند. 

 ۴- با اتخاذ چنین سیاســتی، ســاختار سیاست مالی 
و پولــی ایران و حتــی  مدیریت ثــروت نفتی متحول 
می شود. سلطه سیاست مالی بر سیاست  پولی برداشته 
می شــود و ذخایر صندوق کــه در وضعیت کنونی روز 
به  روز به دلیــل نیازهای ریالی دولت ذوب می شــود، 
حفظ خواهد شــد.  بنابراین اگر هدف سازمان برنامه و 
بودجه و ســایر نهادهای  سیاست گذاری اصلاح ساختار 
واقعی بودجه اســت باید از فرصت  ایجادشــده در این 
شــرایط سخت برای اصلاحات اساســی استفاده کنند. 
 رنگ و لعاب کردن امور در ادوار گذشــته انجام شده و 
نتیجه نداشته  اســت و اگر می خواهیم اقتصاد کشور به 
اقتصادی توانمند و مقاوم تبدیل  شــود، باید با توجه به 
نقاط ضعف ها راهکار تعیین کنیم. برای رفع پایدار  نقاط 
ضعف نیازمند قاعده هستیم. پروژه ها نمی تواند دردی از 

اقتصاد  ایران دوا کند. 

عطش دولت برای توزیع رانت ارزی

محمد علی حسن زاده معاون امور بندری و اقتصادی 
ســازمان بنادر و  دریانــوردی از اعمال تخفیف ٢5 
درصدی برای توسعه و تقویت  صادرات کالاهای غیر 
نفتی خبر داد و گفــت: در زمینه صادرات  کالاهای 
غیر نفتی بندر شــهید رجایی در رتبه نخست جای 

دارد. 
حســن زاده اظهار کرد: در راستای توسعه صادرات 
کالاهای غیر نفتی  تخفیف هایی برای کســانی که 
کالاهای صادراتی دارند در ردیف های  مختلف در نظر 
گرفته ایم که البته در سالیان گذشته نیز به گونه ای 
اعمال  می شد. این تخفیف ها برای کمک به توسعه 
صادرات کالاهای غیــر نفتی  بوده و مجموعا به ٢5 

درصد می رسد. 
وی افــزود: تخفیف های مذکور در حوزه هایی مانند 
خدمات ترمینالی،  حقوق عوارض مترتب بر شــناور 
و دیگر ردیف ها مختص کالاهای  غیر نفتی و برای 
افزایش توان رقابت پذیرتر شدن این محصولات در 

 بازارهای جهانی است. 
معــاون امور بنــدری و اقتصادی ســازمان بنادر و 
دریانوردی همچنین  درباره میزان صادرات کالاهای 
غیر نفتی در شش ماهه نخست امسال  گفت:صادرات 
کالاهای غیر نفتی از بنادر کشور روند رو به رشدی 
 داشته اســت به گونه ای که در سال گذشته حدود 

١65 میلیون تن واردات  و صادرات داشتیم که حدود 
5٠ درصد از آن کالاهای صادراتی بودند و  بر اساس 
آخرین آمارهای موجود طی شــش ماهه نخســت 
امسال حدود   4٠ میلیون تن صادرات کالاهای غیر 

نفتی داشته ایم. 

تخفیف 25 درصدی برای صادرات غیرنفتی

وزیربهداشت اواخر تیرماه برای رفع موانع صدور مجوز 
مشاغل  خانگی در رشــته های مرتبط با مواد غذایی و 
آشــامیدنی طی دو هفته قول  مســاعدت داده بود اما 

همچنان خبری از تسهیل این فرایند نیست. 
یکی از پرطرفدارترین مشاغل خانگی، راه اندازی کسب 
و کارهــای  حوزه محصولات غذایی اســت. از آنجا که 
غالب متقاضیان مشــاغل  خانگی بانوان هستند و یکی 
از مشــاغل پرطرفدار در بین بانوان، راه  اندازی کسب 
و کار در حوزه محصولات غذایی اســت، دریافت مجوز 
 برای این نوع مشاغل از تقاضای بالایی نسبت به سایر 

رشته های  مشاغل خانگی برخوردار است. 
اما یکی از مشــکلات و موانع پیش روی متقاضیان راه 
اندازی کســب و  کارهای خانگی در حوزه محصولات 
خانگی، سخت گیری وزارت  بهداشت و به طور خاص 

سازمان غذا و دارو در صدور مجوز است. 
اواخر تیرماه امسال نشست ستاد ساماندهی و حمایت 
از مشــاغل خانگی  با حضور محمد شریعتمداری وزیر 

تعاون، کار و رفاه اجتماعی برگزار  شد که یکی از موارد 
مطرح شده در این نشست مربوط به موانع صدور  مجوز 
برای کســب و کارهای مرتبط با محصولات غذایی و 

آشامیدنی  بود. 
در این نشســت پس از آن که محدودیت های صدور 
مجــوز برای این نوع  از مشــاغل خانگی مطرح شــد، 
شــخص وزیر کار در همان جلسه طی  تماس تلفنی با 
وزیر بهداشــت موضوع را پیگیری کرد و وزیر بهداشت 

 نیز قول مساعدت و رفع موانع طی ۲ هفته را داد.  
مشکل همچنان پابرجاست

در همین زمینه مهناز امامدادی، رئیس دبیرخانه ستاد 
ســاماندهی و  حمایت از مشاغل خانگی درباره آخرین 
وضعیت رفع موانع موجــود  برای صدور مجوز فعالیت 
کســب و کارهای خانگی در حوزه  محصولات غذایی 
و آشامیدنی گفت: این مشــکلات متاسفانه همچنان 
 پابرجا است که در این زمینه با وزرای جهاد کشاورزی 

و بهداشت نیز  مکاتبات لازم صورت گرفته است. 
وی با اشاره به نشست اخیر ستاد ساماندهی و حمایت 
از مشاغل خانگی  و قول مساعدت وزیر بهداشت به وزیر 
کار برای رفع موانع گفت:  علیرغم آنکه وزیر بهداشــت 

قول مساعد برای حل و فصل مشکلات و  موانع موجود 
را داد اما همچنان ســازمان غذا و دارو در صدور مجوز 
 برای این نوع مشــاغل خانگی سخت گیری می کند و 

موانع زیادی پیش  روی متقاضیان است. 
رئیس دبیرخانه ســتاد ساماندهی و حمایت از مشاغل 
خانگی با تاکید بر  اینکه کســب و کارهای خانگی در 
حوزه محصولات غذایی و آشامیدنی  یک شغل فراگیر 
اســت که تقاضای زیادی در این زمینــه وجود دارد، 
 گفت: سازمان غذا و دارو برای فعالیت کسب و کارهای 
خانگــی حوزه  محصولات غذایی و آشــامیدنی، ایجاد 
شرایط کارگاهی را طلب می کند  و اعلام می کنند که 
در منزل شرایط برای اینگونه فعالیت ها فراهم  نیست. 

وی ادامــه داد: قطعا ما هم مجوز راه اندازی مشــاغل 
خانگی در حوزه  حســاس مواد غذایی و آشامیدنی در 
فضای غیربهداشــتی را نخواهیم داد،  ضمن اینکه بنا 
نداریم یک کار غیرتخصصــی را رواج دهیم و موضوع 
 سلامت هم برای ما مهم است اما تعریف نگاه کارگاهی 
برای این نوع  مشاغل و سخت گیری های زیاد در ارائه 
مجوز فعالیت این نوع مشــاغل  در فضای خانگی قابل 

قبول نیست. 

 ۱.۳ میلیارد دلار از صندوق توسعه ملی برای اشتغال هزینه شد

موانع سازمان غذا و دارو
 برای مشاغل خانگی حوزه محصولات غذایی

خبرکوتاه

یادداشت

روزنامه یادگار امروز
 منتظر ارائه پیشنهادات و نظرات شما می باشد 

yadegar_emrooz@yahoo.com
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يادداشتخبر كوتاه
بازديد مديركل آذربايجان غربى

 از مراحل مرمت خانه انصارى اروميه 

مدير کل بيمه سلامت آذربايجان غربی :

پوشش بيمه سلامت برای دهکهای پائين جامعه همکاری همگانی مردم را می طلبد
اروميه -مينا اصلانی خبرنگاريادگار امروز : 

مدير کل بيمه سلامت آذربايجان غربی در ديدار 
با نماينده ولی فقيه در استان و امام جمعه اروميه 
به مناســبت هفته بيمه سلامت ضمن دعوت از 
ايشان جهت شــرکت در مراسم بزرگداشت اين 
هفتــه از آغاز طرح بيمه پايه اجباری ســلامت 
براساس ارزيابی وسع خبر داده ، خاطر نشان کرد 
: پوشش بيمه ســلامت برای دهک های پائين 

جامعه همکاری همگانی مردم را می طلبد.
نادر نانبخش در اين ديدار ضمن تشــريح طرح 
مذکــور از مزايای اين طرح ســخن گفته و در 
خصــوص  فرايند اجرايی کار  نيز صحبت کرد ، 
وی گفت هم اکنون جامعه هدف اقشار فاقد بيمه 
جامعه ميباشد و دارندگان دفترچه های معتبر 

نيز پس از اتمام اعتبار دفترچه های خود ميبايســت دفترچه های خود را براساس اين فرايند 
تمديد نمايند .

مديرکل بيمه سلامت در ادامه از اجرايی شدن فرايند نسخه نويسی الکترونيک در ٨ شهر استان 
خبر داد که در اين صورت فرايند نسخه نويسی براساس کد ملی افراد بوده و بيمه شدگان بيمه 
سلامت خواهند توانست خدمات درمانی خود را با ارائه شماره ملی از مراکز ارائه دهنده خدمت 
دريافت نمايند و نســخ اين افراد به صورت الکترونيکی توسط پزشکان تجويز و در سامانه قرار 
خواهد گرفت و بيمه شده با مراجعه به داروخانه يا مراکز پاراکلينيک و ارائه مجدد کدملی خود 
ميتواند دارو يا خدمات خود را اخذ نمايد که اين روش علاوه بر سهولتها و مزايای متعدد برای 
بيمه شــدگان و موسسات درمانی ، موجب صرفه جويی قابل توجه در مصرف کاغذ مخصوص 

دفترچه و هزينه چاپ آن که توســط خود بيمه 
شدگان پرداخت ميشود نيز خواهد شد

بيمه شــدگان بيمه سلامت اســتان آذربايجان 
غربی به طور متوســط ، ماهانــه ٨٥ هزار جلد 
دفترچه تعويض يا تمديد مينمايند و از اين بابت 
بيــش از ٢٥٥ ميليون تومان صرفا جهت هزينه 
چاپ پرداخت ميکنند که با تحقق فرايند نسخه 
نويسی الکترونيک اين هزينه ها به صفر خواهد 

رسيد 
حجت الاســلام قريشــی در اين ديــدار ضمن 
تقديــر از اقدامات صورت گرفتــه در اداره کل 
بيمه سلامت استان گفت: خدمت به همنوعان 
و کاســتن آلام مردم در ايام بيمــاری از برکات 
خدمتی کارکنان بيمه سلامت است که خداوند 
نصيب شــما کرده تا بتوانيد در اين سازمان خدمت کنيد. وی ادامه داد: اکثريت بيمه شدگان 
شما به طور رايگان بيمه شده اند و بدهکاری های شما از سوی عدم تخصيص اعتبارات ريالی 
دولت به سازمان شما ناشی ميشود که خوشبختانه امسال از وضعيت تقريبا مطلوبی برخوردار 
است و جا دارد دولت با تخصيص به موقع اعتبارات و تزريق بودجه فرايند کاری شما را تسهيل 
نموده و موجبات رضايتمندی بيمه شــدگان ، پزشــکان و موسسات تشخيصی درمانی طرف 

قرارداد شما را فرهم آورد .
امام جمعه اروميه اظهار اميدواری کرد که نســخه نويسی الکترونيکی هرچه سريعتر در مرکز 
استان نيز عملياتی شود تا مردم و موسسات مرکز استان نيز بتوانند از اين امکان بهره مند گردند 

سمنان-خبرنگاريادگار امروز ؛
شــبکه فيبرنــوری خانگــی (FTTH) به روســتای نوده 
شهرستان گرمســار رسيد و در مراسمی با حضور مسئولان، 

اهالی اين روستا به شبکه فيبرنوری خانگی متصل شدند.
بــه گــزارش روابط عمومی مخابــرات منطقه ســمنان، در 
راســتای ارائه خدمــات ارتباطی و مخابراتی به روســتاها، 
آئيــن بهره بــرداری از اتصــال روســتای نوده شهرســتان 
گرمسار به شــبکه فيبرنوری خانگی، با حضور نماينده مردم 
شهرستان های گرمسار و آرادان در مجلس شورای اسلامی، 
مديــر مخابرات منطقه ســمنان، معاون فرماندار گرمســار، 
مديرکل شــرکت ارتباطات زيرساخت استان، دهيار و اهالی 

روستای نوده برگزار شد.
مديــر مخابــرات منطقه ســمنان در اين آئين با اشــاره به 

خدمات ارتباطی ارائه شده در بيشتر نقاط شهری و روستايی 
گزارشی از خدمات ارائه شــده به روستاهای استان سمنان 
ارائه و اضافه کرد: مخابرات منطقه سمنان با با اعتباری بالغ 
بر ۶ميليارد و ۵۰۰ ميليون ريال، روستای نوده گرمسار را به 

شبکه فيبرنوری مجهز کرد.
مجيــد دارائی افزود: با اجرای اين پروژه، اهالی اين روســتا 
خدمات تلفن ثابت و اينترنت پرسرعت را بر بستر فيبرنوری 

دريافت خواهند کرد.
وی هدف از اجرای اين پروژه را هوشمندســازی روســتاها 
عنــوان و اعلام آمادگی کــرد: تلفن ثابت بــه قيمت پايه و 
اينترنت پرسرعت مخابرات با کيفيت عالی، در اختيار اهالی 

اين روستا قرار خواهد گرفت.
کاتب، نماينده مردم شهرســتان های گرمســار و آرادان در 
مجلس شورای اسلامی نيز با اشــاره به گستردگی خدمات 
مخابرات منطقه ســمنان در اين استان، از کميت و کيفيت 
ايــن خدمات ابراز رضايت و از تلاش هــای مدير و مجموعه 

مخابرات استان سمنان تجليل بعمل آمد

روستای نوده گرمسار به شبکه فيبرنوری خانگی (FTTH) متصل شد

رئيس اداره نگهداری ابنيه راه های مازندران خبرداد ؛

تثبيت نقاط  رانشی محور ارتباطی سرتا- جناسم 
شهرستان مياندورود

ساری-اميری فر-خبرنگاريادگارامروز ؛
رئيــس اداره نگهداری ابنيه راه هايی اداره کل راهــداری و حمل و نقل جاده ای 
مازندران از تثبيت نقاط  رانشــی محور ارتباطی « سرتا_جناســم « شهرستان 

مياندورود با اعتباری بالغ بر ١٠ ميليارد ريال خبر داد.
به گــزارش روابط عمومی اداره کل راهداری و حمل و نقــل جاده ای مازندران ، 
محســن محمدنژاد ضمن اعلام اين خبر افزود : ايمن سازي نقاط رانشی از جمله 

فعاليت هايي است كه با قوت پيگيري مي شود .
وی در ادام بــر تســريع در روند مقاوم ســازی منطقه رانشــی سرتا-جناســم 
تاکيدکردوگفت: بر اثر سيل اســفند ٩٧ فروردين٩٨ با به کارگيری دستگاه های 
راهســازی و بهره گيری از روشهای زهکشی و ديوار سازی در تثبيت نطقه رانشی 

در حال اجرا می باشد.

تعامل بين دستگاهی مقدمه اجرايی شدن
 برنامه های بازآفرينی شهری مازندران

ساری-اميری فر-خبرنگاريادگارامروز ؛
به گزارش اداره ارتباطات و اطلاع رسانی اداره کل راه و شهرسازی استان مازندران 
مهندس نظری مدير کل راه و شهرســازی استان بيان نمود : بازآفرينی شهری به 
معنای اين است که ما  خدمات  را عادلانه در سطح شهر توزيع کنيم،  بافت های 
فرسوده و ناکارآمد  را توانمند سازی کنيم و خدمات را در محلاتی که که مورد نياز 
است بتوانيم در همان محله مهيا کنيم.  بناهايی که نياز به تجميع دارند را  تجميع 
کنيم و خدمات را در محل هايی نظير خانه بهداشت، فرهنگسرا، سالن های ورزشی، 
مدرسه يا بعضی جاها که نياز به اين مراکز دارند، مستقر کنيم و  مسير شبکه های 

برق، آب و فاضلاب بهسازی شود .
وی اظهار داشت : ما محدوديتی نداريم و می توانيم در هر شهری يک محله را تعريف 
کنيم و اين محله هم بايد يک مدير اجرايی داشته باشد، شهرداری ها بايد پای کار 
بيايند برای محدود و هدفشان بايد طرح تهيه کنند و طرح را  به ستاد بازآفرينی 
شهری ببرند که به رياست فرماندار است و در آنجا طرح را مصوب کنند و بعد از آن 

در استان ما مصوب کنيم بعد برايش منابع ببينيم
 

بازديد رييس اداره اورژانس بيمارستاني
 وزارت بهداشت از بيمارستان شهيد بهشتي نوشهر

ساری-اميری فر-خبرنگاريادگارامروز ؛
در راستای برنامه های تدوين شده وزارت بهداشت و بررسی هاي ميداني پروژه هاي 
عمراني حوزه ســلامت مطابق با برنامه هاي مدون کشوري، رييس اداره اورژانس 
بيمارستاني وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکي از ساختمان اورژانس در حال 

احداث بيمارستان شهيد بهشتي نوشهر بازديد کرد.
دکتر واعظی رييس اداره اورژانس بيمارســتاني وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکي با سفر به استان مازندران در شهرستان نوشهر حضور يافت و از پروژه در 
دست احداث ساختمان اورژانس جديد بيمارستان شهيد بهشتي اين شهرستان 

بازديد کرد.
وی در اين بازديد که در راســتای بررسي هاي ميداني مطابق برنامه هاي مدون 
کشــوري از پروژه هاي عمراني طرح تحول نظام سلامت انجام شد ، بر تسريع در 
عمليات ساخت و احداث اين پروژه عمراني همگام و متناسب با منابع تخصيصي 
تاکيد کرد و خواستار بهره مندي به هنگام مردم منطقه از خدمات فوريتي با كيفيت 

در فضاي استاندارد اين پروژه شد.

برگزاری روز جهانی استاندارد
 با شعار «استانداردهای ويدئويی خالق صحنه 

جهانی» ، در اردبيل 

اردبيل-مينواصلانی-خبرنگاريادگارامروز؛
مراســم گراميداشــت روز جهانــی اســتاندارد با شــعار 
«استانداردهای ويدئويی خالق صحنه جهانی» ، در اردبيل 

برگزار شد
در اين مراســم که با حضور مسئولان استانی و کشوری در 
ســالن اجتماعات اداره کل استاندار اســتان اردبيل برگزار 
شــد، مدير کل استاندارد استان اردبيل  پس از تبريک روز 
جهانی استاندارد با اشــاره به اينکه امسال در حوزه تمديد 
پروانه کاربرد علامت اســتاندارد ســهم تعيين شــده برای 
استان اردبيل ۱۰۸ مورد بوده که در ۶ ماهه اول سالجاری 
موفق شديم بالغ بر ۷۱ مورد از اين پروانه ها را تمديد کنيم 

که رشد ۶۶ درصدی را نشان می دهد.
هاشم علايی گفت: امسال سهميه ما ۶۱۸ مورد نظارت بود 
که در ۶ ماه گذشــته ۴۳۲ مــورد بازديد فنی و ۵۶۴ مورد 

نمونه برداری و آزمون از واحدهای توليدی را داشتيم.
علايی اجرای طــرح طاها را که با هدف حفظ ســلامت و 
ايمنی و حضور اســتاندارد در جامعه انجام گرفته به تعداد 
۳ هزار و ۷۱۵ مورد بازرســی و ۱۵۳ مــورد نمونه برداری 
و آزمون که در ۶ ماهه ســال جاری صورت گرفته است را 

خاطر نشان کرد.
 وی در ادامــه با اشــاره بــه ويژگی صــادرات محصولات 
واحدهای توليدی استان اشاره کرد و افزود: در نيمه نخست 
ســال جاری برای ۱۲۶ اظهارنامه وارداتی و ۸۵ اظهارنامه 
صادراتــی گواهی تعيين ماهيت و انطباق اســتاندارد صادر 

شده است.
 يادآور شــد: در ۶ ماهه اول سال جاری در حوزه تجهيزات 
شهرهای بازی ۴۵۶ مورد بازرسی با افزايش ۱۸۶ درصدی و 
همچنين ۴۷۳ مورد بازرسی از آسانسور، توسط شرکتهای 

تاييد شده اين سازمان به انجام رسيده است

اروميه-مينا اصلانی-خبرنگاريادگار امروز : 
مديرکل ميراث فرهنگی ، گردشگری و صنايع 
دســتی اســتان آذربايجان غربی مرمت خانه 

انصاری اروميه را ضروری دانست .
به گــزارش روابــط عمومــی ادره کل ميراث 
فرهنگی، گردشــگری و صنايع دســتی استان 
آذربايجان غربی، مديرکل از مراحل بازســازی 
و مرمت بنای تاريخی انصــاری اروميه بازديد 
کرد. براســاس اين گــزارش جليل جباری که 
بهمراه مسئول دفتر فنی و کارشناسان نظارت 
استان از اين بنا بازديد ميکرد مرمت اين بنای 

ارزشمند را بسيار ضروری دانست.
برهمين اســاس او از بخشهای مختلف اين بنا 
که دچار صدمه شــده اند و در حال مرمت می 
باشــند بازديد کرده و آمادگی اداره کل را برای 
همکاريهای بيشــتر در اين زمينه  اعلام کرد. 
خانه انصاري در جبهه غربي شهر و بين خيابان 
مدني ٢، ١٥ خرداد و حافظ ١ (از جناح شرقي، 
شــمالي، غربي) و در بافــت متراكم و محاصره 
بناها واقع شده است و به خاطر محاط در ميان 

ســاختمانهاي مســكوني ديد منظر خود را از 
دست داده است. خانه فوق در اروميه، پنجراه، 
اوايل ضلع غربي خيابان مدني ٢ (ســيروس ٢) 
نرســيده به ميدان (گل استي) كوچه بن بست 
انصاري به شماره پلاك ٣١٣ قرار گرفته است. 

ضمنــاً از خيابان ١٥ خرداد (جبهه شــمالي) 
كوچــه يونجه زار با پلاك ٦٨ نيــز مي توان به 
اين مجموعه راه يافت. در حال حاضر مدرســه 
در تملك و مورد اســتفاده و بهره برداري اداره 
آموزش و پرورش ناحيه ٢ مي باشــد و قدمت 

آن به دوره قاجاريه بــر می گردد که در تاريخ 
١٣٧٥/١٢/٢٥ به شماره ١٨٥١ در فهرست آثار 

ملي كشور به ثبت رسيده است.
با توجه به شــرايط اقليمي و اجتماعي اروميه 
و گرايش شــديد مردم به نوســازي واحدهاي 
مســكوني و اســتقبال چند دهه اخيــر آنها از 
معماري مدرن متأســفانه بافت قديمي شهر به 
اســتثناي بازار و چند تك بنا به شدت آسيب 
ديــده مخصوصاً از خانه هاي قديمي قابل توجه 
در حــد خانه انصــاري تقريباً نشــاني نمانده، 
عليهــذا اين بنــاي تاريخي به عنــوان الگوي 
معماري خانه هاي اواخر قاجاريه ارزش حفظ و 

نگهداري در اين شهر را دارا مي باشد.
گفتنی است اداره ميراث فرهنگی ، گردشگری 
و صنايع دستی استان آذربايجان غربی پيشنهاد 
می کند بمنظور جلوگيری از تخريب و نابودی 
اين بنــای تاريخی می توان بــا تغيير کاربری 
فعلی به کاربری فرهنگی و ايجاد گالری ، سفره 
خانه سنتی و يا اقامتگاه بوم گردی از فرسايش 

اين بنای تاريخی جلوگيری کرد

طلاق و پيامدهای آن
 بر جامعه زوجين و فرزندان

طلاق در اصطلاح کلی جدايی زن و شوهر به دليل عدم سازگاری 
با يکديگر می باشــد که تنها به فسخ قرارداد ازدواج محدود نمی 
شــود و ممکن است به شــکل طلاق عاطفی نيز رخ دهد که در 
آن زن و شــوهر در عين همزيستی مشترک پيوندهای عاطفی 
و روحی روانی نســبت به همديگر را گسسته و هر کدام راه خود 

را می روند. 
بحث طلاق در جوامعی ســنتی مثل ايــران که در آن طلاق به 
اراده مرد انجام می شــود و نيازی به موافقت زن ندارد، هر چند 
در قوانين دينی نيز با اکراه به آن اشــاره و توصيه شــده است، 
همچنــان ان نازيبايی و قبح خود را در جامعه داشــته و نگاه به 
فــرد مطلقه با نگاه به فرد متاهل کاملا متفــاوت بوده و از اينرو 
عواقب ناشی از طلاق همواره به دليل فوق گريبانگير زوجين و به 
ويژه فرزندان طلاق می باشد. طلاق اکنون به عنوان يک آسيب 
اجتماعی مطرح است که به نوبه خود آسيبهای اجتماعی ديگری 
را در پی دارد و نظر به آمار بالای طلاق در کشــور در ســالهای 
اخير بايد به اين معضل اجتماعی با ديدی وســيعتر نگريست و 

راهکاری انديشيد.
همــه واقفيم که ازدواج هر بعدش بــرای رفع نيازهای زن و مرد 
و هدايت بشــر به کمال اجتماعی شخصيتی و هويتی اوست و 
از اينرو هر چيزی که در طلاق منشــا رفع نياز باشــد در طلاق 
همان مساله منجر به آســيب اجتماعی می گردد. بعنوان مثال 
اگر ارتباط جنسی جهت رفع نياز جنسی و رسيدن به ارامش در 
چهارچوب قوانين شــرعی، عرفی، اجتماعی و خانوادگی بود در 
طلاق همين مساله منجربه انحراف جنسی می گردد کما اينکه 
کانون گرم خانواده کــه در ازدواج نوعی مصونيت و ايمنی برای 
تــک تک اعضای خانواده فراهم مــی آورد پس از طلاق و از هم 
پاشيدگی خانواده منجر به فرار از منزل و ولگردی و نهايتا اعتياد 
می گردد و بی نيازی اقتصادی خانوادگی در بحث طلاق به تکدی 

گری، سرقت و مواردی از اين قبيل می انجامد.
بــا اين مقدمه و بــا در نظر گرفتن تغيير نگرشــهای فرهنگی، 
مشکلات اقتصادی، تغيير و تنوع سبک زندگی خانواده ها حتی 
در سنين ميانسالی به بالا و نفوذ فرهنگهای غير بومی و بيگانه به 
درون خانواده ها بدون شناخت و آگاهی از اهداف آن که منجر به 
از ميان رفتن قبح طلاق و جدايی حتی در سنين پيری می شود 
نياز به برنامه ريزی بنيادين بخصوص در بحث آموزش از سنين 

پايين در بين کودکان ضروری می نمايد.
آمار بالای طلاق که بيشتر در همان سال اول ازدواج و پس از ان 
در پنج ســال اول زندگی رخ می دهد نشان می دهد که ازدواج 
و انتخاب همسر در بين جوانان بر اساس احساسات و با توجه به 
ملاکها و معيارهای صوری صورت می گيرد. از يکســو مشکلات 
اقتصادی و عدم توانايی مکفی مالی مردان ايجاب می کند زنان 
بــرای کمک به امرار معاش خانواده همدوش همســران خود به 
اشــتغال در خارج از خانه روی آورند که اين خود فرصتهايی را 
پيش روی زن می گشايد که اعمال و وظايف مادری و همسری 
را تحت الشعاع قرار داده و زن را از دايره صرف وظايف زنانگی در 
کانون خانواده بازداشــته  چه بسا کوچکترين اختلاف سليقه در 
خانواده به دليل تصور غلط از استقلال مالی، انها را نسبت به طلاق 
ترغيب می نمايد و از سوی ديگر تفکر و تصور غلط درباره بحث 
مهريه که در کشور اتفاق افتاده و اتفاق نظر بدون آينده انديشی 
در اين حوزه بر ميزان مهريه يا تعداد ســکه های موضوع قرارداد 
عقد، خود زمينه را برای سواستفاده گران فراهم آورده تا هر زمان 
در هر زمينه ای در زندگی زناشويی و خانوادگی با مشکل مواجهه 
شدند از مهريه بعنوان دستاويزی برای رسيدن به اهداف اقتصادی 
خويش بهره برداری کنند. اين مســاله زمينه ســاز از بين رفتن 
قبــح طلاق در جامعه و همچنين تلقی مهريه بعنوان منبع امن 
امنيت اقتصادی آينده زنان می گردد. از يک ســو مهريه بعنوان 
پشتوانه مالی برای تضمين اينده قلمداد می شود و از سوی ديگر 
تحصيلات عاليه زنان و استقلال شغلی انها و در طول آن ناامنی 
شغلی مردان زنان را به سمت زندگی مجردی سوق داده و زشتی 
جدايی را روز به روز در نظرشان کمرنگ می نمايد و امار طلاق هر 
روز که می گذرد رو به فزونی می يابد به طوری که کمتر کسی را 
می توان يافت که با بحث طلاق و جدا شدن مشکل داشته باشد.
وجود فرزند در بحث طلاق مساله ديگری است که پس از جدايی 
والدين بلاتکليف می شــوند و مجبور به زندگی با يکی از والدين 
می شوند و بعضا ورود ناپدری و يا نامادری يک بعد تلخ از زندگی 
را برای اين کودکان رقم می زند. تلخی اين واقعه زمانی نمود پيدا 
می کند که کودک از سمت ناپدری و يا نامادری بخوبی پذيرفته 
نمی شود و همواره اختلافات و تشنجهايی شديدتر از زمان پيش 

از طلاق بروز می کند.
طعم تلخ طلاق بيشتر از هر کسی به کام فرزندان طلاق فرو می 
رود و اين کودکان ديگر خود را بی پناه و خانواده را از هم پاشيده 
می يابند و بهترين حالت زندگيشان را در ماندن در کنار يکی از 
والدين می يابند و گاها اين انتخاب در ســنينی برای انها رخ می 
دهد که هنوز به ســن انتخاب نرسيده اند و انتخاب برايشان واژه 
پيچيده و مبهمی است زخمی که سالها بعد هم با فراموشی خود 
مســاله آثار رقت بار و عميق آن هرگز التيام نمی يابد و چه بسا 
بســياری از ناهنجاريهای اجتماعی و رفتاری پيش از انکه دامن 

کودکان عادی را بگيرد گريبانگير کودکان طلاق می شود.
کمترين تاثير طلاق بر فرزندان تخريب شــخصيتی آنها در بين 
همســالان و اجتماع، ايجاد عواطف درونــی آزاردهنده و آنرمال 
مثل خشم، سرکوب شدگی، شيفتگی افراطی به جنس مخالف 
که بيشــتر برای دختران اتفاق می افتد، کشيده شدن به سمت 
دوســتان ناباب، اعتياد و جدايی عاطفی از والدی که با او زندگی 

می کند و … می باشد.                        ادامه دارد

 

 : امروز  اروميه-مينــا اصلانی-خبرنگاريادگار 
جلســه کميته فنــاوری اداره مخابرات شهرســتان نقده با حضــور رئيس اداره ، 
کارشناســان فناوری و مســئولين مراکز مخابراتی اين شهرستان به منظور بررسی 
زيرســاخت های لازم ارتباطــی و همچنين همکاری لازم با ســتاد انتخابات اين 
شهرســتان برای برگزاری انتخابات آتی مجلس شــورای اســلامی برگزار شد. در 
اين جلســه مهندس بازمانی رئيس اداره مخابرات شهرســتان نقده ضمن تشــريح 
اهميــت موضــوع و همچنيــن ايجاد برقراری ارتبــاط پايدار در زمــان انتخابات 
خواســتار همکاری همه جانبه مخابرات با ســتاد انتخابات اين شهرســتان شد و 
از تــلاش مجموعه همکاران در ايــن زمينه قدردانی نمود . ايشــان همچنين در 
خصوص اهميت وضــرورت وجود ارتباط پايدار برای برگــزاری مطلوب انتخابات 
گفــت : بايد بررســی های لازم در ايــن زمينه به صورت کامــل انجام گيرد و بر 
اهتمــام ويژه اعضای جلســه برای رفع نواقص وکاســتی ها در حــوزه ارتباطات 
تاکيــد نمــود . مهنــدس بازمانی به منظــور اهميت موضــوع از واحدهای ديتا ، 
ســالن دســتگاه و مراکز مخابراتی اين شهرستان در راســتای هرچه بهتر برگزار 
شــدن اين انتخابات بازديد و بر ضرورت رفع هرچه ســريعتر اشــکالات احتمالی 

 . نمود  تاکيد 

برگزاری جلسه کميته فناوری
 اداره مخابرات شهرستان نقده 

مديرعامل شرکت گاز استان مازندران ؛
تأمين کنندگان مهمترين شرکای شرکت گاز در ارائه خدمات 

بهينه به مردم هستند

- مينا اصلانی 

خرم اباد_ مهری پهلوانی_یادگار امروز_  مدیر روابط عمومی شرکت گاز استان گفت: 
سرپرست شرکت گاز لرستان از خطوط گاز و ایستگاههای تقلیل فشار این شرکت در 

مسیر خرم آباد تا پلدختر بازدید به عمل آورد.
علــی علم افزود: باتوجه به در پیش بودن فصل ســرما و به منظور یررســی وضعیت 
خطوط تغذیه و شــبکه توزیع گاز مناطق ســیل زده ، مهندس خدایی از این خطوط 
بــه صورت میدانی بازدید به عمــل آورد .وی گفت: در ایــن بازدید مهندس خدایی 
خطوط گاز مســیر چم دیوان ،چگنی ، بابازید ، معمولان و پلدختر و ایســتگاه تقلیل 
فشــار واشیان را با حضور برخی مسئولین و مهندسین بازدید و عملیات مقاوم سازی 
و بازسازی را مورد ارزیابی و نظارت قرار دادند.مدیر روابط عمومی شرکت گاز لرستان 
افزود: با توجه به سیل فروردین ماه و آسیب و خسارات وارد شده شبکه گازرسانی ، در 
حال حاضر بخشــی از خطوط در حال مقاوم سازی و بازسازی است و جناب مهندس 
خدایی این بازدید را به منظور تســریع در عملیات مقاوم سازی خطوط ترتیب دادند 
و در این خصوص دســتورات و تصمیمات لازم را جهت خدمات رسانی مطلوب تر به 

مردم ارائه نمودند.

سرپرستشرکتگازلرستان؛
تسریع در عملیات مقاوم سازی خطوط گاز  استان
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ابــوی، دبیرکل کانــون عالی  هادی 
انجمن هــای صنفی کارگــران گفت: 
 دریافــت چــک و ســفته از کارگــر 
بــه عنــوان ضمانت قانونی نیســت. 
 کارفرمایان نبایــد از کارگران چک و 

سفته ضمانت دریافت کنند. 
انجمن های  دبیرکل کانــون عالــی 
صنفی کارگــران درباره ضمانت های 
 ســفته و چک که کارگــران هنگام 
انعقاد قرارداد باید به کارفرما بپردازند 
 گفت:در قانون کار هیچ اشــاره ای به 
اخذ ضمانت نکرده اســت. در قانون 
 کار هم هیچ اشاره ای به این موضوع 
نشده اســت که کارفرما بخواهد  بابت 
حسن انجام کارسفته یا چکی دریافت 

کند. 
  وی ادامــه داد: از دیدگاه نمایندگان 
کارگــران ایــن موضوع یــک بحث 
 غیرقانونی اســت و عمدتاً در محاکم 
غذایی وقتــی کارگر ادعا می کند که 
 چک یا سفته ای تحت عنوان ضمانت 
از او گرفتــه اند،ابطــال آن اعلام  می 
شود وکارفرما هم با این مدارک نمی 

تواند کاری انجام دهد. 
  دبیــرکل کانون عالــی انجمن های 
صنفی کارگران افزود:مرجع رسیدگی 
 به اختلافات کارگری حوزه روابط  کار 
فقــط ادارات کار هســتند نه  مراجع 
قضائی. به همین واســطه اگر کارفرما 
درباره ســفته بخواهد  اقداماتی انجام 
دهد باید مرجع قضائی به ادارات کار 
مراجعه کند. قسمت  دوم این است که 
برخی از کارفرمایان از کارگران چک 
یا ســفته دریافت  می کنند،نه به آنها 
رســید می دهد و نه قراداد برای آنها 
کنند  دقت  باید  می  نویسند،کارگران 
که سفته ندهند. ابطال آنها در محاکم 
 راحت تر اســت. یعنی کار ســختی 
نیست. کارگری که یک سال کار می 
یا 5٠میلیونی   کند،سفته ٢٠میلیونی 
از او دریافــت می کنند و به اجرا می 
 گذارند. برای کارگری که به طور مثال 
کارگر ٨ماه کارگر کرده است  و 4ماه 
حقوق معوق دارد و طلبکار است،نباید 
سفته بدهد. به این سفته  ها نمی توان 

ضمانت گفت. 
ابوی اظهار داشت: در بعضی از مشاغل 
حسن انجام کار یا وثیقه ای  گذاشته 
می شــود، به عنوان مثال کارفرمایی 
یک ماشــینی را در اختیار  کارگر قرار 
می دهد، درچنیــن کاری با توجه به 
اینکه ماشــین در اختیار  کارگر است 
از کارگــر ضمانتی دریافت می کنند. 
اما بــرای کار کــردن  کارگر در یک 
واحد صنفی کوچک نیازی به ضمانت 
نیســت. در مراجــع  ادارات کار هیچ 
توجهی به این مدارک نمی شود ،بلکه 
باید به مراجع  قضائی مراجعه کند. از 
باب وصول مــا اقدامی نمی کنیم اما 
می گوییم کــه  باید به مراجع قضایی  
مراجعــه کنیــد، ولی بــه دنبال این 
هستیم، در کمیته  حقوقی پیشنهادی 
دهیــم، وقتی در قرارداد بین کارگر و 
کارفرما چک و  ســفته ای نوشته می 

شود، ابطال آن صادر می شود. 
وی با اشــاره بــه اینکه بســیاری از 
کارگران از قانون بی اطلاع هســتند 
و  هراس دارند که اگر ســفته ندهند 
از کار بی کار می شوند گفت: توصیه 
 اول مــن این اســت کــه کارگران از 
دادن چک و ســفته برای اســتخدام 
 اجتنــاب کنند. آنها باید این را بدانند 
که کارفرمایی که از آنها چک و  سفته 
می خواهد در واقع قصد دارد حق شان 
را ضایع کند. در اغلــب  موارد ارزش 
نــدارد که ایــن کار را قبــول کنند، 
یعنــی اینکه در نهایــت کار  به اینجا 
می کشــد که چند ماهــی برای یک 
کار می کنند، حقوق شــان  نصفه  نفر 
نیمه پرداخت می شــود و آخر سر هم 
اگر شــکایت کنند سفته شان به  اجرا 
گذاشته می شود. یعنی نه تنها سودی 
از کار نمی برند که ضرر هم  می بینند. 

ابوی گفت: توصیه دوم من این است 
کــه کارگرانی که به هــر دلیل چک 
 و سفته گذاشــته اند اولًا آن را با قید 
ضمانــت کار بگذارنــد و درثانــی از 
 شــکایت نترســند و از طریق شورای 
حل اختلاف پیگیر حقوق خود باشند. 

شناسایی بیش از ۳۰۰۰ کودک
 بازمانده از تحصیل در لرستان

فاطمه زهرا توکلی مدیرکل بهزیســتی لرستان گفت: بیش از 
۳۰۰۰  کودک بازمانده از تحصیل در استان شناسایی شدند. 

توکلی با اشــاره به اقدامات مهم و شــاخص صورت گرفته از 
ابتدای  شــکل گیری دولــت دوازدهم تاکنــون در حوزه امور 
اجتماعی بهزیستی  استان، اظهار کرد: افتتاح و راه اندازی مراکز 
اورژانس اجتماعی در  شهرستان های سلسله، دلفان الیگودرز، 
ازنــا، چگنی، رومشــکان و پلدختر  و تکمیل نیروی انســانی 
مراکز اورژانس اجتماعی شهرســتان های خرم  آباد، کوهدشت 
و بروجرد از جمله اقدامات معاونت امور اجتماعی  بهزیســتی 
لرســتان بوده اســت. وی ادامه داد: راه اندازی مرکز خانه امن 
در جهت ســاماندهی و حمایت  از زنان در معرض خشــونت 
در شهرســتان خرم آباد، راه اندازی پایگاه  خدمات اجتماعی در 
شهرستان های کوهدشــت، درود و الیگودرز، راه  اندازی مرکز 
مداخلــه در خانــواده به منظور کاهش طــلاق و الکترونیکی 
 کردن فرآیند ارائه خدمات مشــاوره ای طــلاق متقاضیان به 
عنوان دومین  اســتان کشور، راه اندازی مرکز حمایت آموزشی 
کودک و خانواده در  شهرستان بروجرد از دیگر اقدامات معاونت 
امور اجتماعی بهزیستی  لرستان بوده است. مدیرکل بهزیستی 
لرستان عنوان کرد: در اجرای طرح شناسایی کودکان  بازمانده 
از تحصیل  ۳۴۱۱ کودک بازمانده از تحصیل اســتان را رصد 
 کرده ایم. توکلی اضافه کرد: دو مرکز حمایتی آموزشی خانواده 
و کودک کار در  شهرســتان خرم آباد برای ساماندهی کودکان 
و انجام حمایت های قانونی  از آنان راه اندازی شــده اســت. وی 
بازســازی و ســاخت دو فضای فیزیکی در شهرســتان های 
کوهدشت و  بروجرد با هدف راه اندازی سامانه تصمیم )مرکز 
کاهش طلاق( از  دیگر اقدامات معاونت امور اجتماعی بهزیستی 
لرستان عنوان کرد. این مســئول یادآور شد: همچنین کارگاه 
آموزشــی برای افراد مبتلا به  اختلالات هویت جنسی و زنان 
آسیب دیده و در معرض آسیب را  راه اندازی کرده ایم. وی گفت: 
همچنین طرح شناســایی کودکان کار در سطح استان انجام 
 دادیم و این مهم منجر به شناســایی ۵۴۴ کودک و برقراری 

مستمری  برای ۲۱۷ کودک کار شد. 

یک پنجم مرگ و میرها به علت عادت های 
غذایی ناسالم اتفاق می افتد

معاون غذا و داروی دانشــگاه علوم پزشــکی ایران گفت: یک 
پنجــم از  مرگ و میرها در سراســر جهان به علت داشــتن 
عادت های غذایی ناســالم  اتفاق می افتد که هر ساله هزینه ای 
بالاتر از ۲ تریلیون دلار به  بودجه های بهداشت ملی ضرر وارد 
می کند. مهران ولایی با اشاره به روز جهانی غذا و اهمیت توجه 
به تغذیه ســالم  افزود: روز جهانی غذا فرصت مناســبی است 
تا اعلام کنیم ما می توانیم  به گرســنگی پایان داده و تبدیل 
به »نســل گرسنگی صفر« شــویم و  با  افزایش آگاهی افراد 
در زمینه های ذکر شده گامی موثر در بهبود شرایط  سلامت، 
تغذیه و کاهش شیوع بیماری های غیر واگیر برداریم،  اما  برای 
دستیابی به این هدف همه باید با یکدیگر همکاری کنند. وی 
ادامه داد: »گرســنگی صفــر« دومین آرمان توســعه پایدار 
ســازمان  ملل است که در ســال ۲۰۱۶ به منظور ریشه کنی 
گرســنگی تا ســال   ۲۰۳۰ توســط جامعه جهانی تصویب 
شــد. ولایی بیان کرد: شــعار روز جهانی غذا در سال ۲۰۱۹، 
»تغذیه سالم  برای دستیابی به جهانی بدون گرسنگی« است.  
در دهه های اخیر به  دلیل جهانی شدن، شهرنشینی و افزایش 
درآمدها، رژیم و عادات غذایی  افراد به طور چشمگیری تغییر 
یافته اســت. ما عمدتا از مصرف غذاهای  فصلی، به طور عمده 
غذاهای با پایه گیاهی و غنی از فیبر به سمت  مصرف غذاهایی 
با کربوهیدرات تصفیه شده )غنی از نشاسته(، قند و  چربی و 
نمک زیاد، غذاهای فراوری شــده، گوشت و سایر محصولات 
 با منبع  حیوانی حرکت کــرده ایم. زمان کمتری برای تهیه 
وعده های  غذایی در خانه صرف می شود و مصرف کنندگان، 
به ویژه در مناطق  شهری، پیوسته بیشتر به سوپر مارکت ها، 
فروشــگاه های فست فود،  فروشندگان مواد غذایی خیابانی و 
رســتوران های دور افتاده تکیه می  کنند. معاون غذا و داروی 
دانشگاه علوم پزشکی ایران افزود: ترکیبی از  رژیم های ناسالم 
و ســبک زندگی بی تحرک باعث افزایش میزان چاقی  شده 
اســت؛  نه تنها در کشورهای توسعه یافته بلکه در کشورهای 
کم  درآمد، جایی که گرسنگی و چاقی اغلب همزیستی دارند. 
هم اکنون بیش  از ۶۷۰ میلیون بزرگسال و ۱۲۰ میلیون دختر 
و پســر )۵ تا ۱۹ سال(  چاق هســتند و بیش از ۴۰ میلیون 
کودک زیر ۵ سال دارای اضافه وزن  هستند، در حالی که بیش 
از ۸۲۰ میلیون نفر از گرسنگی رنج می برند. وی اظهار داشت: 
رژیم غذایی ناســالم عامل خطر اصلی مرگ و میر  ناشــی از 
بیماری های غیر واگیر ) NCDs ( از جمله بیماری های قلبی 
 عروقی، دیابت و برخی از سرطان ها است. چاقی و سایر انواع 
سوء  تغذیه تقریباً از هر سه نفر یک نفر را مبتلا می کند. پیش 
بینی ها نشان  می دهد تا سال ۲۰۲۵ تعداد آن به یک نفر از 

هر دو نفر خواهد رسید.  

 »حقــوق ماهیانه ات چقدر اســت؟ … بانک 
دیگــری وام نــداری؟… تــا حالا  اقســاطت 
معوق شــده است؟…« نخســتین سوالی که 
از متقاضیــان وام  می پرســند، همین اســت. 
بانک ها دیگر برخلاف گذشته حاضر نیستند به 

 مشتریان بدحساب وام بدهند. 
این روزها بانک هاسفت وســخت تر از گذشــته 
وام می دهنــد. بانک هایی که  بــه گفته حیدر 
مســتخدمین حســینی، معاون پیشین بانک 
مرکزی تا قبل از  این وام هایشــان را براساس 
اعتماد به مشتریان پرداخت می کردند و البته 
 ضربه ســختی از بدهی سنگین مشتریان شان 
خوردند. گرچه عمده ایــن  بدهی ها مربوط به 
دانه درشــت ها بوده اســت، اما گویا مشتریان 
بدحســاب  آن قدر چشم بانکی ها را ترسانده اند 
که دامنه سختگیری هایشان به  مشتریان خرد 

هم برسد. 
مســتخدمین حســینی می گوید کــه »نظام 
اعتبارســنجی مشــتریان بانکی در  کشورهای 
پیشرفته سالیان سال اســت که مورد استفاده 
قرار می گیرد و  ســختگیری تازه بانک ها روی 
این موضوع اتفاقی خوب و به نفع اقتصاد  کشور 

است.« 
جالب اســت بدانید بانک مرکزی از اواخر  سال 
گذشــته طرح های متعددی  را اجــرا کرده تا 
هویت مشــتریان، گردش مالی حســاب های 
بانکی و  سوابق دریافت ها و پرداخت هایشان را 
شــفاف کند. گرچه بانک مرکزی  هدف از این 
کار را جلوگیری از فساد اقتصادی و همین طور 
کنترل  پدیده چک های برگشتی اعلام کرد، اما 

بانک ها از این فرصت استفاده  کرده و دست به 
اعتبارسنجی مشتریان شان زده اند. 

ë سیاهه شرط وشروط بانک ها برای وام
این روز ها جلوی باجه تسهیلات بانک ها کمتر 
مشتری پرسه می زند.  گویا نه مشتریان امیدی 
به دریافت وام دارند و نه بانک ها رغبتی از  خود 
نشان می دهند. البته تعداد زیادی از مشتریان 
بانک ها هم اعتقاد  دارند بــا افزایش قیمت ها، 
قدرت خرید وام های خرد بانکی کاهش داشته 

 اســت و این وام ها دیگر مانند ســابق جذاب 
نیستند. 

با این حال، بانک ها هم دیگر حاضر نیســتند 
به مشــتریان بدحساب وام  بدهند و این ماجرا 
حتی به توییت های مردم رســیده اســت. آنها 
در  توییت هایشان نوشــته اند تازگی ها بانک ها 
بــرای پرداخــت وام اســتعلام  می گیرند که 
وام گیرنده در طول ســال های گذشته گردش 
مالی حساب های  بانکی اش چگونه بوده است؟ 
یا سابقه پرداخت اقساطش به چه صورت  بوده 

است و آیا اقساط عقب افتاده دارد یا نه؟
ë وام به شرط نداشتن چک برگشتی

ابتــدای خیابانــی اصلی، چند بانــک در کنار 
هم قــرار دارند. وارد بانک  صادرات می شــوم. 
کارمندان بانک آماده می شوند تا در را ببندند. 
وارد  می شوم و مسئول تسهیلات بانک صادرات 
مرا به ســمت میــز رئیس  شــعبه راهنمایی 
می کنــد. خانمی که پشــت میز نشســته ، با 
خوشرویی  می گوید: »بفرمایید بنشینید. برای 

چه کاری آمده اید؟« 
وقتی می شــنود بــرای دریافــت وام آمده ام 
می گوید که دریافت وام از این  بانک مشــروط 
به این اســت کــه می توانیــد ٨٠ درصد مبلغ 
سپرده تان وام  درخواســت کنید یا این میزان 
در حســاب یکی از اقوام درجه یک شما  باشد. 
او توضیح می دهد که با طرح های جدیدی که 
اجرا کرده اند افراد  می توانند بی هیچ معطلی تا 
٨٠ درصد موجودی خود را به صورت  تسهیلات 

با نرخ سود ترجیحی دریافت کنند. 
وقتــی از او درباره ســابقه خوش حســابی یا 
بدحســابی می پرســم، پاســخ  می دهد که در 
این مدل وام چون مشــتریان به اندازه وام شان 
سپرده دارند  سختگیری خاصی نداریم اما اگر 
احساس کنیم مشتریان به اندازه ای  بدحساب 
بوده اند که پرداخت وام به آنها ریسک سنگینی 

تحمیل می کند،  وام نمی دهیم. 
از او درباره اقساط معوق می پرسم که اگر قبلا 
در بانکی یکی از  اقســاطم معوق شده باشد باز 
هم مشــمول دریافت وام می شوم؟ در جواب 
 می گوید: »الان مهم است. استعلام می گیریم 
کــه در حال حاضر چک  برگشــتی و قســط 
معوق شده نداشــته باشــید. اگر تسویه کرده 

باشید برای  شما مشکلی ایجاد نمی شود.« 
ë  بدحساب ها در نظام مالی جهان جایی

ندارند
اصلی در نظام بانکداری وجود دارد به نام اصل 

اعتبارســنجی که هر  مشتری برحسب اهلیت، 
فعالیت و دریافت تسهیلات رتبه بندی می شود 
و  امتیاز دریافت می کند و مشــتری بر مبنای 
این امتیاز می تواند از  تسهیلات بعدی استفاده 
کند. این نظام در اصطلاح اعتبارسنجی نامیده 

 می شود. 
در نظام بانکــداری جهــان 6٠٠ متغیر برای 
اعتبارســنجی مشــتریان وجود  دارد که حتی 
جالب اســت بدانید برخی بانک ها سایر سوابق 
افراد را هم  درباره پایبندی شان به قانون درنظر 
می گیرند. به عنوان مثــال در برخی  بانک های 
اروپایی حتی گزارش هــای پلیس راهنمایی و 
رانندگی درباره  قانون شــکنی افراد ملاک قرار 
داده شده است یا در سایر کشورهای  جهان اگر 
کسانی عوارض شــهرداری را پرداخت نکنند، 

نمی توانند از  شبکه بانکی وام بگیرند. 
خوب است بدانید نه فقط در شبکه بانکی بلکه 
در نظام اقتصادی جهــان  رتبه بندی اعتباری 
فاکتور بســیار مهمی اســت و یکــی از اصول 
اساســی  روابط اقتصادی در جامعه بین المللی 
اعتبار بالاســت. در این نظام  چنانچه مشتریان 
بدحساب باشند، شرکت های تجاری و بانک ها 
بــا آنها  وارد معامله نمی شــوند و حتی ممکن 
است افراد بدحســاب یا فاسد در  لیست سیاه 
قرار بگیرند. در ایران چنین مکانیزمی تاکنون 
وجود نداشته  اســت و بدهی های بزرگ بانکی 
هم از همین مسأله ناشــی می شود؛ البته  من 
فکر می کنــم برای جلوگیری از فســاد، نظام 
اعتبارســنجی نباید در  انحصــار ارگان خاصی 
باشد و باید موسسه های رتبه سنجی متعددی 
در  ایران ایجاد شــود تا ضمــن این که انحصار 
فساد ایجاد نکند بلکه اگر  مشتری به رتبه بندی 
خود اعتراض داشــته باشد، بتواند این اعتراض 
را  در موسسه های مســتقل مورد بررسی قرار 
دهــد و در واقع حق اعتراض  برای مشــتریان 

لحاظ شود. 

بدحساب ها وام بی وام! 
خبر

گوناگون

  ابلاغ اجرائیه سند رهنی  

بدین وســیله به آقای حجت اله گــودرزی نام پدر : محمــد تاریخ تولد : 
  ١٣٣٨/٠٨/٢4 ، شــماره ملی : 4١٣١٨٩٢4٧٢ شماره شناسنامه :   ٢55 به 
نشــانی : خرم آباد–خیابان  شــفا –خیابان ایثار جنوبی نبش  فتح ١ – کد 
پســتی 6٨١6٩٨٨65١ ابلاغ می شــود که بانک  کشاورزی به استناد سند 
رهنی شــماره ســند : ٣٢٢4٧ ، تاریخ ســند :   ١٣٩4/١٢/٢5 دفتر اسناد 
رســمی شــماره ١5 خرم آباد جهت وصول  مبلغ ٢/١٩4/٠٠٠/٠٠٠ ) دو 
میلیــارد و یکصد و نــود و چهار میلیون   (ریال تــا تاریخ ١٣٩٨/٠5/٠5 به 
انضمام خســارت تاخیر متعلقه و  از تاریخ مذكور تا روز تسویه كامل بدهي 
طبق مقررات علیه شــما  اجرائیه صادر نموده و پرونده اجرائی به کلاســه 
٩٨٠٠٢٠5 در این  اداره تشکیل شده و طبق گزارش مورخ ١٣٩٨/٠٧/١١ 
مامور،  محل اقامت شما به شرح متن سند شناخته نشده ، لذا بنا به تقاضای 
 بستانکار طبق ماده ١٨ آئین نامه اجرا مفاد اجرائیه فقط یک مرتبه  در یکی 
از روزنامه های کثیرالانتشــار محلی آگهی می شود و  چنانچه ظرف مدت 
بیســت روز از تاریخ این آگهی که روز ابلاغ  محسوب می گردد ، نسبت به 
پرداخت بدهی خود اقدام ننمایید  ،موارد وثیقه مندرج در سند رهني فوق با 
تقاضاي بستانكار پس از  ارزیابي از طریق مزایده فروخته  و از حاصل فروش 

آن طلب  بستانكار و حقوق دولتي استیفا خواهد شد .   

علی رحیمی
رییس اداره اجرای اسناد رسمی خرم آباد  

مدیر شبکه کودک اعلام کرد که از فردا یکم آبان 
۹۸ شــبکه کودک  دیگر تبلیغات بازرگانی پخش 

نمی کند. 
علاوه بر پخش انیمیشن ها و کارتون  های خارجی 
متناقض با فرهنگ  ایرانی و اســلامی، آگهی های 
بازرگانی و آثار سوء آن برای کودکان  مضرّ است؛ 
ســؤال ما همیشــه از مســئولان مربوطه، مدیر 
شــبکه کودک و  دغدغه کارشناسان و هنرمندانی 
چــون گیتی خامنه و بســیاری دیگر این  بوده که 
چرا باید در شــبکه کودک آگهی  بازرگانی داشته 
باشیم؟ محمد  سرشــار مدیر شبکه کودک پیش 
از این پاســخ ما را اینطور داده بود: "در  آگهی های 
بازرگانــی انتخاب و تعیین زمــان پخش برعهده 
اداره کل  بازرگانی صداوسیماســت. اینها در قالب 
بسته هایی به شبکه ها ارسال  می شود در این تعداد 
دقیقه و این ســاعت ها پخش شوند و شبکه اجازه 
 دخل و تصرف در این آگهی ها را ندارد. اگر تخلفی 
هم در پخش انجام  شــود با آنها برخورد می شود. 
در بخش های خبری هم شبکه ها ورودی  ندارند و 
فقط اعلام می کنند از این ساعت تا آن ساعت باید 

خبر روی  آنتن برود." 
وی در بخش دیگری از این پاســخ خود تبلیغات 
تلویزیونی را برای  خردســالان خطرناک دانست و 
گفت: "در آگهی های بازرگانی چند مشکل  وجود 
دارد خصوصاً در رده خردســال چون خردسالان 
قدرت تمایز میــان  برنامه های تلویزیونی و آگهی 
بازرگانی را ندارند و به همه اینها یک  میزان اعتبار 
می دهند، متوجه نمی شــوند علامــت زرد رنگ 
آگهی و حذف  لوگوی شــبکه چه معنی دارد که 
به آن اعتماد نکنند و پشــتوانه کارشناسی  وجود 
ندارد. بنابراین خردســالان نســبت به آگهی های 

بازرگانی بیشترین  آسیب پذیری را دارند." 
وقتی ســؤال دیگری مطرح کردیــم که چرا باید 
تلویزیون خرج خــودش را  از آگهی ها دربیاورد؟ 
پاســخ داد: "در برخی از کشــورهای دنیا پخش 
 آگهی هــای بازرگانی برای این ســنین را ممنوع 
اعلام می کنند چون ممکن  است بچه فریب بخورد 
و تصمیمــی را بگیرد که تبعات منفی را به دنبال 
 داشته باشد. اما در رده کودک فرق می کند چون 
این تمایز را متوجه  می شوند و بحث این است که 

چه آگهی هایی پخش بشود و چه آگهی هایی  روی 
آنتــن نرود. البته کاش آنقدر بودجه صداوســیما 
توسط مجلس ارتقاء  پیدا می کرد که هیچگاه ملزم 
نمی شد با جذب آگهی های بازرگانی  بودجه اش را 
اداره کند. اتفاقی کــه در ترکیه افتاده ٩٠ درصد 
بودجــه  رادیو و تلوزیون تی آر تی توســط عوارض 
برق به علاوه بودجه دولت  تأمین می شــود و فقط 
١٠ درصد آن از محل آگهی های بازرگانی اســت. 
 در ایــران میــزان بودجه صداوســیما حدود 6٠ 
درصد است اما به هر حال  اینکه ما تصویب کنیم 
مجموعه رســانه ای از محل آگهی های بازرگانی، 
 بودجــه اش را تأمین کند از سرچشــمه باید حل 
شود. ما اگر بد می دانیم  پخش آگهی ، از آن طرف 
نگوییــم همه پول تان را از محــل آگهی ها تأمین 

 کنید." 

آگهی  بازرگانی از شبکه کودک حذف شد
دریافت چک و سفته از کارگر

 به عنوان ضمانت توسط کارفرما  غیرقانونی است
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افقي :

  1 - خشــنود كردن - هوو - فروش بازاری 2 
- دوال چرمی - نفت - عقل و خرد

 3 - نهال خرما - شــهرهای عرب - علم ستاره 
شناسی

 4 - نــخ بافتنی، نوعی اصلحه كمری - گندیده، 
بدبو و گندیده، بدبو

  5 - بوی پشــم سوخته - جوشهای ریز بدن - 
ناب، قح، اصل

 6 - شــهرت تیم هیوســتون در NBA - توله 

سگ شكاري - صدمه و آسیب، كارتن باز نشده 
7 - ریاضی دان سوئیسی - بزرگترین دریاچه 
- غــذای مجردی، خوراكی با تخــم مرغ و گوجه 

فرنگی
 8 - مرتجــع لاســتیكی، از مرتجعیــن - بافتــه 
ابریشــمی، حریــر - ذره ای از ذرات نور اهورا 

مزدا، جمع ارواح
 9 - مركز كشور چك - ستایش، وصف - بانگ 
نزدیــك، بانگ چوپان، ضمیر عربی 10 - یرقان 

- شاعر قصیده سرا 
11 - بــه زور - مرد شــجاع - جد رســتم 12 
- زمان بی انتها، زندانی مادام العمر، همیشــه 
- مشــكین شهر سابق - اجازه داده شده، آزاد 
شــده 13 - فندق هندی - شــهر فرانســه، از 

باشگاه های فرانسه - ترسان

عمودي :

 1 - جامــه صاف كــن، دســتاویز و بهانه، صاف 
كننده چروك پارچه - از مواد افیونی - بســیار 

بزرگ
 2 - دسر وارونه - یكی از خدایان یونان قدیم 

- عروسك
 3 - باطن انسان - همگی، بز نر، كچل - از آثار 

ویلیام سارویان
 4 - ســودای ناله، نفس بلند، از دل پر سوز بر 

آید - ضد آب، رطوبت ناپذیر
 5 - از كشــورهای آمریكای مركزی - اســرار، 

سر - انبار كشتی
 6 - ارزش - ســپید، اســب ســفید - امــر به 

آمدن 
7 - شــب زنده داری - شــهر بادگیرها، استان 

كویری - شاه مغول
 8 - پیش - خورشــید، خوردن - عالم اجسام 
9 - پــول ژاپن، پول آســیایی، پــول قدرتمند 
آســیا - مارپیچ بزرگ، چین و شكن - پركار 10 
- فیلمی از سیروس الوند - فرمانده بدن 11 
- از حروف مقطعه قران - درخت انگور، زینت 

رو، مظهر باریك - سهولت 
12 - زیلو باف - رب النوع - برادر من

 13 - پرســتش كــردن - وســیله طبــخ چای، 
همكار قوری - میدان جنگ
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خبر خبر 

کرمانشاه-محمدی-خبرنگاریادگار امروز :
رئیس اتاق بازرگانی کرمانشــاه گفت: شاهد 
موازی کاری هایی در حوزه صادرات هســتیم 
که کار را برای تجار و صادرکنندگان ســخت 

می کند.
کیوان کاشفی به مناســبت روز ملی صادرات  
در گفت و گو با ایســنا، از شرایط سختی که 
صادرکنندگان و تولیدکنندگان طی یک سال 
اخیر  پشت سر گذاشــته اند یاد کرد و گفت: 
طی این مدت فعالان اقتصادی در شــرایطی 
بسیار پیچیده کار خود را حفظ کردند که جای 

قدردانی دارد.
وی با اشــاره به نوسانات اقتصادی خصوصا در 
نرخ ارز که سال گذشته در کشور رخ داد، یادآور 
شد: این نوسانات کشور را دچار یک غافلگیری 
اقتصاد کرد که پیامدهای آن گریبانگیر بخش 

خصوصی شد.
عضو هیات رئیســه اتاق بازرگانــی ایران با 
بیان اینکه این شرایط اقتصادی باعث صدور 
بخشــنامه ها و دســتورالعمل های متعدد و 
متنوع از ســوی دســتگاه های مختلف آن 
هم در یک بازه زمانی کوتاه شــد، افزود: در 
این مدت شــاهد ممنوعیت صادرات خیلی 
از کالاهــا و یــا وضع تعرفــه برآنها با هدف 
تنظیم بــازار داخلی بودیم که این امر باعث 
شد بســیاری از بازارهای مهم صادراتی که 
تجار سال ها برای بدست آوردن آنها زحمت 

کشیده بودند دچار مشکل شود.
کاشــفی با اشاره به سایر مشکلات پیش روی 
حوزه صــادرات خصوصا طی یکســال اخیر، 
خاطرنشــان کرد: مشــکلات برگشــت ارز و 

اختلاف قابل توجه ارز نیمایی و بازار آزاد از دیگر 
موارد بود که صادرات را تحت تاثیر قرار داد.

وی گفت: نتیجه این مشــکلات را در کاهش 
صادرات کشور در شش ماهه اول امسال شاهد 
بودیم. البته چون این کاهش صادرات صرفا در 
بعد ارزی بوده و کاهشی از نظر وزنی نداشتیم، 
به نظر می رسد کاهش صادرات ناشی از واقعی 

شدن قیمت های صادراتی است.
کاشــفی ابراز امیدواری کرد در شــش ماهه 
دوم ســال شاهد جبران بخشی از این کاهش 

صادرات باشیم..
همه به کمک صادرات بیایند؛عضو هیات رئیسه 
اتاق بازرگانی ایــران در ادامه با تاکید بر لزوم 
بهره مندی بیشتر از بازارهای صادراتی، افزود: 
صادرات یک بازار رایگان اســت که بدون هیچ 
فعالیتی در اختیار ما قرار دارد و می تواند به رونق 
تولید، اشتغالزایی و ارزآوری برای کشور کمک 
کند، پــس باید با همکاری بخش خصوصی و 

دولتی استفاده بیشتری از این بازار ببریم.
 کاشفی خواستار برقراری مشوق های صادراتی 
برای تجــار و صنعتگران شــد و اظهار کرد: 
بسیاری از کشــورهای پیشتار در صادرات، در 
زمینه مشوق های صادراتی بسیار خوب عمل 

کرده اند.
رئیس اتاق بازرگانی اســتان کرمانشاه با بیان 
اینکه بروکراســی پیش روی حــوزه صادرات 
نیز باید کاسته شــود، افزود: متاسفانه شاهد 
موازی کاری هایی در حوزه صادرات هســتیم 
که کار را برای تجار و صادرکنندگان ســخت 

می کند.
وی با بیان اینکه بخشی از مسئولیت های حوزه 
صادرات بر عهده خود تولیدکنندگان و تجار نیز 
هست، گفت: یکی از مهمترین این موارد توجه 
به علم بازاریابی و توجه به خواسته و سلیقه بازار 

هدف است.
عضو هیات رئیســه اتاق بازرگانی ایران یادآور 

شد: افزایش رقابت پذیری با تولید کالاهای با 
کیفیت و قیمت مناسب، توجه به استانداردهای 
کالاهای  مناســب  بســته بندی  بین المللی، 
صادراتی و... از دیگر مواردی اســت که باید به 

آن توجه شود.
کاشــفی همچنین بر لزوم فاصلــه گرفتن از 
شیوه های سنتی تجارت و صادرات هم تاکید 
کرد و ادامه داد: امروزه شــیوه های تجارت در 
دنیا مدرن شــده و ما نیز باید به همین سمت 

پیش برویم.
وی با بیان اینکه عمده طرف تجاری ایران 15 
تا 20 کشور شامل کشورهای همسایه، چین، 
اوراسیا و ... است، عنوان کرد: باید برای هرکدام 
از این کشــورها الگوی صادراتی مخصوص به 

همان کشور را داشته باشیم.
از بازار سوریه غافل نشویم؛رئیس اتاق بازرگانی 
استان کرمانشاه بر لزوم توجه به بازار سوریه به 
عنوان یک منطقه استراتژیک هم تاکید کرد 
و گفت: با بازگشایی معبر بوکمال بین سوریه 
و عراق و تســهیل ترانزیت زمینی بین ایران و 
ســوریه، صادرات بســیاری از کالاها به دلیل 
کاهش هزینه های حمل و نقل توجیه اقتصادی 

بیشتری پیدا کرده است.
وی کالاهایی مانند فولاد، کاشــی و سرامیک، 
لوازم ساختمانی و بهداشتی و... را از جمله این 

موارد دانست.
کاشــفی همچنین از پیگیری برای راه اندازی 
شــرکت های حمل و نقل بین المللی بین سه 
کشور ایران، عراق و ســوریه هم خبر داد که 
می تواند هزینه های حمل و نقل را بیش از پیش 

کاهش دهد.

مظفــری- عبــدالله   – ســاوجبلاغ 
خبرنگاریادگارامروز : 

شــهردار کوهســار مهندس عظیمی : با 
هرگونه تسامح در حریم شهر در خصوص 
ساخت و ســاز غیر مجاز برخورد جدّی و 

قانونی خواهد شد...
به گــزارش روابــط عمومی شــهرداری 
شهرداری  شهرســازی  ،مسئول  کوهسار 
کوهسار با ابلاغ بخشــنامه پایش حریم، 
از برخورد جدی با متخلفان ساخت وساز 

های غیر مجاز خبر داد.
مهنــدس عظیمی شــهردار گفت:حرایم 

به  شــهرها در شهرســتان ســاوجبلاغ 
شهرداریها ابلاغ شد.

از ســاخت  اســت  مکلــف  شــهرداری 
مســتحدثاتی کــه بــدون اخــذ پروانه 
ســاختمانی و رعایت مفاد ایــن ماده در 
خارج از محدوده خدمات شــهری فعلی 
شهر کوهسار است، جلوگیری و در صورت 
ســاخت، با اقدامات قانونی نسبت به اخذ 

رای تخریب اقدام کند.
: دســتورالعمل  افزود  شهردار کوهســار 
اجرایی کمیته بررسی ساخت و ساز های 
غیرمجاز حریم شهر کوهسار تهیه و برای 

اجرا و کاهش تخلف ســاختمانی به واحد 
شهرسازی ابلاغ شده است.

شهردار کوهســار گفت : افزایش نظارت 
دقیق بر فعالیت هــا در حریم با افزایش 
گشــت زنی ها، دقت و ســرعت عمل در 
ارائه گزارش تخلف ها، پیگیری و به نتیجه 
رساندن گزارش ها و مستند سازی فعالیت 
با تشــکیل کمیته  های صــورت گرفته 

تخلفات، اجرایی خواهد شد.
وی افزود : نشســت کمیته بررسی تخلف 
های ساخت وساز غیرمجاز حریم با حضور 
واحدهای نظارتی و ســایر اعضا به صورت 

منظم برگزار می شود و مسئول شهرسازی 
شهرداری و عوامل اجرایی، نظارتی موظف 
بــه ارائه گزارش و اجرای مصوبه های این 

کمیته هستند.
مهنــدس عظیمی با اشــاره بــه ارزیابی 
شــهرداری  نظارتی  واحدهــای  عملکرد 
گفــت: اقدامــات پیــش رو در صیانت از 
حریــم و رعایــت ضوابــط و قوانیــن به 
صــورت مســتمر پیگیری و پایــش و با 
هرگونه تسامح در حریم شهر در خصوص 
 ســاخت و ســاز غیر مجاز برخورد جدی 

خواهد شد.

اصفهان-مریم مومنی-خبرنگاریادگارامروز ؛
پس ازاین کــه شــرکت فــولاد مبارکه حمایــت و همکاری با 
شــرکت های دانش بنیان، انجمن های علمی و استارتاپ ها را 
در دســتور کار خود قرار داد، در اقدام عملی دیگر این شرکت 
و با حضور ســورنا ستاری معاون علمی و فناوری رئیس جمهور 
تفاهم نامه ســاخت لامپ های وارداتی اشعه ایکس 100 و 75 
کیلوولت بین شرکت فولاد مبارکه وشرکت آشکار پرتو پویا از 
زیرمجموعه های پـــــارک علـــــم وفن آوری قزوین امضاء شد.

بهزاد شــیرانی مدیر بازرسی فنی و اتوماسیون ابزار دقیق فولاد 
مبارکه در جریان امضای این تفاهم نامه گفت: یکی از روش های 
اندازه گیری ضخامت، اســتفاده از دستگاه های ضخامت سنجی 
مبنی بر اشعه ایکس است. پرتوهای ایکس موردنیاز در این روش 
با استفاده از لامپ های مولد اشعه ایکس از نوع آند ثابت تولید 

می شود.
وی در همین خصوص تصریح کرد: در ناحیه نورد سرد شرکت 
فولاد مبارکه جهت کنترل ضخامت ورق های تولیدی در ابتدا و 
انتهای خطوط تولیدی از تعداد ۲۲ دستگاه ضخامت سنج ایکس 

به دلیل دقت بالا استفاده می گردد.
 شــیرانی با تأکید بر این که قسمت های سخت افزاری مهم این 
سیستم ها شامل کنترل باکس، ژنراتور اشعه ایکس، استاندارد 
مگازین و دتکتور اســت، گفت: لامپ اشــعه ایکس که درواقع 
مهم ترین قسمت جهت تولید اشعه است در ژنراتور اشعه ایکس 

قرارگرفته است و با توجه به استهلاک و خرابی لامپ های مذکور 
به طور متوسط سالانه حدود ۸ عدد تعویض می گردد.

 وی بــا تأکید بر این که عدم تعویض لامپ های مستعـــــمل 
می تواند مـــــــوجب اختـــلال در خطـــــوط تولیـــد و 

تضمیـــن کیفیـــت محصـــول
شــرکت فولاد مبارکه شــود، گفت: درحال حاضر این لامپ ها 
به صورت واردات و قیمت چند برابری نسبت به قیمت اصلی از 

خارج از کشور تأمین می شود.
 مدیر بازرسی فنی و اتوماسیون ابزار دقیق فولاد مبارکه اظهار 
داشت: با توجه به تحریم ها و با عنایت به تأکید مدیرعامل شرکت 
مبنی بر حمایت از شرکت های سازنده و دانش بنیان داخلی بر آن 

شدیم که این لامپ ها را با استفاده از ظرفیت های علمی کشور 
بومی سازی نماییم. به همین منظور از شرکت های دانش بنیان 
داخلی استعلام گرفته شد و پس از بررسی هایی که انجام شد، 
با شرکتی در پارک علم و فن آوری قزوین به توافق رسیدیم، تا 
ان شاءالله بتوانند در یک فرصت معقول با ساخت این لامپ ها، 

کشور را از واردات آن بی نیاز سازند.
وی خاطرنشــان کرد: کسب موفقیت در این زمینه به واقع یک 
دســتاورد ملی خواهد بود، چراکه علاوه بــر صنعت فولاد در 
بسیاری از صنایع دیگر ازجمله پزشکی نیز این لامپ ها کاربرد 

دارند.
وی تصریح کرد: بومی ســازی این لامپ ها نه تنها کشــور را از 
واردات آن و خروج مبالــغ قابل توجهی ارز بی نیاز خواهد کرد، 
بلکه می توان با صادرات آن ها برای کشور ارزآوری و ارزش افزوده 

اقتصادی نیز ایجاد کرد.
بهزاد شــیرانی در بخش پایانی سخنان خود ضمن قدردانی از 
رویکرد مدیریت ارشــد شــرکت در بومی ســازی و حمایت از 
شــرکت های دانش بنیان و همکاری مدیریت تحقیق و توسعه، 
کارکنــان مجموعه تعمیر تجهیزات پرتــوزای فولاد مبارکه و  
شرکت آشکار پرتو پویا از زیرمجموعه های پارک علم وفن آوری 
قزوین، اظهار امیدواری کرد: هرچه سریع تر این اقدام ارزشمند 
وارد فاز اجرا شــود و از لامپ های تولید داخل بتوان در چرخه 

تولید استفاده کرد.

کرج-اکبری-خبرنگاریادگارامروز: 
پیگیری برای تکمیل طرح lez )شناسایی 
خودروهایی که معاینه فنی ندارند و موجب 
آلودگی هوا می شــوند( بــه منظور کاهش 
آلاینده ها ضروری اســت.به گزارش پایگاه 
خبری کرج امــروز، محمد نبیونی در نطق 
پیش از دســتور صد و شــصت و ششمین 
جلســه رسمی شورای اســلامی شهر کرج 
از عملکرد ســازمان مدیریت پســماند در 
حوزه تفکیک از مبدا قدردانی کرد و اظهار 
داشــت: اتفاق خوبی که شروع شده حضور 
آموزشگران پسماند در مراکز آموزشی است 
که این موضوع به فرهنگ سازی کمک می 
کند.وی همچنین از معاونت خدمات شــهر 

و ســازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری 
کرج به منظور ارایه خدمات در ۱۲۰ مدرســه همزمان 
با آغاز ســال تحصیلی قدردانی کرد و افزود: ۵ خدمت 
 برای هر مدرســه بســیار ارزشــمند و جای قدردانی

 دارد.
این عضو شــورا ادامه داد: یکی از دیگر اقدامات خوبی 
که در شــهرداری کرج برای اولین بار انجام شــد ارایه 
خدمات به دانشــگاه ها همزمان با آغاز سال تحصیلی 

  lez بود.نبیونی در ادامه افــزود: پیگیری تکمیل طرح
به منظور کاهش آلاینده های هوا و افزایش درآمد های 

مدیریت شهری ضروری است.
وی با اشــاره به اینکه طرح یاد شده مبنی بر شناسایی 
خودروهایی که معاینه فنــی ندارند و موجب آلودگی 
هوا می شــوند، در سطح کشور مطرح شده و اقداماتی 
نظیــر خریداری و نصب دوربین در کرج صورت گرفته 
است.این عضو شورا افزود: ۶۹ دوربین خریداری و ۱۰ 
دوربین تا کنون نصب شده و سازمان فاوای شهرداری 

کــرج نیز امکان کنترل دوربین ها را فراهم 
کرده است.نبیونی با اشاره به اینکه در یک 
روز، هزار و ۳۲۹ خودروی فاقد معاینه فنی 
از مســیر نصب دوربین ها تردد داشته اند، 
گفــت: اگر هر ۶۹ دوربین فعال شــوند به 
طور حدودی هفت هزار خودرو در مســیر 
دوربین ها قــرار می گیرد و در صورتی که 
هر خــودروی بدون معاینــه فنی ۵۰ هزار 
تومان جریمه شود، مراجعه رانندگان برای 
معاینه فنی افزایش می یابد.وی افزود: این 
مهم عــلاوه بر کاهــش آلایندگی، موجب 
افزایش درآمد برای شهرداری می شود که 
تنهــا ۱۰۰ میلیارد ریــال ماهانه از جریمه 
خودروهای بدون معاینه فنی درآمد کسب 
می شــود.رئیس کمیسیون سرمایه گذاری و مشارکت 
های مردمی شورای اسلامی شهر کرج در بخش دیگری 
از صحبت های خود با اشــاره به اینکه وضع پیاده روها 
رو به بهبود است، گفت: این در حالی است که تعدادی 
از معابر به دلیل بافت های خــاص قدیمی فاقد پیاده 
رو هستند.وی ادامه داد: با توجه به اینکه روند شورای 
پنجم به سمت پیاده محوری است ضرورت دارد تحقق 

این مهم با جدیت بیشتری دنبال شود. 

عضو شورای شهر کرج عنوان کرد؛

عملکرد مطلوب سازمان مدیریت پسماند در تفکیک از مبدا

شهردار کوهسارتاکید کرد ؛

برخورد جدی و قانونی با ساخت و ساز های غیر مجاز درحریم شهر كوهسار

 مدیر بازرسی فنی و اتوماسیون ابزار دقیق فولاد مبارکه خبرداد؛

X آغاز فرآیند بومی سازی لامپ های وارداتی اشعه

اجراي فاز اول طرح تجمیع و زیباسازی دكل 
های مخابراتی تلفن همراه در سمنان

سمنان-خبرنگاریادگارامروز: ؛
به گزارش مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شهرداری سمنان، سرپرست 
سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری سمنان از اجراي فاز اول طرح 
تجمیع و زیباسازي دكل هاي مخابراتي تلفن همراه در سمنان خبر داد و 
گفت: با اجراي این طرح تعداد دكل هاي BTS مخابراتي حداقل ۴۰ درصد 

کاهش خواهد داشت .
وحید پرویزی گفت : درحال حاضر دکل های مخابراتی توسط اپراتورهای 
مختلف بصورت غیر هماهنگ و بدون در نظر داشــتن نگاه کارشناسانه از 

منظر مدیریت شهری نصب شده اند.
وی هدف از اجراي این طرح را اصلاح ســیما و منظر شهري و زیباسازي 
فضاي شهري عنوان كرد و افزود: در این طرح، دكل هاي مستقر در فضاهاي 

مسكوني، آموزشي، بهداشتي جمع آوري و یا كاهش مي یابند.
پرویزی ادامه داد: هرچند که شواهد قانع  کننده ای درباره تاثیرات نامطلوب 
این امواج بر ســلامت مردم وجود ندارد ولی کاهش تعداد دکل های نصب 

شده، آسیب های احتمالی امواج این دکل ها به حداقل می رسد.
سرپرست ســازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری سمنان خاطر 
نشان کرد: پس از اجرای طرح تجمیع دکل های مخابراتی، تعداد دکل های 
نصب شده در سطح شهر حداقل ۴۰ درصد کاهش خواهد داشت و این طرح 

بزودی توسط این سازمان اجرایی خواهد شد.

مدیرکل راهداری لرستان خبرداد :

روکش آسفالت محور 
جایگزین خرم آباد- پلدختر 

پلدختر- کامرانی- خبرنگاریادگارامروز : مدیرکل راهداری لرستان ازشروع 
روکش آسفالت محور جایگزین خرم آباد- پلدختردرآینده نزدیک خبرداد.

شرفی بابیان اینکه پیمانکارطرح انتخاب شده است افزود : روکش آسفالت 
این محور به زودی آغاز میشود.

وی گفت: مناقصه اجرای روکش آسفالت محور قدیم خرم آباد به پلدختر 
برگزارشــد و پیمانکار آن انتخاب شده است و هفته آینده عملیات اجرایی 

آن آغاز می شود.
کاظمی نماینده مردم پلدختر در مجلس شــورای اسلامی هم در دیدار با 
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان خواستار تسریع در شروع 
عملیات اجرایی آسفالت محور قدیم پلدختر به خرم آباد و نیز ایجاد پلهای 

تخریب شده روستاها شد. 

رئیس کل دادگستری استان ایلام مطرح کرد  ؛

حمایت از  تولید و  سرمایه گذاری مشروع 
در راستای رونق تولید 

ایلام-اسماعظیمی-خبرنگاریادگارامروز؛
به گزارش روابط عمومی دادگســتری استان ایلام عباسپور مدیر کل امور 
مالیاتی و فیض الهی مدیر کل امور اقتصادی و دارایی اســتان و جمعی از 
معاونین آنان با دکتر علی دهقانی دیدار و وانتصاب ایشان را به عنوان رئیس 
کل دادگستری استان تبریک گفتند و گزارشی از عملکرد ادارات کل تابعه 
خود را ارائه دادند رئیس کل دادگستری استان با تسلیت فرا رسیدن اربعین 
حســینی و با اشاره به جایگاه مهم ادارات کل امور مالیاتی و امور اقتصادی 
و دارایی در ایجاد اقتصاد پویا در جامعه گفت : ان شاء الله بتوان با همراهی 
و همکاری همه ســازمان ها و نهادها و ادارتی که در ارائه خدمات به مردم 
و جامعــه تلاش می کنند طوری عمــل نماییم که در حوزه های مختلف 
اقتصادی کمترین مشکل را در سطح جامعه داشته باشیم . دکتر دهقانی 
با اشــاره به جنگ اقتصادی تحمیل شــده از سوی امپریالیسم جهانی بر 
کشــورمان افزود :در بحث اقتصاد و رونق تولید در شرایط فعلی جامعه که 
جنگ اقتصادی برکشور ما تحمیل شده و مقام معظم رهبری امسال را به 
عنوان سال رونق تولید انتخاب کرده اند طبیعی که تکلیف همه دستگاهها 
سازمانها و نهادها هست که در این راستا سیاست هاشان را تنظیم، ترسیم 
و اجرا بکنند. وی تاکید کرد : دستگاه قضایی استان با توجه به رسالتی که 
دارد در راســتای رونق تولید ، هم از تولید و هم از سرمایه گذاری مشروع 
حمایت میکند و برخورد با مفاســد اقتصادی و مفسدین این حوزه به طور 
جدی در دستور کار دستگاه قضایی استان می باشد عالی ترین مقام قضایی 
اســتان افزود : با توجه به نقش مؤثری که مالیات در اقتصاد کشور دارد و 
اینکه به تعبیر اقتصاد دانان اگر نظام مالیاتی ساماندهی شود و اگر مالیات 
به نحو صحیح و دقیق وصول شــود ما نیازی به درآمدهای دیگری نداریم 
وکارشناسان اقتصادی اذعان دارند اگر وصول مالیاتی بطور صحیح و دقیق 
انجام شود وابستگی نفت به حداقل ممکن خواهد رسید. دکتر دهقانی افزود 
: یکی از معضلات اقتصادی موجود ناشی از عدم ساماندهی و نظام مند نبودن 
وصول مالیات می باشد. به همین واسطه یکی از مشکلات عمده و عدیده 
ای که در نظام مالیاتی داریم بحث فرار مالیاتی است و در این راستا سازمان 
مالیاتی باید نظارت دقیقی بر مقوله وصول مالیات داشته باشد و با تدابیر و 
اقدامات پیشگیرانه زمینه فرار مالیاتی را از بین ببرد و مرتکبین فرار مالیاتی 
را نیز شناسایی و معرفی نماید تا در چارچوب قانون مورد برخورد قاطع قرار 
گیرد . این مقام قضایی افزود : متاسفانه راههای گریز زیادی برای پرداخت 
نکردن مالیات وجود دارد و ما هر چند بخواهیم مالیات را بطور صد درصد 

وصول کنیم باز راههای فرار مالیاتی وجود دارد

یک هزار و 400  کلاس درس در کرمانشاه 
سیستم گرمایشی ایمن ندارد

کرمانشاه_محمدی-خبرنگار یادگار امروز:
 مدیرکل نوســازی، توســعه و تجهیز مدارس استان کرمانشاه گفت: 
۱۴۰۰ کلاس درس در این استان سیستم گرمایشی ایمن ندارد و در 

حال تجهیز آنها هستیم.
مهر؛ مرزبان نظری اظهار داشــت: از ابتدای سال جاری تاکنون ۴۱۰ 
مدرسه شامل یک هزار و ۳۰۰ کلاس درس با اعتبار ۱۱۶ میلیارد ریال 

مجهز به سیستم گرمایشی شدند.
مدیرکل نوســازی، توسعه و تجهیز مدارس اســتان کرمانشاه افزود: 
اولویت تجهیز مدارس به سیستم گرمایشــی با روستاهایی بوده که 

دارای علمک گاز هستند.
این مســئول بیان داشــت: همچنین ۵۷۵ کلاس درس در مناطق 
روســتایی با پیشرفت فیزیکی ۸۰ درصد در دست تجهیز هستند که 

امیدواریم پیش از فرا رسیدن فصل سرما تکمیل شوند.
وی گفت: ۱۴۰۰ کلاس درس در اســتان سیســتم گرمایشی ایمن 
ندارند که در حال تجهیز آنها هستیم و قرارداد شماری از آنها منعقد 

شده است.
نظری تصریح کرد: درصدد هستیم تا پایان امسال ۵۰۰ کلاس درس 
از یک هزار و ۴۰۰ کلاس درس باقی مانده را به سیســتم گرمایشی 

تجهیز کنیم.
مدیرکل نوســازی، توســعه و تجهیز مدارس استان کرمانشاه با بیان 
اینکه تجهیز مدارس به سیستم گرمایشی حرکتی بزرگی است، عنوان 
کرد: به منظور تسریع در روند تجهیز مدارس، حتی برای روستاهایی 
که فاقد علمک گاز هســتند پیشاپیش قراردادها منعقد و شماری از 

پیمانکاران نیز انتخاب شده اند.

ستاد صیانت ازحجاب وعفاف پلدختر تشکیل 
جلسه داد

پلدختر- کامرانی- خبرنگاریادگارامروز:جلسه ستاد صیانت از حجاب و 
عفاف به ریاست علی سیف سرپرست فرمانداری و باحضور 

مسئولین این شهرستان در سالن جلسات فرمانداری پلدختر برگزار 
گردید.

به گزارش روابط عمومی فرمانداری شهرســتان پلدختر، جلسه ستاد 
صیانت از حجاب و عفاف شهرستان به ریاست علی سیف 

سرپرست فرمانداری و با حضور سرهنگ زارع جانشین فرماندهی سپاه 
ناحیه، شرفی نصیری جانشین شهردار پلدختر، مریم نظری 

کارشــناس امور بانوان فرمانداری، بانوان عضو این ستاد و همچنین 
جمعی از روســای ادارات در سالن جلسات فرمانداری پلدختر برگزار 

شد.

 طی6 ماهه اول سال 98 انجام شد ؛

نظارت بهداشتی بر استحصال 32 هزار و 528 تن 
گوشت در استان آذربایجان غربی

ارومیه-مینا اصلانی-خبرنگاریادگارامروز: 
بیش از 32 هزار تن گوشت سفید و قرمز در 6 ماهه اول سال 98 در 
کشتارگاه های دام و طیور استان تحت نظارت های بهداشتی بازرسین 

بهداشتی اداره کل دامپزشکی استان استحصال شد ه است .
به گزارش روابط عمومی اداره کل دامپزشکی استان آذربایجان غربی 
، دکتر کامیار داهیم مدیر کل دامپزشکی با اشاره با نظارت بهداشتی 
بازرسان بهداشتی طی6 ماهه اول سال 98 از استحصال مقدار 32 هزار 
528 تن گوشت قرمز و سفید در کشتار گاههای دام و طیور استان با 

رعایت کامل ضوابط بهداشتی و شرعی خبر داد .
وی اظهار کرد: در 6 ماهه نخست سال 98  درمجموع 39  هزار و 227 
رأس انواع دام سبک و سنگین شامل 24هزار و 134  رأس گوسفندو 
بز ، 15  هزار و 136  رأس گاو ، گوســاله و گاومیش  در کشــتارگاه 
های دام استان با رعایت کامل ضوابط بهداشتی و شرعی ذبح شدند. 
که در نتیجه این نظارت ها  مقدار 443 تن گوشــت قرمز استحصال 
گردیده است. دکتر داهیم  به کشتار 15  میلیون و 278 هزار و 921  
قطعه  طیور اشــاره کرد و ادامه داد: از این تعداد طیور کشــتار شده 
مقدار 32هزار و 85  تن گوشــت مرغ استحصال شده است که تعداد 
160  هزار و 327  قطعه طیور غیر قابل مصرف تشخیص  داده شده 
که توسط بازرسان بهداشتی  این اداره کل ضبط و معدوم سازی شده 
اســت . دکتر داهیم گفت : تمامی فراورده های اســتحصال شده در 
کشتارگاههای سطح استان  پس از کنترل های لازم  توسط بازرسین 
بهداشتی  مجاز به عرضه در بازار مصرف می باشند. وی اظهار کرد: طی 
6 ماهه  سال 98 تعداد 54   هزار و 894  مورد بازرسی، از واحدهای 
تولید، نگهداری و عرضه محصولات دامی اســتان انجام و تعداد 955   
مورد نمونه برداری از این فرآورده های  خام دامی انجام شد و مقدار 44 
هزار و  603 کیلوگرم انواع  فرآورده های خام دامی غیر قابل مصرف و 
غیر بهداشتی ضبط و معدوم سازی و از چرخه مصرف خارج گردیده 
اســت  و تعداد 22  واحد متخلف به مراجع قضایی معرفی شده است 
. دکتر داهیم تاکید کرد : در صورت مشاهده هرگونه تخلف بهداشتی 
درخصوص فرآورده های خام دامی اعم از عرضه فرآورده های خام دامی 
غیربهداشتی و فاقد هویت، کشتار غیر مجاز، حمل و نقل انواع گوشت 
سفید و قرمز با وسایل فاقد سردخانه و عرضه فرآورده های فاقد هویت 
و غیرمجاز از جمله فاقد تاریخ تولید، انقضا و کد ردیابی دامپزشــکی 

مراتب را اطلاع دهند  تا برخورد قانونی لازم صورت گیرد

رئیس اتاق بازرگانی کرمانشاه:

بروکراسی حوزه صادرات باید کاسته شود



»منشوراخلاقی«
پایبنــدی بــه اصــول دینــی، توجــه بــه واقعیــت هــای عینــی، احتــرام 
بــه اســتقلال و حاکمیــت ملــی، پاسداشــت ارزشــهای انســانی، دفــاع از 
ــت و  ــار ؛دوری از ران ــور اخب ــدون سانس ــق وب ــم، انتشــار دقی آزادی قل
ــراء و  ــت و افت ــود داری از تهم ــهروندی،  خ ــوق ش ــت حق ــاد، رعای فس

فعالیــت هــای رســانه ای بصــورت حرفــه ای
 از اهداف این رسانه است 

روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران
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بلندگوهای صوتی آمازون و گوگل 
از کاربران استراق سمع می کنند

اپلیکیشن  امنیتی  شرکت  یک 
هایی بــرای بلندگوهای صوتی 
گــوگل و  آمازون ابــداع کرده 
که با اســتفاده از شکاف های 
امنیتی موجــود در این  ابزارها 
مکالمــات کاربران را اســتراق 
ســمع و اطلاعات آنان را فاش 

می  کنند. 
در حال حاضر امنیت اطلاعات 
و حفظ حریم شخصی افراد در 
بلندگوهای  از  حوزه  اســتفاده 

هوشمند اهمیت زیادی یافته است. 
  چندی قبل فاش شد کارمندان گوگل و اپل کلیپ های صوتی ضبط 
شــده  از محاورات کاربران در بلندگوهای هوشمند این شرکت ها را 
گوش می  داده اند. اکنون چالشــی دیگر درباره بلندگوهای هوشمند 
فاش شــده است. گروهی  از محققان متوجه شده اند هکرها با کمک 
اپلیکیشــن های قابل نصب در  پلتفرم های »گوگل هوم« و »الکسا«، 

می توانند  از کاربران استراق  سمع کنند. 
محققان شرکت امنیتی   Security Research Labs  اپلیکیشن 
هایی به  نــام  Skills  برای الکســا و  Actions  بــرای گوگل هوم 
ابداع کردند. این  اپلیکیشــن ها با سواستفاده از شکاف های امنیتی 

توانستند دستگاه ها را  هک کنند. 
  این در حالی اســت که شــرکت مذکور  چند اپلیکیشن دیگر برای 
پلتفرم  ها ابداع کرده که به نظر قانونی می رســند اما  دارای کدهای 
مخرب  هستند.   این اپلیکیشــن ها توانستند اطلاعات شخصی مانند 
پســوردها را جمع  آوری و از کاربران اســتراق سمع کنند. برای این 
منظور اپلیکیشــن پیام  اختلالی منتشر می کرد و به نظر می رسید 
فعال نیســت امــا در واقع  همچنان به فعالیت خــود ادامه می داد و 
مکالمه کاربران را ثبت می کرد.   جالب آنکه گروهی از کارشناســان 
انسانی نیز این اپلیکیشــن ها را تایید  کردند. در حقیقت اپلیکیشن 
ها زمانی حذف شــدند که محققان شکاف های  امنیتی مذکور را به 

گوگل و آمازون هشدار دادند. 

بیش از ۱۰۰ نوع دارو با فناوری هسته ای
 ساخته شد

رئیس  طاهــر  محمدعلــی 
کرمان  باهنر  شهید  دانشگاه 
برگزاری  چهل  به  اشــاره  با 
نمایشــگاه  هشــتمین  و 
دســتاوردهای  تخصصــی 
صنعت هسته ای در  دانشگاه 
دســتاوردهای  شهیدباهنر، 
این فناوری را در پزشــکی و 

 کشاورزی تشریح کرد. 
طاهــر در تشــریح جزئیات 
چهل و هشــتمین نمایشگاه 
تخصصی  دســتاوردهای صنعت هسته ای کشــور اظهار داشت: این 
نمایشــگاه از  سوی ســازمان انرژی اتمی با همکاری دانشگاه شهید 
باهنر کرمان از  روز گذشــته آغاز شــده به مدت چهــار روز تا یکم 
آبان ماه ســال جاری در  فضایی به مساحت هزار و ۲۰۰ متر مربع در 

این دانشگاه برگزار می  شود. 
رئیس دانشــگاه شهید باهنر کرمان با اشــاره به برپایی ۲۰ غرفه در 
سه  بخش چرخه سوخت هســته ای، نیروگاهی و کاربردهای صنعت 
هسته ای  در صنایع مختلف افزود: این نمایشگاه در ۱۵ محور چرخه 
سوخت  هسته ای، اکتشاف و اســتخراج، غنی سازی اورانیوم، تولید 
آلیاژی  نوین، مجتمعهای سوخت، فیزیک هسته ای، ماکت نیروگاهی 
کشــاورزی  هســته ای، فراوری اورانیوم، کاربرد پرتوهای هسته ای، 
راکتور  تحقیقاتی، آب ســنگین، پســمانداری و زباله های هسته ای، 
حفاظت در  برابر پرتوهای هسته ای و شبیه ساز راکتور قدرت به ارائه 

دستاوردها  می پردازد. 
وی ادامه داد: در بخش چرخش ســوخت نیروگاه ۲۲۵ قلم محصول، 
 کاربردهــای جانبی هســته ای ۱۷۵ قلم محصــول، ۶ ماکت بزرگ 
نیروگاه  بوشــهر، پســمانداری، آبشار ســانتریفیوژ، مرکز پرتودهی، 
فراروی  اورانیوم و ماشین های سانتریفیوژ در این نمایشگاه به نمایش 
گذاشــته  شده است. طاهر در ادامه با اشاره به اینکه بیش از ۱۰۰ نوع 
دارو که با فناوری  هسته ای ساخته شده اند، در این نمایشگاه وجود 
دارد، خاطرنشــان کرد:  در حال حاضر داروهایی ساخته شده اند که 
در گذشته از خارج از  کشور وارد می شد اما اکنون نه تنها این داروها 
به واســطه صنعت  پیشرفته هسته ای در داخل تولید می شود، بلکه 

صادر نیز می شود. 
رئیس دانشــگاه شــهید باهنر کرمان در ادامه به یکی از کاربردهای 
 صنعت هســته ای در بخش کشــاورزی اشــاره کــرد و گفت: برای 
 نگهداشــت محصولات کشاورزی از جمله پســته، برنج و سبزیجات 
از  اشعه گاما اســتفاده می شود که نسبت به مواد شیمیایی بی ضرر 
اســت.  به طور مثال با استفاده از اشعه گاما، برنجی تولید شده است 
که در حال  حاضر در بازار هم وجود دارد؛ این نوع برنج با آب کمتری 
نســبت به  آن چیزی که در شمال کشت می شود، به عمل می آید و 

لازم نیست که  در آب کاملا غوطه ور باشد. 
وی در ادامه تصریح کرد: کارشناسان انرژی اتمی در غرفه ها حضور 
 دارند و درباره محصولات عرضه شــده و صنعت هسته ای توضیحات 

 لازم را به عموم مردم ارائه می دهند.  
طاهر همچنین هدف از برگزاری این نمایشــگاه را آگاه ســازی افکار 
 عمومی نســبت به دانــش بومی صنعت هســته ای و معرفی آن به 
عنوان  یک تکنولــوژی مفید در زندگی مردم، رفــع ابهام در زمینه 
فعالیت های  هسته ای به لحاظ ایمنی، زیست محیطی و چه به لحاظ 
سیاسی و خنثی  سازی تبلیغات منفی دشمنان، ایجاد علاقه مندی به 
جذب کارشناسان و  متخصصان دانشگاهی و جذب نخبگان و تقویت 
خودباوری و غرور  ملی از طریق مشــاهده علمی و معرفی کاربردهای 

این صنعت به ویژه  در کشاورزی و پزشکی عنوان کرد. 

حســین صمیمی رئیس پژوهشــگاه فضایی 
ایــران از اتمام اجرای طرح  برآورد خســارات 
ســیل فروردین ماه با اســتفاده از داده های 
ماهواره ای و  ارســال آن به وزارت کشور خبر 

داد. 
رئیس پژوهشــگاه فضایی ایران در گفتگو با 
خبرنگار مهر در مورد  اســتفاده از داده های 
ماهواره های ســنجش از دور بــرای برآورد 
خسارات  سیل فروردین ماه امسال در کشور، 
اظهار داشــت: این طرح از ســوی  پژوهشگاه 
فضایــی ایران بــه اتمام رســیده و به وزارت 
کشــور ارسال شده  اســت. قرار است گزارش 
نهایی از سوی وزارت کشور به رئیس  جمهور 
ارائه شود و اعداد و ارقام به دست آمده، پس 

از آن اطلاع  رسانی شود. 
وی با اشــاره به کاربرد فناوری ســنجش از 
دور در تعیین میزان خســارات  ناشی از سیل 
گفت: در حادثه ســیل امســال شاهد بودیم 
که اعداد و ارقام  مختلفی از میزان خســارات 
وارد آمده اعلام شــد و بــا توجه به مراجعات 
 مردم، اســتانداران در استانهای مختلف اعداد 
و ارقامــی ارائه می کردند  که بســیار نجومی 
بود. اما ما توانســتیم با اســتفاده از فناوری 
ســنجش از  دور و داده های دریافتی ماهواره 

ای، میزان خســارات را براســاس  مساحت، 
مزرعه و محصول به دســت آوریــم که این 
آمار به واقعیت  بســیار نزدیکتر اســت. رئیس 
پژوهشــگاه فضایی ایران، با بیــان اینکه در 
ابتدای این طرح،  الگوی تعیین خسارت سیل 
آق قلا با استفاده از فناوری سنجش از دور  به 
صورت پایلوت به اجــرا درآمد، افزود: در این 
طرح میزان خسارات  واردآمده به زمین های 
نوع  مساحت،  پارامترهای  براساس  کشاورزی 

 مزرعه، نوع محصول و درصد تخریب، برآورد 
شــد و به این نتیجه  رسیدیم که آمارهای به 
دســت آمده با آمارهایی که از ســوی مردم 
و  اســتانداری ها اعلام می شــود خیلی فرق 
دارد. وی با اشاره به اینکه این گزارش از سوی 
وزیر ارتباطات در هیئــت  دولت ارائه و مورد 
اســتقبال واقع شــد، ادامــه داد: از این رو با 
دعوت از  سوی وزارت کشور و برگزاری جلسه 
با مسئولان استانی، طرح  استفاده از داده های 

ماهواره ای برای تعیین خسارت سیل امسال، 
ملاک  کار قرار گرفت و وزارت کشــور به این 
یقین رســید که دقت کار با  اســتفاده از این 
فناوری بالاتر مــی رود. صمیمی با بیان اینکه 
تعیین میزان خســارت با استفاده از فناوری 
فضایــی  و داده های ماهواره ای با دقت بالای 
۹۰ درصد صورت گرفته اســت،  گفت: برآورد 
صورت گرفتــه از صرفه جویی عددی در این 
طــرح،  رقمی بیــش از ۱۵۰۰ میلیارد تومان 
اســت. البته میزان خســارت تعیین  شده تا 
اواخــر هفته جاری نهایی و از ســوی وزارت 

کشور اعلام می  شود. 
رئیس پژوهشــگاه فضایی ایران با اشــاره به 
اینکه با اجرای این طرح،  این اطمینان حاصل 
شــده که بودجه ای که دولت برای خسارات 
سیل داده  است در جای دیگری مصرف نشده 
و در کنــار آن صرفه جویی نیز  صورت گرفته 
اســت. چرا که موارد و اشتباهات متعددی در 
زمینه ثبت  در ســامانه »سجاد« وزارت کشور 

شناسایی شد که این موارد اصلاح  شد. 
وی توضیــح داد: به موازات اقدام برای برآورد 
تعیین خسارت، ســامانه  سجاد وزارت کشور 
راه اندازی شــد تا افرادی که از سیل امسال 
 خسارت دیده بودند مشخصات زمین خود را 
وارد کنند تا موضوع مورد  بررســی قرار گیرد. 

این دو فاکتور دســت به دست هم داد تا آمار 
خســارت  به رقم واقعی نزدیک شود. البته در 
پروســه وارد کردن اطلاعات در  سامانه سجاد 

نیز با برخی ایرادها مواجه شدیم. 
رئیس پژوهشــگاه فضایی ایــران گفت: برای 
مثال ۶۰ درصد اطلاعاتی  که یکی از اســتانها 
در این ســامانه وارد کرده بود ایراد داشــت. 
همچنین به  دلیل اشــتباه در نحوه اســتفاده 
از  GPS  و نقشــه، مختصات زمینی در خارج 
 از مرزهای جمهوری اســلامی ارائه شده بود. 
در برخی مــوارد نیز برای  یک زمین، چندین 
ادعای مالکیت به ثبت رســیده بود؛ ثبت باغ 
گــردو در  منطقه ای که جاده بود و یا زمینی 
۳ هکتاری که ۳۰۰ هکتار ثبت شــده  بود، از 
جمله موارد مورد اشــتباه بود که شناسایی و 
اصلاح شد. صمیمی افزود: نیروهای پژوهشگاه 
فضایــی ایران در ماموریتی ۴ تا ۵  روزه به هر 
منطقه ای اعزام شــدند و موارد دارای اشتباه 
و همپوشــانی  ها را شناسایی و اصلاح کردند. 
هم اکنون این پروژه به اتمام رســیده و  پایان 
رســمی آن به زودی از ســوی وزارت کشور 

اعلام می شود. 

کمبــود آب و خشکســالی نگرانی عمده ای 
است که در یک دهه اخیر  گریبان بسیاری از 
کشــورها را گرفته است. مساله آب های ژرف 
یکی از  موضوعاتی اســت که در چند ســال 
اخیر از ســوی برخی محققــان داخلی  مورد 

توجه قرار گرفته است. 
کمبــود آب و خشکســالی نگرانی عمده ای 
اســت که در یک دهه اخیر  گریبان بسیاری 
از کشورها را گرفته است. در چند سال اخیر 
مســاله  کمبود آب، کاهــش بارش ها و نیز 
خشکسالی موجب شــده است تا بسیاری  از 
عرصه های طبیعی، تالاب ها و نیز دریاچه های 
کشــور در معــرض  تهدیــد قــرار بگیرند. 
دریاچه های ارومیه و هامون، یکی در شمال 
و  دیگری در جنوب کشــور مصادیق روشنی 
بر این مســاله هستند؛ اما در  چند سال اخیر 

موضوع آب های ژرف هم مطرح شده است. 
جزئیات دستیابی به آب های ژرف موجود در 

کشور
مســاله آب هــای ژرف یکــی از مهم تریــن 
موضوعاتی اســت که در چند ســال  اخیر از 
سوی برخی محققان داخلی مورد توجه قرار 

گرفته است. اگرچه  برخی مسوولان دولتی و 
کارشناســان محیط زیست به دلایل مختلف، 
 مخالف برداشــت از آب های ژرف هستند اما 
کشــورهایی چون اســترالیا،  کانادا، آمریکا و 
حتی عربســتان از این آب ها برداشت کرده 
و می کنند.  گفته می شود در کشور عربستان 
قدم برداشت از آب های ژرف به حدود  چهار 
دهه قبل می رســد. زمانی که عربســتان با 
اســتفاده از همین آب های  ژرف حتی تبدیل 
به صادرکننده غلات در جهان شــد. در حال 
حاضر هم  لکه های ســبزرنگی که روی نقشه 
این کشور و در شمال غربی آن دیده  می شود 
مربوط به مزارعی اســت که با اســتفاده از 

همین آب های ژرف  به وجود آمده اند. 
اما مســاله برداشت از آب های ژرف در ایران 
از حدود ســال ٩5 مطرح  و پیگیری شــد. 
خشکسالی های مداوم در جنوب شرق کشور 
که مشکلات  بســیاری را برای اهالی استان 
سیســتان و بلوچســتان به وجود آورده بود 
 یکی از مهم تریــن علت ها برای پیگیری این 
موضوع بود. از همین رو  بود که در تیر ســال 
٩5، حبیب الله دهمــرده، نماینده مردم زابل 

در مجلس  شــورای اســلامی پیشنهاد طرح 
آب های ژرف را به معاون رئیس جمهور  ارائه 
کرد. این پیشــنهاد موجب برگزاری جلساتی 
شد که در نهایت در  صفحه ٢4٧ بودجه سال 
٩6 ردیفی برای این موضوع اختصاص یافت. 
 در ادامه نیز با موافقت سازمان برنامه و بودجه 
٢5 میلیارد تومــان به  عنوان رقم اولیه برای 
حفاری نخســتین چاه استخراج آب ژرف در 
ایران  اختصاص یافت. حالا نیز خبر می رسد 
که بعد از دو ســال این چاه به آب  رســیده 
اســت؛ آبی که می تواند روی خوش زندگی 
را به مردم در اســتان  سیستان و بلوچستان 

نشان دهد. 
دانشی که بومی شد

در دیدار اخبر نخبگان و فعالان شرکت های 
دانش بنیان با رهبر معظم  انقلاب گزارشــی 
درباره استخراج آب های ژرف خدمت ایشان 
ارائه شــد؛  اتفاقی مبارک که نشــان از توان 
بالای مهندســی در بین جوانان ایرانی  دارد. 
حبیــب الله دهمرده، نماینده مــردم زابل در 
مجلس شــورای اسلامی  نیز در این باره گفته 
اســت: شــرکت خارجی فعال در این پروژه 

بیــش از   ١٨٠ تریلی تجهیــزات وارد ایران 
کرده اند که البته دانش و تکنولوژی آن  توسط 
جوانان ایران زمین بومی شده است. به گفته 
عضو کمیسیون  آموزش و تحقیقات، مجلس 
شورای اسلامی احداث سه حلقه  چاه آب چاه 
 ژرف دیگر در سیســتان را مصوب کرده که 
با توجه به تجربه قبلی،  عملیات اجرایی این 
چاه ها به هیچ وجه چهار ســال طول نخواهد 
کشــید،  بلکه با هزینه کمتر و زمان کمتری 
به مرحله افتتاح خواهد رســید؛ لذا با  توجه 
بــه علم و دانش و تکنولوژی ای که در اختیار 
جوانان ایرانی است  در مدت کمتر از ١٠ روز 

می توان یک چــاه آب ژرف دیگر حفر کرد. 
 یکی دیگر از نــکات جالب درباره این چاه ها 
کیفیت آبی است که از  زمین بیرون می آید. 
در ایــن چاه، آب باید از پنج لایه عمق زمین 
عبور  کند که ضخامت آبی که از چشــمه آن 
بیرون می آید ١٢٠ متر مکعب  است و از این 
عمق ســه هزار متری آب جوشــی به سطح 
زمیــن فوران  می کند کــه نزدیک ٩5 درجه 
دمای آب در عمق ســه هزار متری است اما 
 وقتی به سطح زمین می رسد دمای آن به ٨٠ 
درجه کاهش پیــدا می کند  ولی نمی توان به 

این آب دست زد. 

پایان طرح برآورد خسارت سیل با داده های ماهواره ای

محققان دانشــگاه کارولینای شــمالی به سرپرستی پرفسور 
افســانه ربیعی با  تولید نوعی فوم فلزی که به داخل آن صمغ 
تزریق شــده، موفق به  طراحی بال هــای بهتری با عملکرد 

مناسب برای هواپیماها شده اند. 
این پژوهشگران قبلا هم نوعی فوم فلزی فشرده تولید کرده 
بودند که  قــادر به متوقف کردن تیر اســلحه و بلوکه کردن 
تشعشــعات مضر بود، اما  فوم جدید فلزی صمغی تولید شده 
توســط آنها می تواند جایگزین آلومینیوم  بــرای تولید بال 

هواپیما شود. 
فوم های فلزی معمولا از کره های توخالی فلزی تشکیل شده 
اند که در  کنار یکدیگر چیده می شوند. مهم ترین مزیت این 
فوم ها سبک تر بودن  آنها در مقایسه با فلزات عادی و در عین 

حال استحکام بالای آنهاست. 
به گفته پرفسور افسانه ربیعی که سرپرستی تیم تولیدکننده 
این فوم های  فلزی ضمغی را بر عهده داشــته است، محصول 
جدید هم از کره های  توخالی فلزی ســاخته شده، ولی برای 
افزایش مقاومت و استحکام از  فولاد ضدزنگ نیز بهره گرفته 

شده است. همچنین با ایجاد خلا در  فضای بین کره ها نوعی 
صمغ آب گریز نیز به فضای بین آنها تزریق  شده است. 

آزمایش مقایسه ای این ترکیب جدید با ترکیبات بال هواپیما 
نشــان می  دهد که محصول جدید عملکرد بهتری در آب و 
هوای بارانی داشته و  هدایت راحت تر هواپیما و افزایش قدرت 

مانور آن را ممکن می کند. 
دفع بهتر حشــرات و جلوگیری از بلعیده شدن آن ها توسط 
توربین های  موتور و اســتحکام و شکنندگی بیشتر از جمله 
مزایای این بال جدید  است. البته هنوز برای تجاری سازی این 

محصول راه درازی در پیش  است. 

محققان موفق شده اند با اســتفاده از شیوه ای جدید 
فیبرهــای بلنــد و  خوراکــی تولید کنند تا گوشــت 

آزمایشگاهی بیشتر شبیه نمونه واقعی شود. 
هرچند گوشتی که در آزمایشگاه پرورش یافته به حفظ 
محیط زیست  کمک می کند اما بافت آن هنوز کیفیت 
مــورد نظر محققان را ندارد و به  عبارتی می توان آن را 
ارتقا داد.  اکنون به نظر می رســد محققان با استفاده از 
قالب های ژلاتینی خوراکی  این مشکل را حل کرده اند. 
گوشت طبیعی شامل ماهیچه های حیوان سلاخی شده 
است که دارای  فیبرهای بلند است. گوشت آزمایشگاهی 
از سلول هایی ساخته می شود  که در آزمایشگاه پرورش 
یافته اند. این در حالی است که شکل گیری  سلول های  
گوشــت آزمایشگاهی شــبیه فیبر طبیعی نیست و در 
نتیجه  بافت گوشت آزمایشگاهی غیر طبیعی به نظر می 
رسد. با توجه به این موضوع محققان دانشکده مهندسی 
و علوم کاربردی جان  پلســون) در دانشگاه هاروارد( با 
  rotary jet- spinningاســتفاده از فرایندی به نــام

نانوفیبرهایــی از ژلاتین خوراکی ابداع کردند. در  روش
rotary jet-spinning  از نیــروی گریز از مرکز برای 
چرخش  نانوفیبرهای ژلاتینی بلند به شکل ها و اندازه 
های خاص اســتفاده شــد.  در مرحله بعد این آزمایش 
از ســلول های گوشــت خرگوش و گاو اســتفاده  شد. 
ســلول های مذکور خود را به فیبرهای ژلاتینی متصل 
کردند و طی  فرایندی از ســلول های گوشت خرگوش 
و گاو،  فیبر تولید شــد. به  عبارت دیگر محصول نهایی 
این فرایند گوشــتی با ســاختار دارای فیبــر و  بافت 
بود. همچنیــن آزمایش های مکانیکی نشــان داد این 
نوع گوشــت آزمایشگاهی  بافتی مشابه گوشت طبیعی 
خرگوش، گوســاله دارد. البته هنوز باید  آزمایش های 
بیشــتری در این زمینه انجام شود.  »لوک مک کویین« 
مولف ارشد این پژوهش می گوید: هرچند بافت  گوشت 
آزمایشــگاهی و واقعی قابل مقایســه است، اما گوشت 
طبیعی  حاوی  فیبرهای ماهیچه ای بیشتری است و به 

عبارت دیگر تکامل یافته  تر است.   

بافت گوشت های آزمایشگاهی طبیعی تر می شودتولید فوم فلزی صمغی برای ساخت بال هواپیما توسط محقق ایرانی

عجایبگردشگری:

مرتضی بــراری رئیس ســازمان فضایی 
ایران از برنامه ریــزی برای  اعزام محقق 
به ایستگاه فضایی بین المللی با همکاری 
کشور روسیه خبر  داد و گفت: این اعزام 
برای مشــارکت در پروژه های تحقیقاتی 

صورت  می گیرد. 
براری با بیان اینکه اعزام فضانورد ایرانی 
به فضا یکی از برنامه های  مدنظر سازمان 
فضایی ایران بوده که به پیشــنهاد وزیر 
ارتباطات در  دست پیگیری است، گفت: 
ایــن پروژه باید با همــکاری بین المللی 
انجام  پذیرد که در این راستا برنامه های 

اولیه از سوی ایران در حال بررسی  است. 
وی با اشــاره بــه اینکه در ایــن پروژه 
قصدمان اعزام فضانورد برای  مشارکت در 
پروژه های تحقیقاتی اســت، گفت: برای 
اعزام فضانورد  محقق باید با کشور روسیه 

وارد مذاکره شویم. 
معــاون وزیــر ارتباطات با بیــان اینکه 
پیشــنهاد وزیر ارتباطات این است  که به 
جای فضانورد گردشــگر، پروژه فضانورد 
محقق را دنبال کنیم،  افزود: در ایستگاه 
بین المللی فضایی بسیاری از محققان از 
کشورهای  مختلف مستقر می شوند و ما 

نیز قصد داریم با همکاری کشوری مانند 
 روسیه، امکان اعزام فضانورد به ایستگاه 

فضایی را محقق کنیم. 
رئیــس ســازمان فضایی ایــران گفت: 
برای مثال کشــوری مانند امارات،  اعزام 
فضانــورد را با هدف گردشــگری دنبال 
کــرده اما ما قصدمان این  اســت که در 
این پروژه با اعزام محقق، در پروژه های 

تحقیقاتی  مشارکت کنیم. 
براری با بیــان اینکه در حال حاضر تنها 
سفینه ای که قابلیت اعزام  انسان به فضا 
را دارد، فضاپیمای ســایوز کشور روسیه 

اســت، گفت: در  صورت اجرایی شــدن 
این پروژه، فضانورد ایرانی نیز احتمالا با 
سایوز  به ایستگاه فضایی اعزام می شود. 
البته بر اساس پیش بینی های ناسا،  قرار 
اســت پرواز دو ســفینه آمریکایی سال 
۲۰۲۰ آغاز شود و پس از آن  فضانوردان 
آمریکا احتمــالا با این ســفینه ها عازم 

ایستگاه فضایی  بین المللی می شوند. 
وی افــزود: توافقات برای همکاری ایران 
و روســیه در این پروژه، باید  در ســطح 
کلان و از سوی روسای جمهور دو کشور 
مطرح شود و پس  از آن فرآیند پیگیری 

عملیاتی شــدن این پروژه بــرای اعلام 
فراخوان  داوطلب و سناریوی آن، از سوی 

سازمان فضایی ایران انجام می شود. 
معاون وزیر ارتباطات گفت: در این پروژه 
ابتــدا باید به امکانات مــورد  نیاز تجهیز 
شــویم و پس از آن برای نحوه همکاری 
با کشور روسیه،  وارد مذاکره شویم. تا آن 
زمان، نمی توان زمان بندی مشــخصی 

برای  اجرای این پروژه ارائه داد. 
رئیس ســازمان فضایی ایران با اشاره به 
توافقات صورت گرفته با  کشور قزاقستان 
نیــز گفــت: ایــن توافقات در ســطح 
همکاریهای فضایی  است اما برنامه های 
مربوط به اعزام فضانورد و پرتاب ماهواره 
باید با  توافق با کشور روسیه دنبال شود. 
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فضانورد ایرانی محقق با سایوز به ایستگاه فضایی اعزام می شود

استخراج آب های ژرف بومی شد


